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EL SR. PRESIDENT:

Bon día. Buenos días a todos, señoras y señores.

Declaració institucional del Parlament de les Illes
Balears sobre les malalties minoritàries.

Vamos a comenzar, en primer lugar, por la lectura de la
Declaración Institucional sobre Enfermedades Raras, Malalties
Minoritàries.

Sra. Secretaria primera, si hace el favor de leerla. 

Muchas gracias.

LA SRA. SECRETÀRIA PRIMERA:

A ver, un poco de silencio. 

“Declaració institucional sobre les malalties minoritàries

A Europa les malalties minoritàries o rares són aquelles la
prevalença de les quals està per sota de 5 per cada 10.000
habitants. Més de la meitat de les famílies amb malalties poc
freqüents esperen més de sis anys per aconseguir un diagnòstic
a Espanya, especialment si són adults i dones, tal com es recull
a l’estudi Determinantes del retraso diagnóstico de 2022. A tot
això s’uneix, segons dades de l'Organització Europea de
Malalties Rares, EURODIS, que només el 6% de les més de
6.417 identificades a Europa tenen tractament. El retard a
conèixer el diagnòstic i la falta de tractament tenen un gran
impacte en les persones que conviuen amb aquestes malalties
i les seves famílies. 

S'estima que entre el 6 i el 8% de la població mundial
conviu amb aquestes patologies. En termes generals, es calcula
que són 300 milions de persones amb tot el món, 3 a Espanya,
30 a Europa, 25 a Nord-Amèrica i 47 a Iberoamèrica. 

Amb l'objecte de sensibilitzar i conscienciar sobre la realitat
de totes les persones que conviuen amb malalties minoritàries,
cada 28 de febrer se celebra el Dia Mundial de les Malalties
Minoritàries per impulsar una mobilització mundial que permet
posicionar-les a la agenda pública. 

Cal mencionar que l'acció liderada al nostre país per la
FEDER, la Federació Espanyola de Malalties Rares, té a dia
d’avui  l’impuls i la força de 422 organitzacions de pacients i,
en el marc del Dia Mundial de Malalties Minoritàries, posa el
focus en les persones i en l'impacte que té per a cadascuna
d’aquestes conviure amb malalties poc freqüents i amb les
barreres de l'entorn a les quals han de fer front i -com afirma
FEDER- darrere cada campanya, cada necessitat, cada malaltia,
cada símptoma, darrere de tot això, hi ha persones i famílies. 

Per tot això, el Parlament de les Illes Balears reconeix la
necessitat de:

• Establir sistemes d’incentivació fiscal que promoguin la
recerca i la declaració de la recerca en malalties
minoritàries com a esdeveniment d'excepcional interès
públic. Tot això acompanyat d’accions per optimitzar els

recursos, tot evitant duplicitats. Per això cal saber què i on
s'està investigant, donar continuïtat a programes específics
que ja estan en marxa, generar coneixement i facilitar la
transferència del coneixement que genera la recerca en
l'atenció a les persones. Per això és fonamental continuar
impulsant també la informació epidemiològica, el registre
poblacional i de pacients i la informació sobre malalties
rares i trastorns rars sense un diagnòstic determinat. 

• Assegurar un accés ràpid i en condicions d'equitat a les
proves de diagnòstic, especialment en les genètiques,
comptant amb professionals que interpretin les dades, que
informin adequadament les famílies i que les acompanyin
perquè puguin disposar d'un diagnòstic precís. Per això és
fonamental la implementació de la medicina personalitzada
i de precisió, amb els recursos i professionals adequats. 

• Aconseguir l'accés en temps i condicions d'equitat als
medicaments autoritzats a Europa i agilitar el procés de
finançament. 

Aquest abordatge de les malalties minoritàries des d’aquests
eixos ha d'anar acompanyat de la incorporació de la
participació dels pacients i les entitats que els representen en
aquelles decisions que els afectin, així com d'una visió
transversal i social:

• Que incorpori l'atenció integral, humanitzi l'atenció
sanitària i asseguri l'accés equitatiu a serveis com
rehabilitació funcional, logopèdia, teràpia ocupacional,
fisioteràpia, així com a cures pal·liatives pediàtriques, tot
això amb especial atenció a l'atenció en salut mental de
pacients i les seves famílies i a disposar d'una atenció
sociosanitària.

• Que garanteixi l'accés als serveis socials, millorar la
valoració de la capacitat en temps i identificar estratègies de
coordinació sociosanitària entre sanitat i serveis socials. 

• Que impulsi la inclusió social, educativa i laboral, tant a les
aules, ateses les necessitats sociosanitàries de l'alumnat, i
enfortir la formació dels professionals, posant també el
focus en l'atenció als menors del sistema de protecció a la
infància, així com en l'àmbit laboral, superant, entre altres,
les barreres de la jubilació anticipada i millorant la
prestació per cura de fi amb malaltia greu. Tot això per tal
de contribuir al desenvolupament ple de les persones amb
malalties minoritàries. 

• Que consolidi la formació especialitzada dels futurs
professionals de tots els àmbits clínics i socials.

I tot això unificat sota el paraigua de l'actualització de
l'estratègia en malalties rares del Sistema Nacional de Salut i la
seva implementació a nivell autonòmic, així com el compromís
al nostre país en l'impuls d'un pla acció europea integral i una
futura resolució de l'OMS en la matèria.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Creo que merece un aplauso la declaración.
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(Aplaudiments)

Muchas gracias. 

Antes de comenzar les informo que el Govern, por escrito
RGE núm. 4772/25, de acuerdo con lo previsto en el artículo
78.1 del Reglamento, ha solicitado alteración del orden del día
para que la pregunta RGE núm. 3947/25, que formula la
diputada María José Verdú, del Grupo VOX, sea debatida al
comienzo del Pleno. Era la número 10. La debatiríamos al
comienzo, puesto que el conseller de Educación se ha de
ausentar.

¿Puedo entender que se aprueba por asentimiento? De
acuerdo.

I.10) Pregunta RGE núm. 3947/25, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a immersió lingüística.

Por tanto, tramitamos, en primer lugar, esta pregunta RGE
núm. 3947/25. Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Buenos días, presidente, gracias. Bon dia, Sr. Vera. Vostè
va firmar al darrer ple que el model d'immersió lingüística no
és el que vostè ni el PP defensen, que vostè està a favor de
posar l’espanyol com a llengua vehicular a l'educació a Balears,
paraules molt maques, sí, però els fets els desmenteixen. 

Duen gairebé dos anys de legislatura i la realitat és que la
imposició del català a les aules continua exactament igual. Les
seves declaracions generen una gran pregunta, quan actuarà?,
perquè de moment, Sr. Vera, no s’ha fet absolutament res.
Vostè té la majoria parlamentària per acabar amb aquesta
atropellament. Vostè té la legitimitat que ens han donat els
ciutadans a les urnes per garantir la llibertat lingüística a la
nostra terra. I, tot i això, sembla que prefereix la comoditat dels
discursos buits abans que la valentia dels fets. Cada dia que
passa sense canvis és un dia més que els drets dels estudiants
són trepitjats. És un dia més que els pares no poden triar
lliurement l'educació dels seus fills. És un dia més que la
imposició lingüística continua desterrant l’espanyol de les
aules. I vostè, Sr. Vera, amb la seva inacció, n’és còmplice,
d’això.

No es pot escudar en la burocràcia ni en pressions externes,
el Govern té les eines per canviar la realitat, per què no ho fan?,
a quins interessos responen? Perquè l’interès de les famílies és
clar: volen la llibertat d'elecció, no volen que els seus fills
siguin adoctrinats sota un model que margina la seva llengua
materna i que imposa una realitat artificial a les aules. A més,
no és només una qüestió de drets fonamentals, sinó també de
sentit comú. La discriminació lingüística impedeix a molts
d'estudiants assolir el màxim potencial acadèmic, crea barreres
innecessàries en la seva formació i limita les seves oportunitats
futures.

És inacceptable que en ple segle XXI hi hagi alumnes a
Espanya que no puguin estudiar en espanyol a la seva pròpia

terra. Altres comunitats autònomes ja estan començant a
reaccionar, i aquí, a Balears, ens demanam quan ho faran. 

Per això, Sr. Vera, li deman, quan planeja la seva
conselleria acabar amb la immersió lingüística?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Verdú, ja ho vaig dir la setmana
passada i ho torn a repetir aquesta setmana, la formació política
de la qual form part, el Partit Popular, no comparteix el model
d'immersió lingüística. El Partit Popular sempre ha defensat la
vehicularitat de les dues llengües oficials com a llengües de
l’ensenyament, però hi ha una qüestió que és fonamental i que
no podem perdre de vista: l'autonomia de centre. Són preceptes
bàsics de la normativa de l'Estat i no els podem deixar de
banda.

L’autonomia de centre fa que els centres puguin decidir la
vehicularitat del castellà i del català com a llengües
d'ensenyament i ho plasmen en el seu projecte lingüístic, que a
la vegada recull el projecte educatiu de centre, una
documentació que les famílies poden consultar abans de
matricular els seus fills. 

Sra. Verdú, a més, la Sentència 247/2024, de 15 de maig,
del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears, indica
que: “no apreciamos dudas de inconstitucionalidad en la ley
que establece el modelo educativo balear en la medida en que
habilita el uso del castellano como lengua vehicular”.

Per tot això, reiter que l'actual model balear d'educació no
és d'immersió, sinó de conjunció lingüística. És a dir, conviuen
projectes lingüístics flexibles i adequats a situacions particulars
dels centres. 

Sra. Verdú, aquest govern i la Conselleria d'Educació i
Universitats sempre respectarem la llei, l'autonomia de centre
-i no és la primera vegada que ho dic en sessió parlamentària-
i la riquesa de les nostres llengües oficials. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Verdú, té la paraula.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Sr. Vera, no hi ha ni una sola escola a
les Illes Balears on es pugui estudiar en castellà, ni una sola. 

(Exclamacions diverses)

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202504772
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-078.pdf#page=45
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La inacció tendrà conseqüències polítiques. Les famílies no
oblidaran qui va tenir el poder per canviar les coses i va decidir
mirar cap a una altra banda. Les famílies volen la lliure elecció
de llengua a les escoles, i vostè i la seva conselleria els estan
robant aquest dret. Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Verdú, vostè m’ha fet una
pregunta semblant a la que ja em va formular el seu grup
parlamentari la setmana passada. Ja ho vaig dir fa set dies i ho
torn a dir: actualment, des de la Conselleria d'Educació i
Universitats, tenim en marxa dues mesures que precisament
permeten a les famílies la llibertat de poder triar entre les dues
llengües oficials. 

La primera, garantir a les famílies poder triar la llengua de
primer ensenyament, que lliurament les famílies quan
matriculin els seus fills als 3 anys, és a dir, a quart d'educació
infantil, puguin triar en quina llengua volen que els seus fills
rebin el primer ensenyament. Aquesta elecció ve establerta a les
lleis de normalització lingüística i d'educació de les Balears. 

La segona, continuar amb el pla pilot de lliure elecció de
llengua, que ja s'ha iniciat aquest curs 2024-2025 i que tendrà
continuïtat en el pròxim curs escolar. En aquest sentit, no fa
falta donar més detalls d'un pla que pactaren les nostres
formacions polítiques i que permet, un pic més, que les famílies
triïn, elegeixin en llibertat. 

Sra. Verdú, la realitat social de la nostra comunitat és que
les dues llengües oficials conviuen i això es veu reflectit també
en l'àmbit educatiu. 

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Per tot això, aquest govern sempre ha defensat i ho
continuarà fent la vehicularitat del català i castellà a l'educació.
Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

I.1) Pregunta RGE núm. 3944/25, presentada per la
diputada Sra. Marta Carrió i Palou, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a Hospital de Manacor.

Passam a la pregunta RGE núm. 3944/25, que formula
Marta Carrió, del Grup MÉS per Mallorca. Té la paraula. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, Sr. Le Senne. Bon dia, consellera. Sra. García, com
valora vostè la situació de l'Hospital de Manacor i, en concret,
com valora les llistes d'espera de pacients per a una primera
consulta externa i de pacients que esperen una intervenció
quirúrgica? Del projecte d'ampliació no importa que m’ampliï
informació, perquè ja la tenim, que vostè continua de la
passada legislatura. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputadas. Y gracias, Sra.  Carrió, por darme la oportunidad de
felicitar públicamente a todos los profesionales que trabajan en
el Hospital de Manacor por el compromiso y la excelencia en
los cuidados y la atención sanitaria que prestan a los
ciudadanos de la comarca de Llevant.  

Como sabe, uno de los objetivos estratégicos de este
gobierno es el cuidado de los profesionales, y en esa línea
estamos mejorando las condiciones laborales sin escatimar
esfuerzos. Hemos recuperado la carrera profesional, que el
pacto recortó, favoreciendo la estabilidad y favoreciendo su
desarrollo profesional. Y seguimos inmersos, como usted ha
dicho, en el plan director del hospital para adecuarlo a las
necesidades, un plan al que hemos tenido que incorporar
mejoras, fundamentalmente en sostenibilidad y en reducción de
huella de carbono.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Carrió, té la paraula.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Miri, Sra. García, vostè pivota la seva política en dos grans
elements: en un d'ells, indiscutiblement MÉS per Mallorca
sempre estarà al seu costat, el reconeixement dels professionals
i l'increment de la seva retribució i els seus drets laborals,
acatar sentències -només faltaria- i impulsar tota la banda de
places de molt difícil cobertura i reduir les llistes d'espera que,
per cert, no me n’ha fet la valoració. 

I vostè, quan fa aquestes valoracions, ja li ho avanço, agafa
un tall, el més complicat de tot, en lloc d'agafar el tall
interanual, bé, i aconsegueix fer una reducció global, que vostè
ha defensat en multitud d'ocasions en aquesta seu
parlamentària, de les llistes d'espera.
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I ho aconsegueix perquè fa dues coses bàsicament: primera,
perquè fa una neteja burocràtica de les llistes d'espera, elimina
aquells pacients que ja no es volen operar o aquells pacients
que han decidit ja... i ja ho han fet per la privada, i augmenta el
concert privat. 

Però què passa en aquells hospitals on aquestes dues
estratègies no funcionen? Doncs, passa el que passa a l'Hospital
de Manacor i, òbviament, no és culpa dels professionals, sinó
de la gestió política que s'hi fa. Passa que la llista d'espera per
a una intervenció quirúrgica ha crescut un 27%, i això vol dir
que els pacients de la comarca de Llevant i del Pla esperen una
mitjana del juny de 2023 de 165 dies i a dia d'avui de 370,
aquesta és la traducció. 

I què passa amb la llista d'espera per accedir a una primera
consulta externa?, que ha crescut un 6,7%, i això vol dir que els
ciutadans de la comarca de Llevant i del Pla esperen 208 dies
més de mitjana per entrar a una primera consulta. I de les llistes
d'atenció primària no en tenim, de dades. Ens agradaria que me
les donàs. 

Miri, Sra. García, quan les mesures superficials i de
maquillatge no funcionen, hi ha una única recepta: més
personal...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

... i més pressupost.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Carrió, lo primero que
hemos hecho en el Hospital de Manacor ha sido la contratación
de 90 profesionales, de ellos 20 especialistas y 3 residentes,
imprescindibles para iniciar el abordaje de la lista de espera.

 Y eso, ¿qué resultado ha traído? Plan, como usted dice, en
un año, desde que se aplica, desde diciembre de 2023 a
diciembre de 2024, lo puede comprobar, pues que eso ha
redundado en un 19% de reducción de lista de espera para una
consulta. 

Y hoy la demora media en el Hospital de Manacor es de 45
días y es la más baja de toda la comunidad balear. Y lo que es
más importante, el número de pacientes que esperan menos de
60 días se ha reducido en un 43%, y en cuanto a la lista de
espera quirúrgica hemos reducido... conseguir la demora en 25
días, aunque entendemos que tenemos que seguir trabajando
para confirmar ese cambio. 

En esto nosotros sí que somos transparentes, lo puede mirar
en el ib-salud. En cuanto al plan director puede... seguimos
funcionando y hemos aplicado, además el..., sigue a buen ritmo
y estamos trabajando en un plan funcional para mejorar la
hospitalización y los servicios generales que,
sorprendentemente, el gobierno de Armengol no incluyó en el
proyecto.

Sra. Carrió, este gobierno está comprometido para que el
Hospital de Manacor sea un centro comprometido con la
excelencia, con las buenas prácticas y con la sostenibilidad
ambiental, señales de identidad del mismo.

Y por eso el Govern de Marga Prohens destinará 100
millones en infraestructuras sanitarias en la comarca de
Llevant. Esto es compromiso, no humo.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.2) Pregunta RGE núm. 3950/25, presentada per la
diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a liberalització de sòl per
construir habitatges.

Pasamos a la segunda pregunta, la RGE núm. 3950/25, que
formula Carol Marquès, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. Quin sòl té previst liberalitzar per
construir habitatges, Sr. Mateo?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Señoras y señores
diputados, muy buenos días a todos. Sra. Marquès, ¿es usted
consciente de la situación en la que nos encontramos? Nos
encontramos en una situación de emergencia habitacional que
se ha ido acusando con los años, pero que, desde luego, no ha
aflorado en este último año y medio. 

Así las cosas, consideramos urgente y necesario aumentar
la oferta de vivienda a precios asequibles para residentes en
nuestras islas, con diversas medidas y programas que usted ya
conoce y, por supuesto, simplificando y abreviando tanto como
sea posible para garantizar el derecho a contar con una vivienda
digna.
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Han sido ocho años poniendo palos en las ruedas y en este
sentido, y ahora lo que toca es agilizar y desbloquear aquellos
suelos cuya vocación es la construcción de vivienda.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Marquès, té la paraula. 

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. Sr. Mateo, vostè el passat 11 de
febrer va afirmar que s'havien d'adoptar mesures per liberalitzar
el sòl i mesures encara més agressives, i que les pensava posar
en marxa i que afectarien la normativa del sòl.

Fa una setmana, la Sra. Pocoví ens va dir que treballaven
per a l'agilitació de sòls urbans no consolidats i sòls
urbanitzables per a l'obtenció de sòl finalista susceptible
d'edificació d'habitatges a preus assequibles, però tornar a
requalificar els falsos urbans i els urbanitzables que varen
quedar desclassificats en la Llei d'urbanisme no és suficient per
construir habitatges. Ho té clar, no? Perquè un solar no es
considera urbà si no disposa de tots els serveis bàsics, els
carrers, aigua, electricitat, clavegueram. I per açò és necessari
desenvolupar la urbanització abans de construir. O és que tenen
prevists saltar-se aquest pas?

Ens pot assegurar que aquest sòl que té previst liberalitzar
servirà per construir exclusivament habitatges a preus
assequibles?, o és un pla pensat per beneficiar els grans
promotors i per seguir especulant?

Sr. Mateo, l’anterior consellera va anunciar un estudi per
identificar tots els sòls vacants, però no n'hem sabut res més.
Per què no s'han fet públics els resultats? És que confirmen que
en aquestes illes sí que hi ha suficient sòl urbà possible i
disponible?

Sabem que a l'any 2017 hi havia sòl vacant per construir
més de 144.000 habitatges que permetien acollir un augment de
població de més de 364.000 persones. Set anys després, la
població ha crescut en 80.833 persones. 

I em pregunto: si hi ha sòl i hi ha demanda, per què, idò,
tenim aquests problemes de manca d'habitatge? La resposta és
molt fàcil: la majoria d'aquest sòl està segrestat en mans de
grans promotors i propietaris que l'immobilitzen per apujar els
preus...

(Alguns aplaudiments)

... i afavoreixen exclusivament la construcció d'habitatges de
luxe, com els 331 projectats i els més de 750 ja construïts a
Nou Llevant, o els 57 previstos en el darrer solar lliure del barri
d’Es Jonquet, tots de luxe i dirigits principalment a residències
d'estrangers. 

El problema no és la falta de sòl, sinó l'especulació. I la
solució, Sr. Mateo, exigeix combatre aquesta especulació en
lloc de facilitar-la i alimentar-la, com fan vostès des que van
entrar al Govern...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

No troba que ja és hora de canviar d'estratègia? 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luís Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Sra. Marquès, mire, la
situación en la que nos encontramos requiere e impone la
adopción de medidas valientes y desde diferentes perspectivas
para de verdad generar más vivienda en las Islas Baleares, y
precisamente para contrapesar la demanda y equilibrar el
mercado de la vivienda, porque los ciudadanos -lo tenemos
muy claro- de les Illes Balears deben acceder a una vivienda
digna y en condiciones asequibles.

Desde el Govern trabajamos para que aquellos suelos cuya
vocación es la construcción de vivienda y que están pendientes
de transformar tengan una agilización en todos sus trámites.

El objetivo es dar la vuelta a la situación que dejaron sus
políticas de ocho años de bloqueo de estos suelos, de hecho,
suelos en los que se pueden construir viviendas en el menor
tiempo posible e -insisto- a precios asequibles, porque las
políticas del Govern de Marga Prohens persiguen incentivar el
desarrollo del suelo para conseguir una rápida puesta a
disposición de este para la edificación de viviendas a precios
asequibles, aumentando el ritmo actual de licencias de
construcción. 

Asimismo, vemos necesario cubrir el déficit de construcción
privada actual y recuperar el ritmo de construcción de acuerdo
con la demanda, aumentando la oferta de vivienda asequible y
luego también incrementando la inversión en vivienda pública
-claro que también-; del mismo modo, es imprescindible
aumentar la disponibilidad y eficiencia de los recursos públicos
para reducir el tiempo medio de resolución de expedientes
urbanísticos. 

En definitiva, aquí hay medidas, medidas que tienen como
objetivo -como ya he manifestado- aumentar la oferta de
vivienda a precios asequibles para los residentes de les Illes
Balears. 
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Y usted se pregunta muchas cosas, y yo por mi parte, ante
solo sus quejas, solo sus lamentos, lo que yo me pregunto, y
nos preguntamos todos es: ¿qué hicieron ustedes durante ocho
años?

Muchísimas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.3) Pregunta RGE núm. 3951/25, presentada per la
diputada Sra. Teresa Suárez i Genovard, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a valoració de les llistes
d’espera en salut mental.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3951/25, que formula
Teresa Suárez, del Grupo Socialista. Té la paraula.

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Moltes gràcies. Bon dia, Sra. Consellera. Bon dia, senyores
i senyors diputats. Vostè el mes de novembre de l'any passat, en
aquest plenari, explicava com per a vostès eren d’important la
salut mental en aquesta legislatura i que per això havíem creat
la Direcció General de Salut Mental, una direcció general que
vostè explicava que, entre altres coses, s'havia de dedicar a
identificar indicadors, a planificar... És clar, jo pensava que per
fer tot això era imprescindible tenir dades, no?, i que ja quasi
duen dos anys i per això... que les dades eren importants. 

Amb aquesta idea li vaig fer preguntes escrites en que li
demanava sobre les llistes d'espera en els temes de salut mental,
per saber quina era la pressió assistencial que hi havia i, per
tant, quines necessitats hi ha per part de la ciutadania que
pateix... des del punt de vista emocional a les nostres illes. 

Per tant, la meva pregunta és, com que no vaig tenir
resposta: quina valoració fa de les llistes d'espera en salut
mental? 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Suárez, creo que tiene la
mayoría de las preguntas..., o sea, todas, porque la hemos
aportado en diversas preguntas escritas, a las que solo tengo
que actualizarle que la demora media a día de ayer, para que
pongamos fecha, en una consulta de psiquiatría es 38,65; y que
cuando usted preguntó el número de menores en urgencias,
pues que en el año 2024, que se lo dejamos en octubre, ha
finalizado con 653, es decir, un descenso progresivo de

menores que van a urgencias y que, en cambio, atienden en las
consultas, espero; y que realmente la lista de psicología..., fue
la otra pregunta, no entraban en el decreto de demora y, por lo
tanto, no hay datos y eso se lo vuelvo a garantizar.

Sin embargo, también quiero que sepa que hay una... que
nos dejaron una situación asistencial francamente delicada
porque todas las decisiones que se tomaron, se tomaron a
espaldas de los profesionales, sin escuchar sus demandas y, al
final, son ellos los que atienden a los ciudadanos. 

Le voy a dar solo un dato: el Plan funcional y de ordenación
de recursos y el modelo asistencial de Baleares es del año
2002. ¿No cree que podrían haber hecho algo en estos ocho
años?

(Alguns aplaudiments)

Somos conscientes de la falta de profesionales, de las
carencias asistenciales y estamos trabajando en ello, pero le
puedo asegurar que hoy estamos mucho mejor que antes.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Suárez, té la paraula. 

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Sra. García, duen dos anys governant, jo no sé el que varen
fer o no i segur que moltes coses eren millorables, però vostè
el mes de novembre va anunciar aquí que abans d'acabar el
2024 tendríem un pla estratègic de salut mental de l'any 2023
a l'any 2029...

(Alguns aplaudiments)

..., 23, 24, 25, no tenim pla, d’acord?, tal vegada hi havia coses
a fer millor, però ara som aquí i som avui.

I jo pensava que aquesta resposta que m'havia donat, que no
em podia donar dades sobre la llista d'espera en psicologia, i
literal deia: “Perquè no entren al Decret de garantia de demora
i no es fa un seguiment des dels serveis corporatius de la llista
d'espera estructural”, vaig pensar que era un error o era una
manera d'amagar alguna dada que volien amagar. Però vostè
acaba de dir que no tenen dades! No tenen dades damunt la
situació...

(Alguns aplaudiments)

... de patiment de la ciutadania d'aquestes illes. 

Miri, Sra. García, sap què passa?, que tenim un govern que
governa a base de titulars, en habitatge, en dependència,...

(Remor de veus)

... en salut mental. 
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(Alguns aplaudiments)

Jo... Miri, li he de dir que cada vegada que ve aquí la Sra.
Prohens i diu: “Complim amb la paraula donada”, pens,...

(Remor de veus)

...pens: “una frase lapidària...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

... una frase lapidària que els acabarà lapidant si no es posen les
piles...

(Remor de veus)

És a dir, que facin el favor de fer feina, perquè aquesta
resposta per a la ciutadania és inacceptable. Dir que els importa
la salut mental i que no tenen ni una dada de quanta gent espera
psicòleg a aquestes illes, impresentable.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio...

(Remor de veus i continuen els aplaudiments)

Guarden silencio, por favor. Les recuerdo lo de siempre...,
o sea, se puede reaccionar, pero que sea breve y una reacción
normal...

(Remor de veus)

Bien..., silencio, por favor... Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

A ver, Sra. Suárez, creo que sabe usted muy poco de su
gobierno, tampoco lo teníais  vosotros, hubiese recibido la
misma respuesta, pero bueno,...

(Alguns aplaudiments)

... dentro de eso, yo le voy a decir datos de lo que estamos
haciendo. 

Y vamos a empezar por el plan piloto de incorporación de
psicólogos en las escuelas llevado a cabo por la Conselleria de
Salud. Pero es más, le voy a decir, ahora mismo, el 3 de marzo
se incorporan cinco nuevos psicólogos clínicos en AP, que
provienen de la última convocatoria.

Y en infraestructuras también trabajamos, la unidades de
salud mental ahogadas dentro de los centros de salud, tenemos
que incrementar la unidad de subagudos en 32 camas, construir

la sala de desescalada para dar una atención mejor en caso de
crisis a los pacientes de salud mental. Son Llàtzer y Son
Espases en el área de urgencia ya están preparando un espacio
para la atención de las urgencias en psiquiatría.

Iniciamos la transferencia progresiva de las UCA, tampoco
se había hecho nada, y, en primer lugar, lo hacemos de la mano
del Consell de Menorca. 

Trabajamos en la elaboración de módulos específicos para
psiquiatría y psicólogos de actividad extraordinaria, que
tampoco lo habían hecho, para... una herramienta que nos
permita abordar las listas de espera, psiquiatras y psicólogos,...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

... presentamos un plan de adicción después de once años. 

Resumen: trabajo, trabajo y trabajo, que es la identidad del
Govern de Prohens, frente al humo, humo y más humo,
identidad...

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. García.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

... del Govern Armengol.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.4) Pregunta RGE núm. 3952/25, presentada pel
diputat Sr. Damià Borràs i Barber, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a aprovació d’un altre decret llei de
simplificació administrativa.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3952/25, que formula
también Damià Borràs, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Bon dia a tothom. Bon dia, Sr. Costa. Vostè insisteix i
insisteix que faran un decret llei de simplificació cada any, tot
i les conseqüències nefastes que el primer ha tingut per a la
seguretat jurídica,...

(Alguns aplaudiments)

... per al ritme de concessió de llicències urbanístiques i, fins i
tot, per a l'estabilitat del seu mateix govern. 
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Amb aquests antecedents, encara considera que fa falta
fer-ne un altre?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies. Gràcies, president. Gràcies, Sr. Borràs, per la seva
pregunta. Miri, no és que ho consideri necessari i positiu, és
que els ciutadans de les Illes Balears no varen elegir la
burocràcia i l’intervencionisme de l'esquerra, sinó la
simplificació administrativa i la llibertat econòmica del Partit
Popular. 

(Remor de veus)

I com que acostumam a complir amb la paraula donada, sí,
acostumam a complir amb la paraula donada, ja li ho anuncio:
hi haurà una llei de simplificació administrativa enguany.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(Se sent una veu de fons que diu: “Ja tornaran rompre amb
VOX, ja tornaran...”)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, té la paraula.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Seguretat jurídica? Els consells han ampliat vuit mesos el
termini de legalitzacions d'edificacions en rústic per la cara...

(Algun aplaudiment)

... i per la confusió que vostè ha creat en la tramitació del decret
llei. Després de deu mesos que hagi entrat en vigor, els alcaldes
encara no saben que serveix de prova i no per legalitzar els
habitatges fraudulents. 

Davant açò, vostè ha suplantar una vegada més el conseller
de Territori i està fent una gira en pla superstar per tots els
municipis, Balearics destroyer tour, per predicar com s’ha
d’aplicar l’amnistia urbanística a lo grande. Com diu la
consellera de Territori de Menorca: la població ha de saber que
incomplir la llei té conseqüències severes, i tan severes!, et
legalitzen casa teva si ets infractor, i si vols la pot fer més alta,
és més, qualsevol cosa que tingui una mica de teulada la pots
convertir en un xalet, perquè -segons vostè, vicepresident- les
fotos aèries del cadastre serveixen com a prova documental,...

(Remor de veus)

... però amb una foto aèria no es pot comprovar que hi ha una
edificació, quin ús té una edificació ni el seu volum.

També va prometre vostè agilitat en la concessió de
llicències. Els consells no han tengut temps en deu mesos ni de
crear el registre administratiu de les empreses que haurien
d'informar les llicències exprés. Eficiència, en diuen d'açò. 

Sobretot a l'Ajuntament de Marratxí, en aquests deu mesos
de vigència, el temps per donar una llicència s'ha triplicat,
triplicat...

(Alguns aplaudiments)

... formidable, agilitat i encara vol fer vostè un altre decret llei.

Valdria més, vicepresident, que es dediqués a seguir
manipulant els DAFO del pacte de sostenibilitat,...

(Remor de veus)

... ja que tant li agrada, o a fer-se un DAFO vostè mateix i
comprovaria la seva enorme debilitat i veuria l’amenaça que,
amb les seves reiterades ficades de pota, vostè representa per
al Govern i descobriria que la seva fortalesa única és que ningú
del PP d'Eivissa el vol substituir i entendria que l'única
oportunitat que li queda és gestionar discretament el bunyol de
pressuposts que ha fet i acceptar la condonació de més de 1.700
milions de deute. 

Però no, vostè segueix... prefereix seguir pagant interessos,
perquè els interessos de Prohens són els interessos de Feijóo,
no són els interessos de les Illes Balears...

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

... Vostè vota un altre decret llei seguint els interessos dels
promotors immobiliaris i desclassificar el terreny, vostè, Sr.
Vicepresident, és l'únic... (...) que ha previst dues vegades...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, s'ha acabat el temps.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Costa té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, Sr. President. Sr. Borràs, a quin món viu vostè?
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(Algunes rialles i remor de veus)

Vostè sap que els batles del seu partit, per exemple, el batle
de Pollença, un dels més importants que vostès tenen a les Illes
Balears, considera exactament el contrari que vostè, Sr. Borràs?

(Petita cridòria)

Miri, el batle de Pollença no només va demanar la
possibilitat de legalitzar, sinó també de mantenir les places
turístiques dels edificis, dels habitatges legalitzats, amb la
famosa esmena March. I vostè ve aquí a donar-nos aquest
rollo?...

(Algunes rialles, remor de veus i alguns aplaudiments)

Sr. Borràs, la hipocresia és la seva característica habitual,
Sr. Borràs, però, què no ho veu, Sr. Borràs, no ho veu!

Miri, a més, hi ha batles d'esquerres, no només, ho he de
reconèixer, no només Partit Socialista, que els semblen...,
home, els pàrkings dissuasius els semblen que és una bona
mesura, no només els ho semblen, sinó que l'apliquen, Sr.
Borràs!

Miri, jo també consider positiu, per exemple, els
complements econòmics de difícil i molt difícil cobertura, la
gratuïtat de les matrícules, l’agilitació d'inversions, l'eliminació
de la cèdula d'habitabilitat, i sí, el tancament de la Comissió
Balear de Medi Ambient, tot això són mesures que jo crec que
són positives per als ciutadans de les Illes Balears i les
empreses. Ja sé que a vostès els sembla horrible, però són
positives per als ciutadans i les empreses.

Però li reconec una cosa, miri, la simplificació
administrativa aconseguida és insuficient, això crec que sí que
és cert. I per això hem de fer una passa més en la
desburocratització, hem d'acabar amb el seu intervencionisme
des de l'esquerra dels darrers vuit anys, i no en tingui cap dubte,
ho aconseguirem, farem una nova llei de simplificació
administrativa perquè és una llei imprescindible, és més, en
farem una enguany, en farem una l'any que ve i el darrer any.
Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.5) Pregunta RGE núm. 3953/25, presentada pel
diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a estabilitat en la gestió
d’IB3.

Passam a la pregunta RGE núm. 3953/25, que formula Ares
Fernández, del Grup Socialista. Té la paraula. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, president. Sr. Costa, Oficina anticorrupció, ho pot
dir, no se n'amaguin, és igual, és el que vostès han tancat.

(Alguns aplaudiments)

Bon dia, Sra. Estarellas. Considera estable la seva gestió
d’IB3? Perquè nosaltres el que no veiem és estabilitat,
precisament, el que veiem és pur control polític, que és el que
vostès fan.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Arribarem a la meitat de la legislatura i hauran passat tres
directors generals per IB3 i encara no hem arribat ni a la meitat.
Primer varen pressionar el Sr. Andreu Manresa fins que el
varen fer dimitir. Ara Albert Salas ha sortit d’IB3, per quin
motiu, em deman? Per ventura per les ingerències en els
informatius o per què alguna persona ha empès perquè qualque
persona d’IB3 passi per sobre d'ell i prengui les decisions per
ell?

Vostès han culminat l’assalt del Partit Popular i del
Consolat de Mar a IB3 en imposar un militant del Partit
Popular com a director general de l’ens, no un professional
independent, no, no, una persona del partit, per què? Perquè no
posi cap problema ni un. Ni tan sols han intentat pactar una
persona o un perfil tècnic, com li demanam des dels grups
parlamentaris, però com li demanen també els mateixos
periodistes, han elegit la submissió al partit per sobre de la
independència de l'ens. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia, Sr. Fernández.
Vegem, vostè... la pregunta és: Sra. Estarellas, considera
estable la seva gestió a IB3?

Sí, la consider estable. Vull agrair la feina feta a l'equip de
la conselleria que, just arribar, es varen trobar amb una patata
ben calenta en el que realment em preocupa a mi, com a
govern, que és l'estabilitat de l’ens, però una estabilitat que
vostès només la fan amb la figura d’un director, no els
interessava res més dins l’ens.

Per tant, aprofit el micro d'avui a la seva pregunta per donar
les gràcies a l'equip de la conselleria, que es va trobar sense
gerent, sense director de recursos financers i sense pressupost
allà dins.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Fernández, té la paraula. 
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EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, Sr. President. Es refereix a la gerent que se’n varen
dur vostès com a director general de Fons Europeus del seu
Govern? Supòs que es referirà a aquesta.

(Alguns aplaudiments)

Miri, parafrasejant el Sr. Costa, parafrasejant el Sr. Costa,
a quin món viuen vostès, Sra. Estarellas, a quin món?

(Alguns aplaudiments)

Perquè vostè vol parlar després de criteris tècnics, de
criteris professionals, però l'únic criteri que vostès han tengut
en compte és el carnet polític del Partit Popular, aquest és el
criteri per elegir per a vostè la direcció general d’IB3.

(Alguns aplaudiments)

I ja està, no ho amaguin, no intentin enganar, Sra.
Estarellas, està clar, el Sr. Codony no només arribarà per
gestionar IB3, arriba per acatar les seves ordres, que és el que
vostès han pretès des del primer moment, Sra. Estarellas.

(Alguns aplaudiments)

No només han imposat càrrecs a dit, no només han ficat la
mà als informatius, ara posen una persona al capdavant d’IB3
de partit, un home que ja va dirigir IB3 a una de les pitjors
èpoques de manipulació informativa, de censura i d'atacs a la
nostra llengua. Ara la diferència és que tenen els seus
companys de viatge, que el que volen és que IB3 faci
genuflexions a l'extrema dreta, han eliminat qualsevol voluntat
de pacte.

I li ho diré, Sra. Estarellas, IB3 no és seva, Sra. Estarellas,...
no és seva...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

..., ni nostra, ni tan sols dels periodistes, és de la ciutadania
d'aquestes illes les quals es mereixen respecte i un ens que sigui
plural...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

... i independent, Sra. Estarellas. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, tant de bo que no és meva, Sr. Fernández,
gràcies a Déu, perquè no sé què faríem!

Jo crec que el subconscient els falla moltes vegades, crec
que saben molt bé com van les ingerències que devien fer
vostès amb els nomenaments,...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... les cridades de telèfon que devien fer vostès..., vinga, deixin
ja la hipocresia i la posin dins un calaix!, per favor, la posin
dins un calaix!

La pregunta, com es pot imaginar, jo no ho tenc... ho he dit
un miler de vegades, són vostès els que fan els controls als
directors, ara tres directors, ara tenir un director de manera
interina, mentre ja tenia un altre director, tenir tres directors,
quatre, cinc, bé, vostès facin el relat que vulguin.

Crec que tampoc no veiem la mateixa programació, perquè
jo atacs al català no en veig ni un, o sigui, no devem tenir ni la
mateixa programació, segons els ulls que la miren es coneix
que els ciutadans si tenen unes tendències la veuen d'una
manera i si en tenen unes altres en deuen tenir una altra.

Com li he dit, molt orgullosa de la gestió de la part que em
toca, com a conselleria si hi ha qualque queixa, li agrairia que
ho digués. La gerent, per cert, ja havia dimitit, no és que dimitís
per anar-se’n de director general, no, no, ja havia dimitit de
l’ens feia prou mesos. Per tant, escolti, reconeguin que ens
varen deixar una patata allà dins i vostès s'encarreguin del
director i del control al director, i com a conselleria que tenc
adscrit l’ens el que faré, com hem fet fins ara, és intentar
dotar-lo de suficient economia perquè puguin fer la seva
activitat; que IB3 no està tancada, avui matí han fet un
informatiu, i en això estam i en això estam ocupats.

Tota la resta fum i fum i més fum.

Molt agraïda al Sr. Salas de la seva feina, molt agraïda de...,
ho dic com a ciutadana, de les millors audiències en deu anys
que ha tengut la televisió autonòmica.

(Alguns aplaudiments)

A partir d'aquí estam molt contents amb la meva gestió.

Moltes gràcies.

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Silencio, por favor.
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I.6) Pregunta RGE núm. 3954/25, presentada pel
diputat Sr. Carles Bona i Casas, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a retrocessos climàtics que promou el
Govern de les Illes Balears.

Pasamos a la siguiente pregunta, la RGE núm. 3954/25, que
formula Carles Bona, del Grup Socialista. Té la paraula.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, la seva conselleria té,
almanco sobre el paper, un rol decisiu a l'hora de fer front a
l'emergència climàtica i liderar la transició energètica. Malgrat
això, qui aparentment pren les decisions de calat en aquesta
matèria és la resta del Consell de Govern, i no precisament en
positiu.

La Llei òmnibus ha aprovat la reducció de controls
ambientals; la desregulació dels espais protegits; la relaxació
dels requisits d'autoconsum a nous desenvolupaments
urbanístics que passen de cobrir totes les necessitats
energètiques amb renovables a només un nombre d'hores
determinades; la reducció de l'obligació de col·locar plaques
solars a aparcaments grans; en definitiva, la tisora per tot, es
deixa de protegir en sòl rústic en matèria d'instal·lacions
renovables en obrir la porta a instal·lacions massives sense un
control territorial clar.

Retallen també la Llei de residus i la llista segueix fins a
generar un informe demolidor en contra del comitè d'experts en
canvi climàtic i transició energètica del mateix govern, que diu
que no se’l va consultar. A vostè el van consultar? El nou
decret que prepara el Sr. Costa, el decret nou decret destructor
també el consultarà? O, per si de cas, vostè corre, aplaudint, a
sumar-se al govern del retrocés, en batre un rècord de manca
d’execució de fons europeus en aquesta matèria i ajornar la
prohibició de venda de vehicles diesel.

Ens preocupa quin serà l'impacte d'aquestes decisions en el
futur de les Illes Balears. 

Per tant, Sr. Sáenz de San Pedro, què opina dels retrocessos
climàtics que promou el seu govern?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments9

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias presidente. Gracias, Sr. Bona. A lo mejor está
preocupado usted, pero por otras cosas, y le aseguro que no
pase pena usted por todas las medidas que está aplicando este
govern para luchar contra eso que dice usted, retrocesos con las
medidas climáticas. 

Desde este gobierno estamos trabajando con medidas
ambiciosas, realistas y le aseguro que también inteligentes. Así
que no se preocupe, Sr. Bona, al menos por esto. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bona, té la paraula.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies. Sr. Sáenz de San Pedro, com explica que es deixin
sense avaluació ambiental alguns projectes en espais naturals
protegits quan la Unió Europea i el sentit comú van en direcció
contrària?, com justifica el Govern que en lloc d’acostar
l'horitzó de les zero emissions es retardi fins al 2035 tot i la
greu emergència climàtica?, quin és el calendari real per
desplegar punts de recàrrega?, perquè la seva manca de gestió
amb els fons europeus indica que vostè no té cap intenció de
potenciar la xarxa, quin problema tenia la Llei de residus?, no
es podia reduir el percentatge de plàstic de les bosses o
eliminar les maquinetes d'afaitar d'un sol ús?, o resulta que
quan les decisions en matèria de canvi climàtic queden en mans
d'uns pocs és més senzill per als lobbies exercir les seves
pressions?, considera el conseller que la supressió de
comissions i processos participatius en matèria ambiental
beneficia la transparència i la prevenció de conflictes d'interès? 

Fa un any que no connecta a la xarxa cap parc solar
fotovoltaic. La producció d'energia solar a les Balears ha reduït
el seu creixement el 2024 i, per acabar-ho de rematar, vostè
presenta un pla de transició energètica i canvi climàtic que
elimina el sostre de 13,5 milions de turistes del pla del govern
anterior. De fet, el pla anterior tenia un epígraf que es deia
“limitacions per a un turisme sostenible”, i que ara es diu
“foment d'un turisme més sostenible”. De les limitacions han
passat vostès al foment. Més lobbies, quin viatge!

A vostès, que ja van costa per avall i sense frens cap als 20
milions de turistes dins d’aquesta legislatura, se'ls agraeix
l'honestedat, però la resta de la ciutadania quedam ben
preocupats. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias. Mire, Sr. Bona, usted me habla de la red MELIB,
de residuos. Yo creo que tienen mucho que callar en todo esto.
Ustedes lo tenían muy fácil, ustedes tenían un instrumento para
haber puesto encima de la mesa, que era la del propio plan de
transición energética y cambio climático, que establece la
propia Ley de cambio climático de 2019. Cuatro años, cuatro
años tardaron ustedes en tener solamente un documento, un
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borrador. Nosotros llegamos después de las elecciones de mayo
de 2023 y nos encontramos con un borrador. Nosotros
iniciamos el proceso de pasarlo a la casilla número uno.
Ustedes solamente se quedaron en el borrador. 

Nosotros, ¿qué hemos hecho?, lo hemos revisado en
profundidad, lo hemos adaptado a la realidad después de cuatro
años...

(Remor de veus)

... lo hemos presentado al Consell Balear del Clima, cosa que
ustedes no hicieron. Hemos sido mucho más ambicioso que
ustedes en la penetración de renovables, pasando del 35 al 38.
Hemos sido más ambiciosos que ustedes en la reducción de
emisiones de gases de efecto invernadero, hemos sido más
ambiciosos que ustedes en energías limpias, incluso más
ambiciosos de lo que marca la Unión Europea. Y, sobre todo,
hemos creado un documento con objetivos medibles y
perfectamente planificados y mensurables. No como ustedes,
que lo único que hacían un documento para sacar titulares.
Cuatro años, cuatro años estuvieron ustedes con un documento
y nosotros nos lo encontramos en un cajón sin iniciar ni
siquiera la primera tramitación administrativa. 

Y eso es lo que hacían ustedes con el Gobierno de Francina
Armengol: documentos, documentos, documentos, titulares,
titulares, titulares. 

Déjeme que le diga una cosa, este gobierno defiende el
modelo sostenible y racional de turismo y la necesidad de
valorar límites en las políticas energéticas. Pero lo que no
entienden ustedes es que esos límites los marca la propia
normativa turística y no el Plan de transición...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

... el Plan de transición energética. Quizá los retrocesos que
ustedes están viendo en los últimos meses son los suyos, los de
su partido y los de sus propias políticas. 

Gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.7) Pregunta RGE núm. 3958/25, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a Lloguer Segur.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3958/25, que formula
Cristina Gómez, del Grupo Mixto. Té la paraula. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores diputades i
senyors diputats. Bon dia, Sr.  Conseller. Miri, dia 9 de gener
vostè va explicar en premsa que aquell mateix mes
començarien a signar contractes de lloguer adherits al programa
Lloguer Segur. Estam acabant el mes de febrer, és a dir, en
no-res farà dos mesos d'aquella afirmació. 

Em pot dir on puc trobar les bases del programa Lloguer
Segur? 

Gràcies, Sr. Conseller. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sr. Presidente. Sra. Gómez, bueno, explicar las bases de un
programa como Lloguer Segur en estos minutos no..., es
complicado...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... pero sí que le recuerdo que usted siempre ha tenido y tiene
acceso a esa documentación, bien en la sede del IBAVI donde
está depositada, bien solicitándola a través de este parlamento
...

(Remor de veus)

... ningún tipo de problema al respecto. Estaremos encantados
de atenderla y de facilitarle toda la información que necesite a
fin de que pueda ejercer un control documentado y efectivo al
Govern. 

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, té la paraula. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sr. Conseller, de totes les respostes que em podia imaginar
que em donaria, aquesta li assegur que no, aquesta li assegur
que no.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Conseller, contestant açò demostra que no sap què són
unes bases de concessió d'ajuts públics. Vostè pensa que
qualsevol ciutadà o ciutadana d'aquestes illes ha d'anar a tocar
la porta de l'IBAVI perquè li donin unes bases?
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(Alguns aplaudiments)

Sr. Conseller, jo li explicaré què se suposa que fan unes
bases de convocatòria pública d'ajuts o d'adhesió a programes,
com el del programa Lloguer Segur. Entre d'altres coses, donen
garantia d'un principi -que segurament no coneix- que és el
d'igualtat. Un altre principi que vostès deu desconèixer és el de
concurrència competitiva. Un altre principi que vostè deu 
desconèixer és el de transparència. 

Sr. Conseller, vol dir que acaba de dir que tots els ciutadans
d'aquestes illes han de venir a demanar còpia de les bases d'un
programa de lloguer físicament?...

(Alguns aplaudiments)

... Sr. Conseller, sap què em preocupa i voldria que m’ho
aclarís, si ja s’estan firmant contractes. Perquè si s’estan
firmant contractes, voldria que em digués, com s'assegura vostè
que qui està firmant un contracte no és un amic seu o un
familiar del seu cosí?

Sr. Conseller, vostè és jurista. Em pot explicar com
assegura que no hi ha tractes de favor si ni tan sols podem llegir
unes bases publicades?, hi haurà llista de demandants, com hi
ha llista de demandants d'habitatge públic?, i si una persona
s'adhereix al programa i resulta que té mala sort -té mala sort,
Sr. Conseller- i justament no li toca pis, podrà recórrer? Ah, és
que no hi haurà resolució, m'oblidava, que són API. Han
decidit substituir els funcionaris de l'administració pública pels
API?, haurem de presentar recursos davant el Col·legi
d'Administradors de Finques? 

Sr. Conseller, em pot explicar com funciona el programa
Lloguer Segur si no tenim pressuposts?, d’on ha tret els doblers
per donar subvencions que  rebaixaran...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... el 30% del preu del lloguer, Sr. Conseller?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Gracias, Sr. Presidente. Yo desde luego, Sra. Gómez, no le
voy a faltar al respeto diciendo lo que sabe o lo que no sabe.
Solo le diré que el programa Lloguer Segur forma parte de este
plan de choque de vivienda en el que está trabajando este
gobierno desde el inicio de la legislatura, un plan de choque
con el que pretendemos obtener en esta primera fase, y usted ya
conoce, cerca de 7.000 viviendas a precios asequibles. Seguro
que ya usted también conoce los datos que dimos la semana

pasada en rueda de prensa. Contamos ya con unas 5.000
viviendas que se están planificando o que están en tramitación.
Sabemos también que queda mucho por hacer, lo sabemos,
pero también sabemos que vamos por el buen camino. 

Con el programa Lloguer Segur ya se están tramitando más
de 400 viviendas que cumplen con los requisitos...

(Remor de veus)

... y estamos seguros de que dará buenos resultados. Vamos a
conseguir que aquellos pequeños propietarios que no se
atrevían a sacar sus viviendas al mercado, en muchos casos por
miedo a no cobrar el alquiler o que se las destrozaran, ahora
tengan la seguridad con la cobertura que da el Govern, de que
eso no sucederá. Y ello redundará en más oferta de viviendas
en régimen de alquiler y que muchos jóvenes y familias de
clase media tengan acceso a viviendas a un precio que, además,
se verá disminuido en un 30%. Y ruego no me falte, no siga
faltándome al respeto. 

Sra. Gómez, sinceramente he de manifestar mi sorpresa. Las
críticas que hoy formula al programa van en la línea de las que
en su día nos hizo cuando defendió su moción sobre vivienda,
en noviembre. Nos dijo entonces que el programa era un
desastre y lo renombró como “estafa segura”. Bien, le puedo
asegurar que en aquel momento pensé que simplemente no lo
había entendido. Pero claro, ahora nos pide cuáles son las
bases. Entonces es inevitable que en mi pensamiento anide la
duda de que usted pudo incurrir en la crítica sin base de
conocimiento, o sea, que encima no sabe. 

Sra. Diputada, en cualquier caso, tanto en el Govern, en la
web del Govern, como en los colegios que participan en la
gestión, está toda la información necesaria para conocer y
entender el programa.

(Remor de veus)

Además, todo el expediente, todo el expediente, tal como le
he dicho, está a su entera disposición y me ofrezco
personalmente para cuantas aclaraciones sean necesarias. Pero,
como diría Cervantes, y con esto termino: “Las palabras han de
ser vestidas de verdad, que las razones desnudas no sientan
nada bien al decoro”. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.8) Pregunta RGE núm. 3955/25, presentada per la
diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a principi d’igualtat aplicar per la
Direcció general de Funció Pública. 

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3955/25, que formula
Pilar Costa, del Grupo Socialista. Té la paraula. 
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LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, titulars d'aquests
darrers dies als mitjans de comunicació: “Suspendida cinco
años una funcionària por no ir a trabajar y fichar en otra
empresa”, “El Consell persigue con detectives el abstentismo
de sus funcionarios”, tot això..., per uns segons vaig pensar a
veure si havien reaccionat i era la Sra. Núria Riera que havia
estat suspesa. No, il·lúsa de mi, no..., no era així.

Sra. Consellera, és molt greu el que està passant, i vostès
estan emparant i encobrint un modus operandi absolutament
fraudulent d’una funcionària que, perquè és càrrec del Partit
Popular al Consell de Mallorca, li permeten absentar-se de
forma fraudulenta del seu lloc de feina. No em vengui ara amb
les “monsergues” de la investigació interna, perquè una cosa
són els expedients que li han d'obrir com a funcionària i l'altra
ja coneixem el seu modus operandi, que qui dia passa any
empeny. 

Sra. Consellera, apliquen vostès el principi d'igualtat a tots
els funcionaris i funcionàries?

(Alguns aplaudiments). 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Costa, si vol ja no li
contest, faci vostè la seva prerrogativa aquí, amolli la seva...
fúria aquí enmig i jo no.. no li contest perquè al final facin el
que facin..., de vostès, credibilitat zero. A mi el que em
preocupa és la seva capacitat de maquinar tant i tantes coses i
tants de supòsits que el que em fa pressupostar és que vostès ja
han actuat així d'altres maneres...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... perquè si s’obre un expedient, perquè s’obre, si no s’obre
perquè no s’obre, si es fa perquè es fa, si detectius... 

Bé, miri, jo tenc el mateix sistema de control horari dels
funcionaris que tenia vostè, que tenia la Sra. Garrido i que tenia
tothom i, per suposat, l'obligació d'actuar com s’ha fet en el cas
palpable que algun funcionari s’estigui saltant aquests controls.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, té la paraula. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, miri, aquí tenim el
manual de permisos pel deure inexcusable de caràcter públic

pel qual un funcionari o una funcionària es pot absentar del seu
lloc de feina, i que vostè i la Sra. Núria Riera segur que han
entregat a tots els funcionaris.

En el seu cas, assistència a reunions d'òrgans de govern i
comissions dependents d’aquests dels quals formin part com a
càrrec electiu -que és el cas de la Sra. Riera-, sempre que s'hagi
sol·licitat la compatibilitat. Em pot dir, Sra. Consellera, si s'ha
demanat aquesta compatibilitat des del principi per part de la
Sra. Núria Riera?

Em pot dir, Sra. Consellera, qui és la instructora de
l’expedient sancionador que presumiblement han obert a la
seva conselleria?, perquè si no ja el darrer que ens manca per
veure en aquest govern és que entreguin la medalla d'or -ara
que ve l’l de març- a la funcionària exemplar a la Sra. Riera. 

Miri, Sra. Consellera, això és una presa de pèl i estam
veient com hi ha dos... hi ha tracte de favor segons si els càrrec
és del Partit Popular o no. I és molt greu perquè estan
incomplint la llei sabent que l'estan incomplint i, a més, l’estan
emparant.

Jo no sé quina por tenen a la Sra. Núria Riera, perquè no és
la primera vegada que fa aquestes mangarrufes, ja les va fer
aquí al Parlament, quan en un mes d'agost va canviar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. COSTA I SERRA:

... el sistema de dietes, com que a l’agost no n'hi havia, a tenir
un sou ple en el mes d'agost quan era diputada i funcionària...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Costa.

LA SRA. COSTA I SERRA:

... del Govern.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Costa... Sra. Estarellas, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sra. Costa. Per suposat, no diré quin és el
nom del funcionari que... no sé ni si el conec. El que sí li puc
dir és que he firmat la resolució d'inici, que és el que em
pertoca fer com a consellera, d'un sistema d'investigació, i això
està signat des de la setmana passada i des del minut zero. Ja
està.
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Jo reconec que a vostè no li bastarà res del que jo li digui i
posarà en dubte qualsevol investigació. 

Vaig dir, i si no demostrin-ho vostès, que la Sra. Riera és
compatible, i això ja no ho tornaré a discutir...

(Remor de veus)

I disculpi... i disculpi, és compatible i és..., perdoni, els
deures de caràcter inexcusable els està justificant, ella i esper
que tots els càrrecs que no siguin del PP també ho estiguin fent,
d'acord?

Bé, podríem mirar si vostè, en la seva etapa de consellera,
demanava ni tan sols que justificassin els deures inexcusables.
Jo sé la resposta, però, pel bé dels funcionaris i la seva
credibilitat no la diré aquí enmig. 

Principis d'igualtat dins funció pública. Aquesta ara la
pregunta. Estan segurs que vostès els acomplien, els principis
d'igualtat dins funció pública?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

El darrer cas..., el darrer cas comptat l'altre dia que
l’exconsellera de Salut també el coneix. No, no, pregunta no,
jo ja li he respost, no li aniré dient cada setmana ni defensant... 

Jo he firmat una resolució com a consellera competent
d'inici d'una investigació, que es faci en mans de qui s'hagi de
fer i que s'obri expedient si s'ha d'obrir expedient.

El meu control són els mateixos que tenien vostès i a mi
m'agradaria saber si som més exigent jo o vostès. Jo tenc la
resposta. Esper que no me la tornin demanar aquí enmig.

A partir d'aquí, igualtat, igualtat de tots els funcionaris. 150
infermers acaben de quedar sense plaça, havent passat tota una
oposició i reconeixement mèdic pels seus canvis a les bases
quan es varen presentar (...)

(Alguns aplaudiments)

... igualtat!... No, parlem. Vostè em demanarà el mateix cada
setmana i jo li dic: 150 infermers, d’acord?...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Estarellas,...

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... Podríem seguir amb la igualtat dels ciutadans mentre un...

EL SR. PRESIDENT:

... s’ha acabat el temps, gràcies...

(Es produeix el tall del micròfon)

Sra. Estarellas, em sap greu.

(Alguns aplaudiments)

I.9) Pregunta RGE núm. 4744/25, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a denúncies d’abusos sexuals
a partits d’esquerres.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 4744/25, que formula
Sergio Rodríguez, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Gracias a la cuenta de Instagram
creada por una militante feminista, hemos conocido la cámara
de los errores en la que se han convertido los partidos de
izquierda de acoso y abuso sexual a sus militantes. Esto, más
allá de un caso aislado, hemos sabido, gracias a estas denuncias
y al resto de las que hay en el país, que no estamos ante un caso
aislado, sino ante lo que en criminalística se denominaría un
modus operandi. 

Y yo me pregunto, Sra. Consellera, si su conselleria a través
del IBDona está preparando algún tipo de actuación para
proteger y amparar y acompañar a estas mujeres, víctimas de
acoso y abuso en los partidos de la izquierda.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Gràcies, Sr. Le Senne. Bon dia, senyores i senyors diputats.
Moltes gràcies, Sr. Rodríguez, per la seva pregunta. i Abans de
referir-me a la resposta que he de donar, permetin-me que
expressi el més absolut rebuig i condemna a qualsevol tipus de
violència i agressions cap a les dones. 

Dit això, indicar que l’IBDona treballa per a totes les dones
que ho necessitin, sense fer distinció per cap de les seves
situacions o característiques personals i, evidentment, es fa
feina i s'ajuda sigui quin sigui l’origen o l'entorn de l’agressió
o la vulneració dels seus drets legítims, sigui quin sigui el seu
agressor.

Aquestes ajudes són tant a través de campanyes
d'informació i sensibilització, que actuen com a instrument de
prevenció, que és el que vostè demanava, com també a través
de acompanyament i protecció dels drets fonamentals de les
dones i dels seus fills, així com posant els instruments per posar
en coneixement l'agressió -posar en coneixement l'agressió-, i
vostè parla de cuenta de Instagram i denúncies, que crec que
són dos conceptes totalment diferents. 

Gràcies, Sr. Rodríguez.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rodríguez, tiene la palabra. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Por lo visto, ahora a las mujeres les vamos a exigir actos
heroicos de denuncia, que antes la izquierda decía que no eran
necesarios. Yo le voy a dar una iniciativa: los puntos morados,
les encantan a la izquierda, estos puntos morados. El primero,
lo pueden instalar en la sede de Podemos, donde parece ser
reiterativo este abuso, y no solo con el caso que hemos
conocido en Baleares, el caso de Monedero, el caso de Errejón
o la Sra. Vicepresidenta del Gobierno, Yolanda Díaz,
protegiendo a pederastas. Y no se libra ninguno, porque
también, por supuesto, tenemos el caso del Partido Socialista. 

Curiosamente, esta misma semana pasada, la presidenta de
la Cámara Baja, que nunca ha sido tan baja como desde que
ella es presidenta, nos decía que habíamos de actualizar la Ley
balear para reconocer nuevas formas de violencia machista. En
lo que a lo mejor deberían actualizar la ley es en su propio
partido, donde los ministros eligen prostitutas por catálogo,
donde tenemos el caso de Tito Berni, tantos otros que se están
denunciando y que se ve que lo tienen en el ADN porque les
recuerdo las fotos de Roldán en el Interviú. Vamos, que va a
resultar que el problema de la vivienda no es de los extranjeros
sino de las pilinguis a las que les estamos pagando los pisos a
los dirigentes socialistas. 

(Remor de veus)

Es de absoluta hipocresía lo que está haciendo la izquierda.
¿Dónde está la sororidad de las mujeres de la izquierda?,
¿dónde está su solidaridad con estas compañeras que han sido
acosadas en el seno de sus partidos, según se está denunciando?
Al final, al final, va a resultar que va a ser VOX el que va a
tener que decir: “hermana, yo sí te creo”. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. Le Senne, i moltes gràcies, Sr.
Rodríguez, per posar damunt la taula i dur al debat d'aquest
parlament tota una sèrie de casos i de situacions que han sortit
als mitjans de comunicació i que vostè parla d’Instagram i parla
de diferents polítics que no són a aquesta cambra i que jo tenc,
com és de suposar, tant com a membre d’aquest govern com a
membre del Partit Popular, com a mare de família i com a
dona, la meva opinió. Però entenc que faltaria a la meva
responsabilitat com a consellera si jo em dedicava a seguir el
diàleg que vostè ha volgut establir amb mi a raó d'aquesta
pregunta. Crec que no, que faltaria a la meva responsabilitat i
crec que faltaria al meu deure a aquesta cambra. 

Per tant, em guardaré la meva opinió, guardaré les opinions
que vostès sí que ha abocat utilitzant aquesta possibilitat que li
brinda fer una pregunta en aquest sentit. I em dol, Sr.
Rodríguez, perquè crec -permeti’m- crec que utilitzar temes
d’IBDona, temes de violència contra les dones, temes
d'agressions sexuals per fer crítica política a l'adversari no ens
ajuda en res, Sr. Rodríguez. No ens ajuda a res a la feina que
ami em pertoca...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... que a mi em pertoca...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... al capdavant de la conselleria i al capdavant de la
responsabilitat d’IBDona. I per això...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... i per això, no entraré en el debat que vostè...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, moltes gràcies. S’ha acabat el temps, Sra. Cirer,
em sap greu.

(Alguns aplaudiments i petit aldarull)

Muchas gracias. Silencio, por favor. Pasamos a la siguiente
pregunta...

(Se sent una veu de fons que diu: “que la derecha le ha
aplaudido a Rodríguez. Eso es lo que es preocupante.”)

Por favor, guarden silencio, guarden silencio.

I.11) Pregunta RGE núm. 3956/25, presentada pel
diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a increment de l’ITS el 2025.

Pasamos a la undécima pregunta -porque la décima ya la
habíamos formulado- la RGE núm. 3956/25, del diputado
Llorenç Pou, del Grupo Socialista. Té la paraula.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Costa, de cada vegada em
recorda més vostè l'emperador nu. Deixi de somniar a aprovar
decrets lleis d'urbanisme i comenci per aprovar els pressuposts. 
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(Alguns aplaudiments)

Sr. Bauzá, a FITUR la presidenta es va desdir del seu
compromís de pujar l’ITS el 2025 al·legant que els temps eren
molt justos. Jo li vull demanar pel que ha fet vostè en aquests
darrers quatre mesos, i si li sembla li plantejo algunes
possibilitats per ajudar a la seva resposta. 

Opció a: la presidenta va improvisar amb l'únic objectiu
d’omplir el debat de l'estat de l'autonomia. Opció b: va
improvisar i no han fet res en aquests quatre mesos. Opció c:
vostès varen improvisar i no han trobat cap funcionari ni ningú
en el Govern que sàpiga què vol dir gestionar els fluxos. Opció
d: vostès han improvisat i varen fer anques enrere tot d'una que
els varen pressionar els sectors afectats i acordaren amb ells no
pujar l’impost el 2025. I opció e: vostès varen improvisar i
vostè, que discrepava amb la presidenta, es va acabar imposant.

Quines d'aquestes opcions són les certes i expliquen el seu
comportament en els darrers quatre mesos?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Molt bon dia a tothom. Moltes
gràcies, Sr. Diputat. Agafant paraules del Sr. Borràs de la
setmana passada, veig que avui qui ha tengut son deu ser el Sr.
Iago Negueruela. Però bé, no tenc ni mitja discrepància amb la
presidenta Prohens, ni mitja. I sí, aquest govern manté la seva
intenció de presentar una proposta de modificació de l’impost
de turisme sostenible.

La proposta, com va dir la presidenta, anirà a pujar els
mesos de temporada alta, baixar-lo en temporada baixa i que
una de les coses més importants és que els ciutadans d'aquestes
illes se’l puguin deduir. 

Sr. Pou, tal com va anunciar la presidenta, en pocs dies es
posarà damunt la mesa del Pacte per la sostenibilitat la proposta
d'aquest govern quant a contenció turística i, entre d'altres
mesures, hi ha la modificació de l'impost turístic. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pou, té la paraula.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Bauzá, crec que el seu
govern confon la Mesa de sostenibilitat. Era una mesa que

estava dissenyada perquè fos la societat la protagonista i
plantejàs propostes, i no que fos la corretja de transmissió dels
seus desitjos, que no és capaç de dur a aquesta cambra. Perquè
miri, si alguna cosa ens ha quedat clara en aquests quatre
mesos, primer, és que la presidenta no té credibilitat en la seva
paraula; i, segona, que vostès no tenen la valentia suficient i
sempre reculen davant els interessos particulars, encara que
això vagi en contra dels interessos generals. Aquesta falta de
valentia, Sr. Conseller, els incapacita a vostès per liderar
aquesta mesa de sostenibilitat, d’on se n’han anat tots els
agents, les entitats socials, davant la seva falta de valentia.

Miri, la gran conclusió de tots aquests mesos és que és
irrellevant tenir una mesa de sostenibilitat ambiciosa si al final
la societat s'acaba trobant tota sola amb un govern que no és
valent i que no és capaç d’aprovar les mesures valentes que li
planteja la societat. I la prova del cotó, a dia d'avui, que expira
el termini per presentar aquesta proposta, és que vostès no han
estat capaços de pujar l’ITS, un impost que, curiosament,
compta amb el suport de l'Estat. Què seran capaços vostès de
fer en temes més complexos?

En definitiva, els seus darrers quatre mesos són quatre
mesos d’absoluta inacció coronats amb una excusa de la
presidenta que realment demostra per una banda...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. POU I GARCIAS.

... la falta d'ambició i òbviament que no és creïble.

Com deia el president Tarradellas: “en política es pot fer de
tot, menys el ridícul”. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Tenia raó el Sr. Tarradellas, tenia
raó. I el pos d’exemple. Venc a dir, que tenia raó. Es pot fer de
tot, menys el ridícul. Agafi-ho, agafi-ho.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Pou, amb la proposta del Govern intentarem atacar totes
aquelles problemàtiques que vostès deixaren. Bàsicament, una
aposta decidida per la contenció turística, aposta decidida per
la lluita contra l'oferta il·legal i aposta decidida per la
modernització i l’augment en qualitat. I això és fruit de posar
en pràctica conductes polítiques de què vostès no n’anaven
massa llargs. 

 



3460 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 63 / 25 de febrer de 2025 

Sr. Pou, vostè ho sap de primera mà. Ha participat a les
comissions del Pacte de la sostenibilitat. Aquest govern té per
bandera el diàleg, la col·laboració, la participació. També
l’escolta, el reconeixement i l’empatia cap a tots aquells que
han participat en aquestes meses, en aquestes diferents
comissions. 

Miri, Sr. Diputat, vostès es mimetitzen segons l’hàbitat que
ocupen, d’acord? Ara a  l’oposició reclamen mesures contra la
saturació, urgents i molt necessàries. Abans, governant, 
creixement descontrolat i creixement fins arribar..., a quant?,
115.000 places d'autorització. A 115.000. Li diré cada vegada
que em demani, 115.000 places varen autoritzar en vuit anys...

(Alguns aplaudiments)

... el 25% del total de les places turístiques. I vénen aquí a
donar lliçons. 

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Tenia raó el Sr. Tarradellas. 

Moltes gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

Moltes gràcies. 

I.12) Pregunta RGE núm. 3957/25, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a preparació de la xarxa
de mobilitat per a la temporada turística.

Passam a la pregunta RGE núm. 3957/25, que formula
Amanda Fernández, del Grup Socialista. Té la paraula. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president. Bon dia diputats i diputades. Sr. Bauzá,
esper que demani disculpes al Sr. Negueruela, si pot arribar, i
que demani explicacions a la presidenta que des de fa uns
mesos arriba cada dimarts a aquesta hora...

(Alguns aplaudiments)

... supòs que perquè no li interessa saber què diuen els
consellers i les conselleres, perquè, com tots sabem, no
contesten cap de les preguntes que els formulam.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Mateo, creu que està preparada la xarxa de mobilitat de
Mallorca per a la nova temporada turística d’enguany?

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sí, muchas gracias, Sr. Presidente. Sra. Fernández, desde la
conselleria venimos trabajando, desde el inicio de la legislatura,
además, por un transporte público de calidad y, desde luego,
para que se adapte a la realidad de la demanda.

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Sr. Mateo, i també Sr. Sáenz de San Pedro, veuran com
realment vostès van a cop de titular, governen a cop de titular,
com hem dit i, a més, enganen. Titular: “Desembussarem
Mallorca”. Realitat: a dia d'avui hi ha més embussos que mai i
encara no ha començat la temporada turística.

Titular: “Passarem la via cintura de 80 a 100 quilòmetres
per hora”. Realitat: només podem anar a 60 quilòmetres per
hora, amb una obra fantasma...

(Alguns aplaudiments)

... que no sap ni on durà ni quan s'acabarà, havia de durar sis
setmanes i duim quatre mesos. 

Titular: “Posarem límit a l'entrada de vehicles”. Realitat:
tenim un estudi de càrrega qui diu que sobren 120.000 vehicles.
En unes setmanes ens arribaran 100.000 vehicles de fora per fer
caixa aquí. I què fan vostès? Res. Però no només no fan res,
sinó que han deixat aturades polítiques i actuacions per als
mallorquins i mallorquines que serien bones, com, per exemple,
ni tramvia, que tenim finançament de l'Estat i podrien
començar; ni tren de Llevant, que tenim finançament de l’ITS
i que ja podria haver començat el primer tram...

(Alguns aplaudiments)

... perquè estava acordat amb l'Ajuntament de Manacor, que
vostè en va parlar l’altre dia amb el batle, supòs. I ni tan sols el
tren que va anunciar la presidenta per arribar al seu poble, a
Campos, perquè vostès mateixos han dit: primer, que no té
finançament i, segon, que es començarà a l'any 2028.

A més de tota la resta de mesures que la Sra. Prohens va
anunciar el dia del debat de política, aquí, general, mesures en
contra de la saturació turística de la qual veurem com ens
continuen enganant i continuen sent mentida. I sap quina és la
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realitat? Els problemes que tenen els mallorquins i mallorquines.

Què lluny queda, Sra. Prohens, la paraula donada! Moltes
gràcies. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra. Silencio, por favor.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Bueno, Sra. Fernández, además de hacer mención a medio
gobierno, también la veo ya muy preocupada en temas insulares
del consell insular, de verdad..

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... la veía muy metida en materia..., atascos, saturación, habrá
que tener en cuenta el reparto de competencias, incluso a lo
mejor le tengo que recordar también a usted, como ha dicho el
conseller de Turismo, lo de las 115.000 plazas, porque veo que
tampoco lo tiene claro de los últimos años. Pero, bueno, habrá
que estar ahí,...

(Alguns aplaudiments)

... habrá que estar ahí.

Bien, y a todo esto, yo le hablaré de transporte público, que
es de lo que usted no me habla en su pregunta, porque usted
dice que no contestamos, pero usted tampoco pregunta, bueno,
pues ahí estamos.

Trabajamos desde el primer día para que el transporte
público sí que sea una alternativa real al uso del vehículo
privado, de hecho para dar respuesta a la demanda y,
lógicamente, que la oferta sea adecuada también a los miles de
trabajadores que se van a incorporar a sus puestos de trabajo en
la apertura de los hoteles.

Durante este tiempo nos hemos reunido con diferentes
ayuntamientos y también con el sector para conocer sus
necesidades en esta materia. De hecho, seguimos y venimos
trabajando en un refuerzo de los autobuses del TIB a través de
la mejora de frecuencias y de horarios para la temporada de
verano, pero no solo en verano, también en invierno, las
mejoras han sido continuas desde el día que llegamos.

Con la modificación de contratos de las concesiones, como
bien sabe, ya se ha empezado a mejorar y se continuará
mejorando también de forma significativa con la incorporación
de nuevos autobuses. Esta modificación supone un aumento del
presupuesto total, como bien sabe, de unos 150 millones de
euros.

Y un único objetivo, Sra. Fernández, que es clarísimo:
adaptar el servicio a la demanda real, dar una mejor respuesta
al aumento de usuarios y mejorar de manera general el servicio.
Y si este govern, desde luego, no hubiera trabajado y siguiera

con lo que ustedes nos dejaron, le puedo asegurar que la
reducción del servicio sería bastante acusada.

Y ya del tren, ni hablamos, con todo caducado.

Desde la Dirección General de Movilidad, para adaptar la
oferta de los servicios, siguen trabajando para adaptar a la
demanda y el mantenimiento tanto de instalaciones de los
propios vehículos, así como implantación de nuevas mejoras
tecnológicas.

Y quiero aprovechar, antes de terminar, también para
destacar que no nos cansaremos de seguir reclamando la
colaboración por parte del Gobierno central, porque queremos
una financiación de verdad estable, conocida y adecuada al
transporte público de Balears, porque eso es lo que se merecen
nuestros ciudadanos, un transporte público de calidad. Muchas
gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.13) Pregunta RGE núm. 3959/25, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a fruits de les polítiques
d’habitatge del Govern.

Passam a la pregunta RGE núm. 3959/25, que formula
Mercedes Garrido del Grup Socialista. Té la paraula. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia senyores i senyors
diputats. Sr. Mateo, un incís, el meu grup va demanar les bases
del programa de Lloguer Segur i no ens les han trameses, hem
hagut de demanar empara a la Mesa perquè ens les trametin.
Aquesta és la seva realitat...

(Alguns aplaudiments)

Per tant, quins fruits pensa que han donat les seves
polítiques d'habitatge?

I, per favor, sigui honest i ens digui la veritat, la propaganda
la deixi per a les rodes de premsa. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Veo que aquí hay contestación, requetecontestación y
supracontestación de preguntas, pero, bueno, yo me centraré en
lo que me ha comentado usted.
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(Remor de veus)

Hace unos días presentábamos los datos del plan de choque
-Sr. Presidente-...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

..., hace unos días presentábamos los datos del plan de choque
en materia de vivienda, nada de propaganda, del que ya se están
planificando cerca de 5.000 viviendas a precios asequibles para
residentes en Illes Balears. Y seguimos trabajando con políticas
valientes y programas ambiciosos que darán sus resultados a
corto, a medio y a largo plazo.

Aquí hemos venido para esto, para trabajar y para cambiar
el rumbo de la nefasta herencia que nos dejaron en materia de
vivienda.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, té la paraula.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, president. Sr. Mateo, quan falta a la veritat en seu
parlamentària li hem de recordar.

Miri, la realitat que vivim en el dia a dia és una i la realitat
del Partit Popular és una altra, fa 17 mesos, 500 dies, que varen
aprovar el seu decret de mesures urgents en matèria d'habitatge.
Cap resultat ni un, 4 locals comercials convertits en
habitatges...

(Alguns aplaudiments)

La realitat és que ni un sol contracte de Lloguer Segur
firmat, 4 projectes de contracte per firmar, però cap contracte
firmat. La realitat és que no han construït cap habitatge de preu
limitat. I quan hi ha qualque tipus de projecte en marxa, passa
el que passa ara mateix a Cas Català, la realitat és que cap
promoció d’HPO en marxa.

Sap quan es va publicitar al perfil del contractant de
l’IBAVI la darrera promoció d'habitatges de protecció oficial?
Dia 25 de juny del 2023, 25 dies abans que arribàs aquest
govern a governar...

(Alguns aplaudiments)

Per tant, fa pràcticament dos anys.

Sr. Mateo, si vol llogar una habitació li cobren 700 euros,
si vol llogar una casa, n’hi cobren 1.500, i si la vol comprar,

n’hi cobren 400.000. Des de divendres, els habitatges de
protecció oficial, pràcticament, són inassumibles per la classe
mitjana i treballadora d'aquesta comunitat autònoma, 260.000
euros costarà un habitatge de protecció oficial amb vostès a
partir d'ara, més garatge i més traster, 1.000 euros costarà
llogar-lo.

I si parlam d'habitatge de preu limitat, 340.000 euros
comprar, i 1.300 euros llogar. 

Creu vostè que això és un habitatge assequible?

Sr. Mateo, amb vostès no ens podem permetre ja ni comprar
un habitatge de protecció oficial.

La setmana passada, a IB3, Alba Mazón, de 28 anys, ens
deia: “Si guany 1.600 euros i de lloguer te’n demanen 1.600 o
1.700, com visc? És horrorós viure així, és horrorós aixecar-te
i pensar què faig, com ho puc solucionar? Se me’n va de les
mans, com visc, com sobrevisc?”

Sr. Mateo,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... estan arruïnant una generació de Balears.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Solo espero, Sra. Garrido, que lo que dice esta ciudadana,
por favor, usted se aplique el cuento, porque usted sí que está
haciendo propaganda, y usted está pretendiendo que en un año
y medio solucionemos la nada que ustedes hicieron en ocho
años. Y ¡esto es intolerable! ¡Esto es intolerable!

(Alguns aplaudiments i petita cridòria)

Porque le voy a recordar lo que ustedes han hecho en sus
dos legislaturas: poco rigor, poco rigor, falta de políticas
efectivas, mucha demagogia y absolutamente nada de
autocrítica. 

Seamos serios, este govern ha puesto en marcha un plan de
choque cuyo objetivo es sacar más viviendas a precios
asequibles para los residentes en Illes Balears, y hablamos de
tener programadas cerca de 5.000, ¿cómo? Más vivienda
pública, la promoción pública del IBAVI solo se mantiene, sino
que se ha reforzado, y se están impulsando promociones que
suman 870 viviendas y que llegarán a más de 1.000, incluyendo
otras medidas.
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Y, ojo, sin olvidar las promociones anteriores, que también
siguen adelante, por supuesto.

Su única apuesta, Sra. Garrido, fue la promoción pública de
vivienda, pero el problema es que solo fue eso, y con eso no
basta. Por eso este plan de choque persigue más objetivos,
como, por ejemplo, dar más seguridad a los propietarios, a
través del programa Lloguer Segur, que ya tenemos 400
viviendas que cumplen con los requisitos.

Por otro lado, dar herramientas y facilidades para generar
vivienda asequible. Con la Ley de emergencia se están
planificando cerca de 1.700 viviendas; precisamente, la
construcción de viviendas de precio limitado, que a usted le
duele, ya está dando sus frutos en diversos municipios, y de
distinto color político, como en Manacor, dónde ayer mismo
pudimos comprobar cómo se avanza en las obras de
reconversión de locales en viviendas a precio limitado, dos
promociones cuyos precios de venta oscilará entre los 119.000
euros y los 215.000; y los de alquiler entre 550 euros y 750; y,
por otro lado, con el programa Construir per Llogar, con el que
se proyectan ya cerca de 2.400 viviendas, Sra. Garrido.

Insisto, somos conscientes de que queda mucho por hacer,
somos conscientes, pero seguimos ...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

... y vamos por el buen camino y trabajando para enderezar de
verdad el rumbo de sus ocho años sin política en materia de
vivienda. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.14) Pregunta RGE núm. 3960/25, presentada pel
diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a adequació de les polítiques turístiques
a les necessitats dels ciutadans de les Balears.

Pasamos -silencio, por favor-, pasamos a la pregunta
3960/25, que formula Marc Pons, del Grupo Socialista. Té la
paraula.

EL SR. PONS I PONS:. 

Moltes gràcies, Sr. President. Alguna cosa grinyola dins el
Govern. El discurs turístic de la presidenta no casa gens amb
els resultats obtinguts. Fa la sensació que està -ella- fixant un
rumb en una direcció, mentre resulta que tot el Govern o el
mateix Partit Popular rema en un altre. 

Els ho explicaré amb una dada. Fa ara un any, tot just a
l’inici de la temporada turística de l'any passat, quan ja es
coneixien les dades globals de 2023 i sabíem que havien arribat
17,8 milions de turistes, sortia la presidenta tota preocupada i
ens deia “ya no podemos crecer más en volumen, esto es
insostenible”. Ens deia “ha llegado la hora de poner límites”.
Ens repetia “crecer en calidad y no en cantidad, será la
clavepara abordar la transformación con éxito”. 

Molt bé, ha passat un any, som el 2025, sabem els resultats
de 2024, i el 2024 van arribar 18,7 milions de turistes, 900 i
busques mil, quasi un milió més de turistes que l'any passat. I
la presidenta ens deia que no podíem créixer més en volum. 

És evident que les seves polítiques estan fracassant, i jo,
davant d'açò, Sr. Vicepresident, li vull demanar: ens torna a
reiterar que el 2025 tampoc no creixerem més en volum, perquè
açò no és possible? 

Moltes gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president, i gràcies, Sr. Pons, per la seva pregunta.
Em pregunta si la legislació s'adapta a les necessitats socials i
econòmiques de les Illes Balears, i jo li responc que tenc
claríssim -això ho tenc claríssim- que la legislació de l'esquerra
no es va adequar a les necessitats socials i econòmiques de les
Illes Balears, perquè a dia d'avui, amb les seves polítiques, s'ha
arribat als nivells més elevats de congestió de la història
d'aquestes illes. I mentre això succeeix, vostès van a fer
manifestacions en contra dels resultats de les seves polítiques. 

(Alguns aplaudiments)

La hipocresia més absoluta de l'esquerra en aquestes illes. 

Per tant, vostè és i la seva hipocresia no estan en disposició
de donar lliçons a ningú. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, té la paraula. 

EL SR. PONS I PONS:

Parlant d’hipocresia, “hem de reduir el volum”, “no podem
créixer més en volum” ... i ens gastam 100.000 euros a Nova
York el batle, un dia, perquè venguin aquí devora més turistes? 
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Aquestes són les incongruències del Partit Popular. Són les
incongruències de la Sra. Prohens, que predica una cosa i el seu
govern en fa una altra. Que predica una cosa i les seves
institucions en fan una altra. El que veim amb vostès és més
volum, el que veim amb vostès és més saturació i el que veim
amb vostès és manco qualitat de vida per part dels ciutadans. 

(Alguns aplaudiments) 

I davant d'açò, no tenim resposta; davant d’açò, únicament
són fins ara taules buides de contingut, sense iniciativa, sense
valentia i sense capacitat de plantejar realment una iniciativa
valenta. Davant d'açò, evidentment, les seves polítiques estan
fracassant. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Miri, Sr. Pons, duen vostès una
temporada que no saben si pugen o si baixen, no saben ni el
que es pesquen, Sr. Pons.

Miri, l'exemple més clar que evidencia aquesta qüestió és la
forma d'actuar en relació amb el Pacte social i polític per la
sostenibilitat de les Illes Balears. Miri, Sr. Pons, no és el mateix
boicotejar, no és el mateix que el Sr. Pou se’n vagi als grups de
treball a boicotejar, que a consensuar ...

(Remor de veus i exclamacions diverses)

... , és que no és el mateix. El Govern de les Illes Balears vol
consensuar i el Partit Socialista de les Illes Balears vol
boicotejar el pacte. 

Els ho anuncio: fracassaran en el seu intent, el mateix fracàs
de les polítiques de l'esquerra dels darrers vuit anys.
Fracassaran en l’intent. 

Miri, la congestió, la congestió, Sr. Pons, és la
conseqüència, no la causa. La causa és el patró de creixement,
sí, en volum que hem tengut a les Illes Balears els darrers
quinze anys. Ho admet.

Aquesta és la forma actuar, vostès ni tan sols varen somiar
en la possibilitat que algú sortís i digués: necessitam una
transició econòmica en 'aquestes illes. Vostès varen ser ...
115.000 places turístiques més

(Remor de veus i algunes rialles)

... varen ser vostès els que varen apostar pel volum massiu.
L’oferta turística il·legal va campar lliurement durant els seus

vuit anys i ara ens vénen a donar lliçons?, lliçons de què, Sr.
Pons?

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa);

No estan en disposició de donar-ne cap ni una de les Illes
Balears. La transició econòmica en aquestes illes serà una
realitat, a pesar de vostès. No aconseguiran boicotejar (...).
Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

I.15) Pregunta RGE núm. 3949/25, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a preguntes de control.

Passam a la pregunta RGE núm. 3949/25, que formula
Josep Castells, del Grup Mixt. Té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bon dia,
Sra. Presidenta. Des de fa unes setmanes, els diputats d'aquest
parlament assistim en certa perplexitat al retard amb què
acostuma arribar a les sessions de control. Açò té una dimensió
personal, podria tenir una dimensió personal, que no és del tot
personal, perquè els diputats tenim l'obligació d'assistir a les
sessions, s'entén que puntualment, òbviament, no?, però bé, pot
tenir una dimensió personal, que és el llindar personal que
cadascú es fixa quant a la correcció, a les bones maneres. 

No és això el que m'interessa i el que em preocupa. A mi
m'interessa la dimensió professional. Jo crec que la sessió de
control és aquell moment en què la meitat, o gairebé la meitat,
de la ciutadania de les Illes Balears, a través dels seus
representants, que som els diputats de l'oposició, li deim al seu
govern, què és el que no funciona, què és el que caldria
millorar. I crec que seria un bon costum que la presidenta no
només sentís el que diuen els seus consellers, sinó que sentís el
que els representants de l'oposició els diuen als seus consellers. 

Al començament de legislatura, aquests retards no es
produïen. Voldria saber els motius pels quals ha canviat aquest
costum. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

 

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-078.pdf#page=45


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 63 / 25 de febrer de 2025 3465

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sr. Castells, hi ha preguntes que
defineixen més qui les fa que no qui respon. Miri, sempre li
havia reconegut la seva solvència com a parlamentari, amb
rigor i amb seriositat, però he de reconèixer que d'ençà que ha
començat aquest darrer període de sessions, vostè està
irreconeixible, amb preguntes i plantejaments fora de lloc i
absolutament demagògics. Jo no sé què li ha passat, Sr.
Castells. 

Jo no només assistesc cada setmana a les preguntes de
control en aquest parlament, sinó que som la presidenta
autonòmica que se sotmet a un major control de tota Espanya.
Som l'única presidenta de tota Espanya que té un control
setmanal, a excepció de la presidenta de la Comunitat de
Madrid, que té tres setmanes de control al mes. La resta de
presidents autonòmics només tenen una o dues sessions de
control cada mes. 

(Remor de veus)

I això ... si no quan per qüestions d'agenda m'he d'absentar
i les preguntes se m’acumulen, cosa que tampoc no passa a
altres parlaments autonòmics. Per tant, crec, Sr. Castells, que
sobre la meva presència en aquesta sessió de control vostè té
poc a dir i pot a fer. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Sr. Castells té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, volia confrontar
políticament amb vostè, però, com que vostè ho ha portat al
terreny personal, li diré una cosa. Miri, jo he fet aquesta
pregunta perquè, realment, crec que ..., m'acusa de perdre el
temps fent preguntes, no?, em diu que estic irreconeixible ...

 Jo crec que si, arran d'aquesta pregunta, vostè hagués
canviat el seu comportament i hagués assistit a les sessions de
control, a les qual no assisteix, digui vostè el que digui, miri,
hagués valgut la pena fer aquesta pregunta Si vostè pensa fer
igual i no rectifica, segurament vostè tindrà raó, jo hauré perdut
una pregunta de control. En tot cas, Sra. Presidenta, això dirà
molt més de vostè que no pas de mi. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Miri, Sr. Castells, aquesta pregunta era tan absurda, tan
inapropiada, que ni tan sols ha esgotat el seu temps. Jo no tenc

per què dir-li perquè he arribat tard a la sessió de control, més
quan...

(Remor de veus)

... es tracta dels temes de salut i de salut del meu fill, Sr.
Castells, jo no tenc per què...

(Alguns aplaudiments)

... aguantar, com duc des de principi de legislatura, aquests
atacs personals contra la meva persona que cap altre president
ha hagut de sofrir.

I pensava que vostè, el salvaguarda de la quina essència del
parlamentarisme, no s'hi sumaria, però també ha caigut en la
política absurda del fang. 

Miri, jo li puc permetre a vostè qualsevol crítica, faltaria
més, és el seu paper i és la seva funció democràtica. El que no
li permetré és que qüestioni la meva dedicació com a presidenta
del Govern, Sr. Castells, jo fa més d'un any i mig que dedic 24
hores al dia, set dies a la setmana, amb moltes renúncies, amb
molts de sacrificis, a fer feina per als ciutadans de les Illes
Balears...

(Remor de veus)

... I ho faig de manera voluntària i de manera lliure, perquè això
va ser el paper que vaig decidir assumir. I ho faig com tantes
dones i com tants d’homes fan sacrificis personals per treure
endavant els seus projectes. I per a mi és tot un orgull, Sr.
Castells, però no permetré que vostè qüestioni aquesta
dedicació. Tant de bo el govern anterior s'hi hagués dedicat
tant, així no ens haguéssim trobat la deixadesa en els principals
problemes dels ciutadans que ens hem trobat,...

(Remor de veus)

... Sr. Castells...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant... Silencio, por favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Aquesta pregunta el que demostra és que no té res a criticar
de l'acció d'aquest govern...

(Remor de veus)

Per tant, jo el convid a felicitar aquest govern i els seus
consellers per la seva acció...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens.
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LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... i que continuï amb aquestes preguntes.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

I.16) Pregunta RGE núm. 3945/25, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a liberalització
del sòl.

Passam a la pregunta RGE núm. 3945/25, que formula Lluís
Enric Apesteguia, del Grup MÉS per Mallorca. Té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Presidenta, permeti’m
recomanar-li que no critiqui allò pel que no vulgui ser criticada,
perquè és lleig i és incongruent, però em cenyiré a la meva
pregunta: Està d'acord que s’ha de liberalitzar el sòl a les Illes
Balears? 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sr. Apesteguia, sí, evidentment, la
meva vida personal no és objecte de les sessions de control
d'aquest parlament, ni de vostè ni de ningú, Sr. Apesteguia.

Miri, crec que tots coincidim...

(Remor de veus)

... i, de fet, avui...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... les darreres setmanes m'ha demanat sobre habitatge. Sens
dubte, és un dels principals problemes que hem heretat per mor
de la seva inacció, un problema que té diversos factors i que té
determinant... de manera inqüestionable: durant els darrers
quinze anys la població de les nostres illes ha augmentat en
160.000 persones, mentre el parc d'habitatge ha augmentat

només en 36.000. Per tant, és evident: falta habitatge a les Illes
Balears.

I és evident que en un territori fràgil i limitat s'ha d'aprofitar
tot allò disponible i jo m’alegro que els seus batles no els
escoltin a vostès, apliquin el Decret d'emergència habitacional,
com ara Manacor, i tenguin ja aquests primers habitatges a preu
limitat amb les polítiques del Partit Popular. 

Però això no basta, també hem de fer nou habitatge. Per
això aquestes cessions de solars per al programa Construir per
Llogar o per promocions d’HPO.

També en aquests moments tenim en tramitació, gràcies a
aquest pla de xoc, més de 5.000 nous habitatges, una xifra que
vostès ni tan sols varen somniar. 

Però no podem caure en l'autocomplaença. En habitatge ho
hem de donar tot. I sí, com vaig anunciar en el debat de política
general, també hem d'optimitzar el sòl disponible per a la
promoció de nous habitatges. Sí, sòl per fer habitatges, pareix
obvi, no?, habitatges per als residents, habitatges per a joves,
habitatges per a famílies, ara sí, habitatges per a la gent d'aquí,
per incidir en el mercat a través l'oferta, de més oferta. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, gràcies. Sra. Presidenta, no m'ha contestat en absolut. Jo
li agraesc tota l'exposició sobre la matèria d'habitatge que vostè
m'ha volgut fer, però la pregunta és: considera que s’ha de
liberalitzar sòl a les Illes Balears? 

Perquè, miri, hem vist una estratègia molt clara del seu
govern. VOX diu la bestiesa grossa,, i això va passar amb la
segregació d’infants..., “segreguem els infants en escoles
diferents”, i vostès varen dir: “No, farem un pla pilot”;
“Expulsem els menors no acompanyats”, i vostè va dir: “No,
només els faran proves dentals”. I ara amb el sòl, VOX diu:
“Liberalitzem tot el sòl”, i vostès diuen: “No, només una
miqueta”.

Però és realment necessari? Jo li deman: vostè té dades que
justifiquin que s’ha de liberalitzar el sòl a les Illes Balears? I li
deman aquestes dades, perquè la consellera, avui dimitida, va
dir que les donaria, però encara no les han donat o no les han
volgut mirar o no les volen compartir, perquè per ventura no
diuen allò que vostè predica.

Miri, falta sòl construïble a les Illes Balears? I no li repetiré
la dada que li he dit tres-centes mil vegades que a les Illes
Balears hi ha 105.000 pisos buits, 105.000 habitatges buits.
Per tant, la falta d'habitatge no és la causa que la gent no tengui
casa, és l’ús que donam a l'habitatge. I aquesta és una qüestió
molt important,...
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(Alguns aplaudiments)

... a veure si els habitatges es destinen al fet que hi visqui la
gent o es destinen a fer-hi negoci o a la retenció especulativa. 

Però parlem específicament del sòl, que era el que jo li
havia demanat a vostè, un estudi de 2021, no molt llunyà, ja
que vostès no l'han volgut actualitzar, diu que a les Illes Balears
actualment hi ha 27 quilòmetres quadrats de sòl vacant, 27
quilòmetres quadrats de sòl vacant. 

En aquests 27 quilòmetres quadrats de sòl vacant s'hi
podrien construir 103.920 habitatges, 103.900 habitatges, i
vostès diuen que fa falta ampliar el sòl construïble. 

Per ventura el que faria falta és que en el sòl, a les cases que
hi ha es dedicassin a viure-hi gent i el sòl sortís de les mans
dels especuladors que el retenen per obtenir-ne un millor
preu....

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

...perquè això és al que es dedica el sòl i el que vostès
fomenten, l'especulació, no que hi visqui gent.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Li contestaré encara més clar: Sí, hem de posar sòl
disponible per fer habitatge, Sr. Apesteguia,...

(Alguns aplaudiments)

... i, les dades, les hi he donat abans, les dades, les he donat
abans, la manca d'habitatge és una realitat.

I vostè..., el que passa és que vostè no té credibilitat, vostè
no pot venir aquí avui a aixecar la bandera de la protecció del
territori, sap per què?, perquè durant el seu govern, habitatge
per a famílies i per a rendes mitjanes, no; ara, durant els seus
vuit anys, el territori que es va consumir en aquestes illes va ser
per fer xalets de luxe, 3.000 xalets en sòl rústic autoritzats
mentre vostès governaven. I vostè em parla de l'especulació i
d'habitatge per fer negocis?...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... vostès varen concedir més de 90.000 llicències de lloguer de
vacances mentre governaven, 90.000 llicències. 

En política, Sr. Apesteguia, és molt important tenir
credibilitat i és molt important...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... explicar per què vostès varen desitjar tenir aquesta situació...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies...

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

.. .d'emergència habitacional ...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

Muchas gracias. 

I.17) Pregunta RGE núm. 3948/25, presentada per la
diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a Pacte Verd Europeu.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3948/25, que formula
Manuela Cañadas, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Por reproducida.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sra. Cañadas, primer de tot, jo li he
d’aclarir que jo responc en aquesta sessió de control com a
presidenta del Govern de les Illes Balears, no com a presidenta
del meu partit i manco per donar comptes del que fa el meu
partit en el Parlament Europeu. 
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Però vostè em demanava en aquesta pregunta pel Pacte
Verd, un pacte verd que inclou diferents mesures: economia,
indústria, transport, energia i agricultura. I precisament, els
diputats del meu partit a Brussel·les varen votar en contra
d'aquelles mesures que afecten el sector primari que és, imagín,
pel que vostè també em demana. 

De fet, des del meu govern hem reclamat al Ministeri que
les mesures agràries del Pacte Verd, tant per la seva velocitat
d'implantació com per les mesures previstes, no són les més
adequades per al sector primari a les Illes Balears. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cañadas, tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias presidente. Buenos días, Sra. Prohens. Tengo el
tiempo de conciliación para contestar a estos hipócritas de la
izquierda de lo que le han acusado a usted, pero, bueno, me
centraré en la pregunta. 

Lo que se vota en Europa tiene consecuencias directas en
nuestras islas. Si aquí el PP se sube a un tractor para defender
los intereses del sector primario, pero en Europa vota con el
PSOE, el Pacto Verde y la Agenda 2030, está yendo en contra
de los agricultores y los ganaderos de Baleares. 

Partido Popular y Socialista están traicionando en Europa
a nuestro campo con normativas absurdas, impuestos
desproporcionados y restricciones impuestas desde Bruselas,
con la complicidad de los mismos partidos que aquí dicen
defender el sector primario, pero que allí votan a favor de su
ruina.

El Pacto Verde Europeo no es más que una agenda de
despidos masivos, de cierre de explotaciones agrarias, de
abandono del campo y de sumisión a los intereses extranjeros.
Se nos vende como una transición ecológica justa, pero la
realidad es que está destruyendo nuestro tejido productivo,
favoreciendo la importación de productos de terceros países,
sin los mismos requisitos fitosanitarios, ni fiscales, que los
nuestros, y condenando a nuestros productores a la
desaparición.

VOX fue el único partido español que en el Parlamento
Europeo votó en contra de este suicidio económico, mientras
tanto, el PP, el PSOE y los separatistas votaban a favor de esta
agenda globalista que impone restricciones arbitrarias,
criminaliza al sector primario y eleva los costes de producción
hasta hacerlos inasumibles. Porque no se puede estar con los
agricultores y con Von der Leyen a la vez, no se puede
defender el sector primario aquí y seguir aplicando las
directrices de Bruselas sin rechistar.

Pero el Pacto Verde Europeo no solo ataca al campo,
también está destruyendo nuestra industria con normativas que

obligan al cierre de fábricas, encarece los procesos productivos
y favorece la deslocalización a países donde no se cumplen las
mismas normativas medioambientales. Los ciudadanos de a pie
son quienes más sufren políticas que solo benefician a las
élites.

La soberanía energética también está en peligro, la
eliminación de fuentes de energía fiables y la imposición de
renovables sin planificación han provocado un encarecimiento
de la electricidad que afecta a familias y empresas. España
tiene recursos para ser autosuficiente, pero el Pacto Verde nos
obliga a depender del exterior y pagar...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... precios abusivos por la energía.

Por eso le vuelvo a preguntar, Sra. Prohens, ¿va a seguir su
partido sometido a esta agenda impuesta desde Bruselas o va a
defender a los ciudadanos de Baleares?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Cañadas. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies, Sr. President. Miri, ja li he dit que el meu partit
va votar en contra de les mesures agràries en el Pacte Verd i
que aquest govern també s'hi ha oposat.

També li puc dir que hem aprofitat totes les millores dins la
Política Agrària Comuna, per això els pagesos de les Illes
Balears han passat de cobrar 28 milions a 35 milions en aquest
període; hem accelerat el ritme de pagaments, som de les
comunitats autònomes que paga més aviat; i hem destinat 6
milions d’ITS a compensar les dificultats de producció dels
nostres agricultors.

I, sense tenir competències, hem iniciat campanyes de
control de produccions de tercers països per comprovar i
informar els consumidors de la presència de substàncies
prohibides a Europa, però que sí es permeten a altres.

I vostè em demana què farem i què no farem Europa. La
realitat és que els seu soci, el Sr. Urban té un comissari a la
Comissió Europea, rompran vostès amb el Sr. Urban, li
demanaran que rompi amb la Unió Europea?

Miri, Sra. Cañadas, en aquests moments el que preocupa els
pagesos de les nostres illes són els possibles aranzels d'Estats
Units. Supòs que el Sr. Abascal ha aprofitat la seva visita per
demanar que no posin aranzels als formatgers menorquins els
quals exporten 150 tones de formatge de Maó, a Menorca, als
Estats Units. I li deman que quan això passi vostè se situï
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devora els formatgers de Menorca i devora els pagesos
d’aquestes illes.

Jo crec que aquí és on es demostrarà si primer posen els
pagesos espanyols, primer posen els pagesos de les Illes
Balears davant aquestes aliances internacionals.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.18) Pregunta RGE núm. 3961/25, presentada pel
diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a mesures valentes per a
aquesta temporada turística.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 3961/25, que formula
Iago Negueruela, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Qué curioso, Sra. Prohens, yo le iba
a decir lo mismo, y lo ha dicho usted, es curioso que sean sus
socios. Estaría bien que, ante una de las mayores amenazas que
tiene este país, este estado, que tienen nuestras islas, usted
rompa con sus socios y les exija no atacar...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... nuestros derechos. Porque, efectivamente, usted lo ha dicho
bien, Abascal fue a aplaudir, pero ustedes hoy votarán aquí
leyes con VOX, ustedes no rompen nada con VOX,...

(Alguns aplaudiments)

... ustedes, en el fondo, hacen este teatro al que nos tienen
acostumbrados.

Pero sí, y un teatro que, además, va creciendo y el 27
veremos una nueva escenificación: usted, en octubre, dice aquí
que aprobará un decreto para la próxima temporada, que será
valiente, que se aprobará en febrero, que tomará además
medidas en movilidad. El Sr. Galmés, todo el mundo dice: ahí
vamos a llevar todo, la reducción del tráfico, el ITS, todo va a
ir allí.

Y no hay nada, todo lo que dijo usted que iba a ser valiente,
cero medidas...

(Alguns aplaudiments)

He escuchado hoy El sueño de una noche de verano del Sr.
Costa, diciendo: es que nosotros ahora soñamos medidas que
ustedes ni soñaron, por eso vamos a aumentar el ITS, que lo
creamos nosotros, y mantendremos la moratoria turística...

(Alguns aplaudiments)

..., que la creamos nosotros, porque no tienen nada más, porque
no tienen nada más.

Y el jueves no llevarán nada, ni una propuesta, llevarán
diagnóstico y a ver cómo aprueban aquí subir el ITS. Será con
el VOX de Trump o será con la izquierda, con la que rechazan
ahora volver a pactar, o con quien será, o con quien se
imaginará o con quién soñarán que pueden pactar aquí.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. Negueruela. Ja li agradaria a vostè aprovar lleis
amb VOX, però és que ni amb VOX, Sr. Negueruela, vostè és
aquí en franca minoria.

(Algunes rialles i alguns aplaudiments)

Miri, la veritat és que el veig una mica despistat en relació
amb tot, però sobretot en relació amb el Pacte per la
sostenibilitat i aquesta convocatòria del dia 27, és el que passa
quan un decideix deixar de fer feina i tornar-se posar amb
aquests crits darrera la pancarta contra les seves pròpies
polítiques, que s'acaba despistant.

Miri, dijous es presentaran les conclusions de la primera
fase del Pacte per la sostenibilitat, del diagnòstic i dels
objectius exposats en els 12 grups de feina en els quals vostès
varen participar i en els quals les seves aportacions es troben
incloses també en aquest document, Sr. Negueruela.

Perquè, a diferència del que vostès feien, que vostès anaven
a les reunions amb un document tancat, aquí s'ha fet feina de
baix cap a dalt, començant de zero i escoltant tothom. I ho he
dit sempre, una vegada conclosa aquesta primera fase,
començarà la segona fase de les propostes, tal i com vaig
avançar en el debat de política general. Sí, mesures, mesures
valentes que vostès mai no varen prendre.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Es curioso, porque acaba de decir
lo contrario que dijo en octubre, es que en octubre usted dijo
aquí que se iba a aprobar un decreto ley en febrero...

(Alguns aplaudiments)
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..., y no se va a aprobar; que iba a tomar medidas valientes, y
no se van a tomar; que iba a incrementar el ITS para esta
temporada, y no se va a hacer. Todo eso lo prometió usted.

Y ahora dice que ha dicho otra cosa. No, Sra. Prohens, es
lo que ha dicho usted. Es más, y eso lo tiene que explicar, como
tiene que explicar tantas cosas en esta cámara. Usted solo se
atreve con los poderosos, por eso no sube el ITS.

(Remor de veus)

Usted solo se atreve con los que tienen más riqueza, por eso
usted condona impuestos, condona sanciones, condona
cualquier aspecto en estas islas.

(Alguns aplaudiments)

Pero usted no explica por qué sin hacer nada, porque los
que no han hecho nada son ustedes, renuncia a recibir una
condonación de 1.700 millones, que eso beneficiaría a nuestras
islas, eso usted no lo explica.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Usted condona a millonarios y esta semana al otro que ha
condonado es al Sr. Le Senne, esos son sus acuerdos, esa es su
política, esta es...

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sr. Negueruela, aquesta frase de “moltes explicacions” no
voldria que se li tornàs en contra en aquest parlament, Sr.
Negueruela.

Miri, s'ha de ser valent, com varen ser vostès...

(Remor de veus)

..., vostès varen ser molt valents per crear 115.000 noves
places, varen ser molt valents per crear 90.000 places de
lloguer turístic, i varen ser molt covards, molt covards per
controlar l'oferta il·legal, per controlar l’intrusisme. Varen ser
molt covards per no fer infraestructures en aigües, en carretera,
en habitatge davant l'increment poblacional que ja tenia aquesta
comunitat autònoma els darrers vuit anys. Sí, Sr. Negueruela,
molt covards i molt poc feiners.

Miri, jo el que li demanaria és que, de veres, el Partit
Socialista no pot seguir donant l'esquena als ciutadans de les
Illes Balears i no ho pot fer tampoc en condonació; és a dir, jo
puc entendre els motius del Sr. Sánchez de pactar amb un
pròfug de la justícia, de pactar amb un condemnat, ho puc
entendre, ara, el que no puc entendre és que el Partit Socialista
de les Illes Balears accepti aquest xantatge i accepti aquest
menyspreu de les Illes Balears front a Catalunya. Quan perdran
aquest complex d'inferioritat front a Catalunya? Quan perdran
aquesta por? Quan deixaran...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

... d’estar agenollats front a Catalunya i defensaran Mallorca,
Menorca, Eivissa i Formentera? Aquesta és la nostra comunitat
autònoma...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... i vostès són uns acomplexats davant Catalunya i davant el Sr.
Sánchez.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments i petita cridòria)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Demanaria una mica de silenci, per favor. 

II. Interpel·lació RGE núm. 17719/24, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a transparència i bon
govern. 

Continuam amb el segon punt de l'ordre del dia, que
correspon al debat de la Interpel·lació RGE núm. 17719/24, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a transparència i bon
govern. 

Demanaria silenci, per favor. Per part del Grup
Parlamentari Socialista té la paraula el diputat Marc Pons, per
deu minuts. 

EL SR. PONS I PONS: 

Moltes gràcies, Sr. President. La qualitat democràtica de les
institucions de les Illes Balears no va per bon camí. Basta
avaluar la normativa aprovada al llarg d'aquests gairebé dos
anys de govern de Partit Popular amb pacte amb VOX per
veure que les decisions preses no han anat en la direcció de
reforçar la democràcia mitjançant la bona acció de govern, ni
d'establir majors nivells de transparència, ni de fixar nous
mecanismes de rendició de comptes davant la ciutadania, ni de
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garantir la independència dels òrgans d'avaluació i control del
Govern. 

La comparativa respecte del que hi havia és demolidora.
Abans la informació dels interessos econòmics dels consellers
i els alts càrrecs del Govern eren públics. Tothom podia saber
la participació en empreses, els deutes bancaris, els vincles que
poguessin tenir amb altres empresaris i, en conseqüència, per
tant, les decisions del Govern eren més enteses si hi havia
motivacions darrere que poguessin dificultar. 

Abans la comunitat autònoma disposava d'un organisme
independent que investigava en col·laboració amb la Fiscalia,
amb la Sindicatura de Comptes qualsevol indici de presumpta
corrupció a qualsevol institució de les Illes Balears. Era un
filtre que complementava, que ajudava a la lluita contra la
corrupció i a favor de les polítiques del bon govern. Els
governants se sentien més vigilats, les temptacions, per tant,
eren menors.

El Govern de Marga Prohens va suprimir l’organisme
d'investigació, l'Oficina de Lluita contra la Corrupció ha
desaparegut, i qui governa en aquests moments se sent menys
controlat, més lliure per actuar amb impunitat. 

Abans, qualsevol ciutadà podia presentar de forma anònima
una denúncia contra qualsevol governant i tenia la garantia que
no seria ni investigat ni hi hauria represàlies en contra seva.
Açò ara, en aquests moments, tampoc no ha passat. 

Aquest és el nou marc normatiu que recull i que regeix amb
l'arribada de Marga Prohens: més opacitat i obscurantisme,
menys protecció als denunciant, menys organismes que
controlen i supervisen. Tenim un govern que tapa la
informació, que impedeix la investigació, que desprotegeix la
ciutadania. I tot açò va tenint conseqüències. 

La primera la coneixíem ara fa dues setmanes. L'organisme
internacional Transparència Internacional ha assenyalat
Espanya en el seu índex de percepció de la corrupció 2024.
Espanya ha baixat quatre punts i deu llocs respecte de 2023. I
els motius principalment, entre d’altres, però el més destacats,
són l’eliminació de l'Oficina de Lluita contra la Corrupció a les
Illes Balears o el debilitament de l'Agència Valenciana
Antifrau.
És a dir, Balears com exemple de les pitjors polítiques
públiques, aquelles que eliminen transparència i afavoreixen
corrupció. El Govern de Marga Prohens assenyalat a nivell
internacional com exemple del que no s'ha de fer i que devalua
la imatge de les Balears. El prestigi com a societat decau per
culpa de les seves males polítiques públiques de govern. 

Davant d’aquests fets incontestables, Sra. Consellera, les
primeres preguntes. Prendran cap mesura per revertir aquesta
situació?, aprovaran cap normativa que suposi avanços en
transparència, que creï majors quotes i atorgui més garanties en
la lluita contra la corrupció o ignoraran les advertències i
permetran que es deteriorin les institucions de les Balears i la
nostra imatge que projectam cap a l’exterior? I açò només està
a les seves mans, depèn exclusivament de vostès. Continuarem
sent l’exemple d’allò que no ha de fer cap altra institució a
nivell internacional?

Segona conseqüència, la trobam en l'afectació de tots
aquells expedients de l'Oficina de Lluita contra la corrupció,
que vostès han fulminat. Segons la seva compareixença en
comissió el passat dia 5 de febrer, vostè va afirmar que dels
528 expedients que hi havia, 228  pendents d’incoació, s'havien
arxivat pel fet d'haver passat els sis mesos sense haver-los
tramitat. Davant d’aquesta afirmació, Sra. Consellera de
Presidència, li vull demanar, és cert que hi havia 228 denúncies
que havien provocat 228 expedients que estaven pendents
d’incoació?, és cert que durant aquests sis mesos vostès no
varen ser capaços de trametre un sol expedient a les
administracions que eren competents per raó d’objecte de la
denúncia? Vostès no els havien d’incoar, no els havien de
tramitar ni de resoldre, només els havien de remetre a les
administracions afectades. És cert que no ho varen fer?, que en
sis mesos no varen ser capaços d'agafar un sol expedient
pendent d’incoació per trametre’l a cap altra administració?,
varen vostès deixar caducar de manera deliberada 228
expedients de presumptes casos de corrupció amb les seves
denúncies?, pot explicar, Sra. Consellera, tanta negligència,
tanta mala fe?, algú assumirà alguna responsabilitat al voltant
de tot això? 

La tercera conseqüència de l'avaluació del compromís en la
lluita contra la corrupció la trobarem en aquest cas en casos
molt concrets del que representa aquesta cultura que han
implantat vostès dins el Govern o dins el Partit Popular. Li
posaré tres exemples. La cap de servei de Funció Pública i
portaveu del Partit Popular al Consell de Mallorca, la Sra.
Núria Riera, amb una dedicació d'un 175%, amb un sou de
130.000 euros, amb un absentisme laboral constatat en la
infinitat de vegades..., tenim registres de les vegades que ha
faltat a la feina, sense haver sol·licitat la compatibilitat de les
tasques. Tota aquesta informació és pública. Vostè, com a
consellera, té la responsabilitat, té tot el coneixement i la
responsabilitat d'actuar. És més, a la compareixença de dia 12
de febrer vostè mateixa reconeixia aquests fets i defensava i
protegia la Sra. Riera. Es reafirma encara a dia d'avui en aquest
plantejament, en la defensa de l’actitud i el comportament de la
Sra. Riera?

Segon exemple. El conseller d'Agricultura, Pesca i Medi
Ambient que reconeixia en  aquest plenari, el passat dimarts,
que és el propietari d'un 30% d'una consultora que fa feina per
a empreses privades que després entren aquí en tramitació
parlamentària. I a vostès els sembla que açò és com a molt
correcte, els sembla que açò està bé, que el conseller
d'Agricultura, la seva empresa, es dediqui, sí, a fer treballs que
després seran tramitats per part de l'administració. Creu que hi
hauria d'haver algun filtre, Sra. Consellera?, creu que hauria
d'actuar de qualque manera i evitar aquest comportament? 

Tercer exemple. El Sr. Le Senne, president d'aquest
parlament que està sent investigat per delictes d'odi i que el
jutge ha dictaminat l'obertura de judici oral. Per primera vegada
el president del Parlament assegut a la banqueta dels acusats,
degradant el Parlament i tot el que açò representa. Més
retrocessos democràtics, més devaluació de les nostres
institucions. 

I la responsabilitat de tot açò de qui és?, qui és qui permet
que la Sra. Riera comptabilitzi en un 175% la seva feina?, qui
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és qui permet que el conseller d'Agricultura pugui alternar una
conselleria amb una consultora?, qui és que permet que el Sr.
Le Senne continuï sent president? Home, ho fa qui encobreix
aquesta corrupció de baixa intensitat que s’està estenent cada
vegada amb major amplitud per totes les institucions de
Balears. 

La resposta de qui permet tot açò és el Partit Popular i més
concretament la presidenta Prohens. Depèn de la presidenta
Prohens, amb una ordre directa de la presidenta Prohens, la Sra.
Riera ja no tendria aquesta duplicitat; amb una ordre directa de
la Sra. Prohens, el conseller Simonet no estaria alternant; amb
una ordre directa de la presidenta Prohens, el Sr. Le Senne ja
no seria president. I, en canvi, vostès han decidit que tot ha de
seguir ben igual, hem de seguir amb un president que no li
pertoca assumir ja, ni representar-nos a tots nosaltres, ni una
Sra. Núria Riera tenint un 175% de dedicació.

I açò ens agradaria també, Sra. Consellera de Presidència,
que vostè ens ho pogués explicar, perquè, en certa manera, els
motius que justifiquen tot açò són bàsicament dos: primer, jo
crec que la presidenta ha perdut bona part de la seva autoritat
en matèria d'honestedat en la gestió pública, en el moment que
tanca l'Oficina de lluita contra la corrupció, en el moment que
hi havia expedients que la podien afectar a ella o als entorns
més pròxims del Partit Popular, es queda sense legitimitat a
l’hora de dir a la Sra. Riera el que ha de fer o deixar de fer, o
a qualsevol altre conseller. Ha perdut legitimitat la mateixa
presidenta en el moment que ella no és capaç de donar un
vertader exemple del que representa el compromís amb major
transparència i amb major capacitat de lluita contra la
corrupció.

I hi ha, també, crec jo, una segona qüestió, referida al Sr. Le
Senne, i és que el Partit Popular i la presidenta Prohens han
perdut en bona part la seva autoritat com a presidenta davant
VOX, per falta de compromisos i de paraula donada, per manca
de respecte cap als socis o d’altres grups parlamentaris, fa que
en aquests moments la seva debilitat la impedeixi de no poder
exercir ni exigir una dimissió que és evident. I fixi’ns bé, tres
polsos: dins l'administració pública, els funcionaris a la
presidenta Prohens; dins el Govern, el conseller Simonet a la
presidenta Prohens; dins el Parlament, el president Le Senne a
la Sra. Prohens, i el Sr. Le Senne guanya aquest pols...

(Alguns aplaudiments)

... El Sr. Le Senne seguirà perquè vostès no tindran la valentia
de defensar la institució del Parlament de les Illes Balears per
sobre de qualsevol altra cosa.

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d'acabar.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Pons. Per part del Govern té la paraula
la consellera de Presidència i Administracions Públiques, la
Sra. Estarellas, per deu minuts.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Sr. Pons, moltes gràcies,
per dir quelcom. Vegem, això és una continuïtat, vostès volen
aprofitar una interpel·lació quan m'han fet anar, ja he anat
recentment a dues comissions, a una comissió, precisament, de
temes dels expedients de l’Oficina anticorrupció, que ja veig
veure que no varen entendre res, perquè no tenen ni la decència
de llegir-se la llei per la qual regulàvem la creació del Registre
de transparència, ni se la llegeixen. I la segona, crec que vaig
donar acurat compte de tot el que em demanaren, en aquest cas,
sobre una funcionària, molt en concret, com era la situació de
la Sra. Riera. 

Seguim, a partir d'aquí crec que hauríem de posar en valor
el que fa el Govern de les Illes Balears en matèria de
transparència i bon govern, i que és molt, encara que no ho
reconeixeran mai en aquesta cambra. Primer de tot, aquest
govern sí que està compromès amb la transparència i la
integritat, som conscient que una societat democràtica com la
nostra exigeix retre comptes constantment als nostres ciutadans
de la nostra gestió. Altres altres institucions governades pel
Partit Socialista no poden dir el mateix de la transparència dels
seus governs.

Estam decidits a actuar de conformitat amb aquesta
responsabilitat, tenim clar que la transparència no és una opció,
sinó un deure. I sabem que la transparència es converteix en
una eina més poderosa per garantir la integritat de la gestió
pública.

Si vostès tenen tota la informació per la qual em duen a una
comissió a retre explicacions, és perquè aquest govern utilitza
els canals, perdoni, utilitza... (...) concreta, li donam tota la
informació que vostès ens fan constantment, de petició de
documentació o de preguntes a aquest govern. Pot dir vostè el
mateix de la passada legislatura? Pot dir el mateix, la quantitat
de documentació que ni tan sols es dignaven a contestar, ni
una....

(Remor de veus)

..., no, no, és així, és així; si vostès tenen tota la informació,
com li deia, és perquè aquest govern és absolutament
transparent i no s'amaga, front a institucions dubtoses, fins i tot
aquelles que ens poden suposar un problema. No ens amagam
darrera el “no hay caso”, que sempre deia el seu portaveu del
Govern d'Armengol quan li preguntàvem pel cas Ports o pel cas
Koldo, entre d’altres.

Vull dir alt i clar que aquest govern hem assumit
responsabilitats amb l'objectiu de servir als ciutadans de la
manera més dedicada i honesta possible. Per aquest motiu, el
nostre esforç diari se centra a perpetuar la confiança en les
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nostres institucions, encara que no tenim perquè aplicar el seu
model de confiança, que crec que és prou nul.

Actualment, a la nova plana de la web, els ciutadans
disposen d'un grapat d'eines que s'allunyen de la suposada
opacitat de la qual vostès sempre ens acusen. Respecte del
portal de transparència, vull admetre que hi ha hagut un retard
-ho vaig dir ja en comissió- en la visualització de les
declaracions de béns i activitats d’alts càrrecs, i ho vaig
reconèixer: estam sobre aquest tema com a prioritat perquè ho
puguin veure, en compliment del Codi Ètic, deixat per la Sra.
Armengol, que hem subscrit tots els càrrecs d’aquest govern.

Per la seva part, el Parlament ha de posar en marxa, i sé que
està en això, el registre, tal i com s'estableix a la Llei de
transparència.

No obstant això, dins el portal de transparència es pot
consultar un ampli catàleg de dades públiques, que crec que
realment interessen als ciutadans, el portal mostra a dia d'avui
més de 200 categories de dades, com ara les de l'administració,
de l'organigrama, funcions del Govern, els acords de Consell de
Govern, plans, programes o les últimes notícies i campanyes de
publicació de publicitat institucional, de l'ètica i bon govern, on
hi ha la informació de la Comissió d'Ètica Pública, detalls sobre
les agendes dels membres del Govern, dades sobre despeses,
declaracions normatives o canals de denúncies. Informació
jurídica, inclou tota la normativa aplicada d'economia i
finances, etc., contractes, convenis, subvencions, transparència
per sectors amb dades específiques i ofereix informació
detallada sobre els plans de protecció dels recursos naturals o
de gestió de l'aigua.

Des del portal es pot accedir també a l'altra cama de la
transparència governamental, el dret d'accés a la informació
pública, que està reconegut a l'ordenament espanyol i que
permetrà a qualsevol ciutadà demanar dades a documents que
obren en poder de l'administració, sense necessitat de motivar
perquè les volen o les necessiten.

També vull recordar que a finals del 2023 vàrem renovar
per dos anys més el conveni amb el Consell de Transparència
i Bon Govern, a través del qual aquest òrgan estatal assumeix
la resolució de les reclamacions presentades contra les
decisions de les administracions de les Illes Balears en matèria
de dret d'accés. La comunitat autònoma assumeix el cost
d'aquesta activitat, amb una assignació de 20.000 euros.

L'objectiu del portal obert és precisament promoure la
transparència i la participació ciutadana, la col·laboració, la
rendició de comptes amb integritat i deixar enrere els models
opacs i burocràtics del passat. Aquesta forma de governar
permet fomentar una administració transparent i participativa.
Per aconseguir-ho, els ciutadans tenen ara dues eines, com he
dit: el portal de participació ciutadana i el portal de dades
obertes.

Davant les seves crítiques, vull destacar l'esforç del
personal de la Direcció General de Coordinació i Transparència
que gestiona aquests portals.

També vull confirmar la nostra participació en el cinquè Pla
de govern obert en aportar compromisos específic per a les Illes
Balears que es detallaran quan s'obri el termini d'elaboració.

Pel que fa al bon govern, vull destacar el nostre compromís
amb la integritat. Respecte del Codi Ètic del Govern de les Illes
Balears és important subratllar que, contràriament al que alguns
sectors podrien pensar, els alts càrrecs i el personal eventual
d'aquest govern i dels ens públics han subscrit aquest
document.

També hem mantingut la Comissió d'Ètica Pública de la
comunitat de les Illes Balears. Per descomptat, la nostra
intenció és continuar amb aquesta comissió perquè ens serveix
de guia en matèria d’integritat i d'ètica pública. I, molt
important, aquesta legislatura hem donat contingut a l'acord del
Consell de Govern de 15 de maig del 2023, de posada en
funcionament del sistema intern d'informació previst a la Llei
2/2023, de 20 de febrer, reguladora de la protecció de persones
que informen sobre infraccions i normatives i lluita contra la
corrupció. En concret, ja està llest el canal de denúncies intern
que prescriu la llei estatal, no així el canal extern de l'Estat, que
encara esperam que es posi en funcionament, però al seu
govern de Pedro Sánchez, en els casos de presumpta corrupció
que tenen al seu voltant, no li interessa aquest nou canal extern
per a denúncies anònimes, no sigui cosa que augmenti.

Per acabar, voldria reafirmar el compromís del Govern amb
la transparència i el bon govern, estam dedicats a fer de la
nostra administració un model de claredat, obertura i
honestedat per superar les expectatives de la ciutadania que ens
han atorgat la confiança.

Jo, Sr. Pons, puc entendre que vostès volen fer venir aquí,
interpel·lar, arrossegar el nom d'aquest govern, sembrar molts
dubtes sobre el compromís d'aquest govern; jo crec que quant
al tema de l’Oficina anticorrupció ja n'hem parlat moltes
vegades, per a vostès era un model al qual podien acudir els
ciutadans, per a nosaltres era una eina que s'emprava per
perseguir el Sr. Marí, el Sr. Sureda i tots aquells els quals no
eren, per dir-ho de qualque manera, de la seva corda política.

Per tant, amb més o menys encert, que ha fet baixar des del
tancament de l’Oficina al rànquing de transparència, no tendran
vostès tampoc a aportar amb els seus nomenaments cedits al
Banc d'Espanya, i molts d'altres casos on han ocupat totes i
cadascuna de les institucions d'aquests govern.

Només li explicaré una cosa que crec que no es va entendre
mai, dels expedients que vostè m’ha esmentat dels quals,
disculpin, no en tenc la data dins el cap, no s’arxivaren aquells
que durant sis mesos es va decidir per part de la Inspecció de
Serveis no iniciar; si s'haguessin llegit la llei, on vàrem intentar,
de manera clara i amb transparència, que els diputats i totes les
persones aquesta ciutadania tengués clar què faríem, el que es
va dir és que aquests expedients els quals l’oficina no els havia
incoat, no nosaltres, l’oficina, no els havia incoat dins els sis
primers mesos, on hi havia la denúncia, perquè, perdoni, hi
havia expedients que duien dos anys, perquè vostè sap com
funcionava? Jo crec que aquests organismes internacionals
haurien d'haver vengut a fer una avaluació de com funcionava
l’oficina; a l’oficina arribaven denúncies, i el cap, el director de
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l'Oficina era qui decidia el que s’impulsava i el que no
s'impulsava, hi havia denúncies de feia més de sis mesos o un
any o dos que no s'havien incoat, varen decidir que la Inspecció
de Serveis no obrís aquest meló, que no obrís aquestes
inspeccions, sinó que... -no, no, no, era la llei, la llei posava, i
ho vàrem posar, vostès no varen dir res, vinga, la llei posa que
aquells expedients que l’oficina feia dos anys que ni tan sols ha
impulsat, doncs vostès decidiran.

Vostès ho haguessin fet? Bé, doncs escolti, per ara la
transparència, però és que no hi veiem ningú que es ficàs amb
uns expedients on hi havia unes denúncies anònimes, bé, doncs
es va decidir que es remetia i que es dóna l'oportunitat a la
persona que va posar la denúncia que faci uns altres camins per
poder-la fer. Vostès hi estan en contra? Sap què passa? Que si
s’hagués incoat el de la Inspecció de Serveis, avui en dia em
dirien aquí que hem fet una intromissió en uns expedients
respecte dels quals nosaltres no teníem res a dir; és a dir, en
poques paraules, Sr. Pons, venir aquí a llançar i a llançar
sobretot fang...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’acabar.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... i sobretot manca de transparència.

En el tema de la Sra. Riera, bé, jo vaig defensar que la Sra.
Riera era compatible, que tenia jo com a funcionària, i això del
Sr. Simonet ja em sembla vergonyós, vergonyós, Sr. Pons, és
a dir, només ens podrem dedicar a la política els que són
funcionaris, perquè tots els que han fet feina a una empresa
privada són perseguits constantment per la seva bancada. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera. Per part del grup interpel·lant, té la
paraula el diputat Marc Pons, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Vegem si ho entenem,
vostès ho fan tan bé que resulta que ens expliquen que les seves
mesures són: donar la informació a l’oposició quan la
sol·licitam. Faltaria més! Que tenen una pàgina web; que han
mantingut la Comissió d'Ètica, o que allà publiquen tots els
acords del Consell de Govern, açò són les mesures.

I com justifica els retrocessos que s'han produït fins ara?
Com és que encara no han creat el canal extern de denúncies,
si resulta que tenen l’obligació de fer-ho i s'hi varen
comprometre vostès davant del Govern d'Espanya? Com és
possible que encara s'amaguin darrera del fet de no prendre

decisions i mentrestant les coses no succeeixen? Pot explicar
per què encara a dia d'avui el canal extern no està muntat?

No m'ha respost cap de les preguntes: quines mesures
prendran per revertir la degradació institucional? Com pot ser
que Transparència Internacional hagi penalitzat a Espanya per
culpa del Govern de les Illes Balears?...

(Alguns aplaudiments)

... Com justifica açò i quines mesures prendran vostès per
poder-ho evitar? O ho donen per perdut o està bé quedar a la
cua de? Quan van arribar, Balears era modèlica, som l'única
comunitat autònoma en aquests moments que ha tancat
l’Oficina de lluita contra la corrupció, que ha passat d’estar
davant a quedar darrere, i açò no és casualitat, açò és de
manera intencionada.

I sí, quan vostès aproven la llei i es queden tots els
expedients, hi ha 228 expedients, aquests 228 expedients,
segons la llei, els ha de trametre vostè a les administracions
afectades. Com és que no ho fa? És que n'hi ha alguns que fa
molt de temps. Com és que resulta que els que... què han fet,
han discriminat, els han posat tots dins el mateix sac? Si hi ha
denúncies de ciutadans, com és que no s'han tramitat? Açò
encara ho ha d'explicar, per quin motiu els 228 expedients, que
es corresponen amb 228 denúncies de ciutadans, d'empreses, de
qui sigui, vostès resulta que han decidit arxivar-les, açò demana
una explicació pública i demana transparència. I no l'ha donada
en absolut, l'únic que ha dit és que n'hi havia alguns d'aquests
que feia temps. D’acord, i com és que no els tramet? La llei
estableix açò, la que va aprovar vostè, la que va aprovar vostè
estableix que aquests 228 expedients s'havien d'haver tramès a
les institucions afectades. I ni tan sols no han fet açò. Per què
no ho han fet? Per què no ho han fet? Pujarà i ho explicarà? Per
què no ho han fet?

Continuo, Sra. Consellera.

I explicava, jo crec que açò també és important, sense una
oficina de lluita contra la corrupció, sense oficines de
transparència, aquí propiciam que efectivament hi hagi en
aquests moments, doncs sí, una manera de funcionar que no és
la que els ciutadans esperen, o creu vostè que la Sra. Riera és
el que els ciutadans esperen? Que, per cert, aquesta vegada no
l'ha defensada, fa dues setmanes la defensava, justificava el seu
comportament, deia que tot era correcte. Justificava el seu
comportament, deia que tot era correcte. Es segueix reafirmant
en açò? Volem conèixer l'opinió de la consellera de
Presidència. Suporta la manera d'actuar de la Sra. Riera? I no
s'empari en què encara no ho sap, perquè ja seria d'escàndol.

Ho sabem tots els que hi ha aquí, el que ha fet la Sra. Riera,
el que fa, per tant, es posicionarà, Sra. Consellera, o serà un
altre pols que ja veurem de quina manera es resol?

I amb el Sr. Le Senne, què fem amb el Sr. Le Senne? E
deixam tota la legislatura aquí perquè degradi la institució
autonòmica, la primera de Balears, a partir dels interessos
particulars que vostès puguin tenir amb VOX? Per veure que
no els farem enfadar, no sigui cosa que qualque dia ens deixin
aprovar els pressuposts? Açò és el preu que vostès tenen a la
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degradació de les institucions de les Illes Balears? De ver que
no li ha de dir vostè a la presidenta que ha de ser més ferma,
que demana més autoritat, que hauria de defensar millor les
institucions perquè és la seva responsabilitat? Vostè és la
consellera de Presidència i, per tant, té aquesta feina a fer
envers a la presidenta del Govern.

I és el fet de no permetre determinades actuacions que
degraden les institucions. I amb el Sr. Le Senne tampoc no hi
ha volta de fulla, ho poden vestir o disfressar. Diuen: açò és un
programa de VOX, que ho aclareixi VOX. Com si resultàs que
és una crisi interna de VOX, quan saben vostès que no ho és.
Açò és un problema institucional que afecta directament el
Govern de les Illes Balears i la imatge de tots els ciutadans.

Actuaran? Com ens trobarem dia 1 de març? Aplaudirà
vostè el discurs del president Le Senne, Sra. Consellera de
Presidència, l’aplaudirà, li reconeixerà aquesta autoritat amb
una fiança de 40.000 euros i amb el judici oral que ja el tenim
obert? Aquesta és la manera de posicionar-se del Govern de les
Illes Balears? Creu vostè de ver que els ciutadans esperen
aquest comportament?

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d'acabar.

EL SR. PONS I PONS:

No és que no hagin fet passes cap endavant, no, és que han
fet retrocessos, i aquests retrocessos els intenten justificar com
poden, i no tenen justificació possible. Duen per mal camí el
Parlament i el Govern i aquesta és una responsabilitat
exclusivament de la presidenta i del Partit Popular.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Pons. Per part del Govern, té la paraula la
consellera Antònia Estarellas, per un temps de cinc minuts. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. A veure, Sr. Pons,
refrescaré el mateix que vaig dir a les comissions on vaig tenir
el gust de ser interpel·lada per vostè. El tema del canal extern
...per què vàrem tardar?, ho vaig dir, perquè fins al mes de
desembre, a finals de desembre de 2024, no vàrem tancar la
bilateral que teníem oberta amb l'Estat pel fet del tancament de
l'oficina, entre altres coses hi havia també el tema dels
expedients. 

Bé, és que m'és igual, ho criticaran tot. Esperam una
bilateral, perquè deim a veure quin és el resultat d'aquesta
bilateral. En el tema de l'expedient he de dir que, vist el

tractament que li havien donat a la llei, a ningú no li ha donat
cap problema, no va ser cap objecte de problema el tema dels
expedients dins la bilateral. Hi va haver el tema que perdíem el
canal extern, quin canal extern?, l’Oficina anticorrupció no era
cap canal extern, el Govern mai no va nomenar el seu canal
extern de denúncia. S’hi va autoimposar l’Oficina, però vostès
no el crearen, ni el nomenaren ni feren res. Per tant, vostès
tenien ... ja els anava bé, un organisme, una oficina allà, on
vostès feien i desfeien com volien, perquè no em diguin, no em
diguin i disculpin, com a ciutadana, que jo era al carrer, el
vergonyós del tema dels bar amb la Sra. Armengol, quan els
altres estaven tancats dins una sala ...

(Alguns aplaudiments)

... i vostès encara fan un aquelarre i vostès encara van i diuen
que s'havia marejat, que s’havia ..., bé, vergonyós, Sr. Pons.
Ara, no ho reconeixeran mai. Jo ho entenc. No ho reconeixeran
mai. 

Bé, tenim un altre model. Sr. Pons, el dia de la intervenció
de la Sra. Riera en comissió, jo vaig defensar la compatibilitat
i la continuu defensant, perquè aquí no es tracta del que a mi
m'agrada o em deixa d'agradar. Hi ha una llei
d’incompatibilitats i hi ha una sèrie de coses. Apareixen ... jo
vaig dir que no tenia coneixement d’irregularitats, es posen de
manifest irregularitats i en un parell de dies he firmat una
resolució d'investigació, que és el que em marca el Reglament,
no som jo que m'ho invent, em marca el Reglament com he
d'actuar i ho he posat en mar...

Com li dic, respecte del canal extern, hi va haver un acord
de crear el canal extern, prrò no li pareix vostè molt cínic que
els mateixos que exigeixen que posin un canal extern, no tenen
el seu en marxa? Seriosament, no hi ha un punt de cinisme en
tot això, Sr. Pons?

(Alguns aplaudiments) 

L'Estat va dir o ens subscriurem al canal extern ... no, varen
dir o ens subscrivim o posam una altra figura ..., és que encara
no la té creada, és a dir en el moment que el creï, el Govern de
les Illes Balears farà un conveni, com m'imagín que altres
comunitats autònomes ... -no sé per què se'n riu tant, Sra. Costa
...

(Remor de veus)

... és que és així, però he de muntar ... Disculpi, el canal de
l’Estat, que no el té fet, el tenen fet? Deuden tenir més
informació que jo, perquè no l'han fet encara bé, i disculpin, el
seu, Sr. Sánchez, que no publica ni una factura, ni la Sra.
Armengol, donant lliçons a tot el que no és enfora d’aquí,
d’acord?

Jo crec que sí que li he contestat. He tengut dues comissions
on ja havia contestat. Hem actuat tal com posa la llei en el tema
en el tema dels expedients. I, de ver, que tot és culpa que s'ha
eliminat una oficina ..., ho puc entendre, eliminar una oficina
lleva nivell de transparència, ho reconec, just el fet de fer-ho ja
és així, però de ver vostès ens donaran lliçons de falta d'ètica i
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de falta de transparència?, els ho recordaré, que veig que em
queda un minut.

Imputat unl fiscal general de l'Estat, que ha esborrat
missatges, whatssapps i correus ... jo, sincerament, defensar
això i aquí venir-nos a donar lliçons als altres, tal ..., perquè
vostè diu que qui ho sap i calla, també atorga, apliquin-se
vostès també el conte.

El Tribunal Constitucional (...) la ministra socialista. Ara,
aquí, que si un ha estat (...), si ha estat a un altre lloc, que si
tenim un càrrec, ...bé.

Al capdavant del Banc d'Espanya, un altre ministre. A
Correus, el CIS, AENA, Agència EFE, Radiotelevisió
Espanyola, fins i tot han eliminat els representants dels partits
que no els interessa i què és pitjor fer un ple extraordinari que
no al Congrés dels Diputats, quan morien persones per la
DANA a València.

RENFE, CNI, Indra, INE i, per acabar el darrer moviment
del seu (...) de president a Telefònica, ha estat bé, vostès, això
no troben un escàndol? No, la transparència només per als
altres, i l’ètica.

Sense precedents, assessors i personal de confiança en el
nivells més alts de l'Administració General de l'Estat. Segons
la relació de llocs de treball, un 86% var ser designat de manera
discrecional ocupant llocs d'assessoria i de lliure designació. I
després ens donen aquí lliçons per una plaça de lliure
designació, si era o no era. 

Miri, Sr. Pons, jo crec, jo puc compartir el missatge de
preocupació i jo estic a disposició de millorar tot el que (...),
però des d'un punt de vista fet de manera lleial, i que realment
estam convençuts que hi ha actuacions que es puguin donar en
marxa. Ara vostès venir aquí ...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

 ... (...) pel fang, quan crec que tenen massa exemples, en els
qual no han obert la boca i en call d’altres per molta prudència,
crec que no és del tot oportú.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera. 

III. Moció RGE núm. 3832/25, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a mesures per garantir el dret
a l'habitatge, derivada del debat de la Interpel·lació RGE
núm. 2284/25. 

Passam al tercer punt de l'ordre del dia, que correspon al
debat i votació de la Moció RGE núm. 3832/25, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a mesures per garantir
el dret a l'habitatge, derivada del debat de la Interpel·lació RGE
núm. 2284/25. Té la paraula el Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, el diputat Ferran Rosa té cinc minuts per explicar els
33 punts de la moció.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. President. Molt bon dia. Fa quinze
dies vaig interpel·lar el conseller d’Habitatge i ho vaig fer no
tant per exposar el drama que patim en matèria d'accés a
l'habitatge, perquè crec que és de sobres conegut per tothom i
que afecta la celeritat i la pràctica totalitat de la ciutadania de
les Illes Balears; no, jo em vaig centrar sobretot a identificar les
causes, perquè crec que coneixent les causes que hi poden
posar remei. 

Com vagi dir llavors i ho torn a dir avui, les causes són
múltiples i diverses, i precisament per això no podem parlar
d'una solució màgica que resolgui tots els problemes, sinó que
hem de plantejar com a mínim aquestes 33 mesures que hem
plantejat en aquesta moció i, segurament, tantes altres que hem
deixat d'esmentar. 

A la meva interpel·lació vaig voler posar de manifest que a
Balears no existeix una falta d'habitatge, sinó que el problema
que tenim rau sobretot que es destina sobretot a usos més
lucratius que l'habitatge principal, com puguin ser les segones
residències, el lloguer turístic legal o il·legal o el lloguer de
temporada.

I aquesta moció planteja precisament posar-hi remei.
Plantejam així que no pot ser que paguin els mateixos impostos
qui compra un habitatge per viure-hi que qui el compra per
tenir-lo tancat 350 dies l’any i que just va per vacances. I això
no és una cosa que m'inventi jo o el meu grup parlamentari. És
un règim fiscal que existeix a altres països del nostre entorn, de
la Unió Europea, i que, a més a més, és perfectament
compatible amb els nostres instruments fiscals, perquè creim,
des de MÉS per Mallorca, que no és lògic ni té sentit que pagui
els mateixos imposts qui compra una casa per viure-hi que qui
compra una casa per fer negoci. A més a més d'això, plantejam
la necessitat de limitar la compra de no residents. 

Un altre aspecte rellevant és la qüestió del lloguer turístic,
que implica un degoteig de milers d'habitatges que surten del
mercat de lloguer tradicional i es destinen a usos més educatius,
en aquest cas, el lloguer turístic, ja sigui legal o il·legal, mentre
que els residents som expulsats de barris o pobles. I en això la
ciutadania crec que ha llançat un missatge clar i contundent,
que no poden seguir de la mateixa manera, que hem de
decréixer les places turístiques i, particularment, les places del
lloguer turístic. 
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En aquest sentit, a més de proposar aquest decreixement,
consideram que és necessari incrementar la lluita contra el
lloguer turístic il·legal, ja sigui per la inspecció ordinària com
per la col·laboració amb l'Agència Tributària, que és, al final,
qui té les dades dels ingressos. Però, a més a més, creim que és
necessari que el lloguer turístic, que és una activitat turística,
estigui subjecte als mateixos impostos que les altres activitats
turístiques, perquè no té cap sentit que llogar una casa per fer
un ús vacacional no pagui IVA, mentre que llogar una habitació
dins un hotel, sí que el pagui. 

Per últim, i respecte d’aquests usos més lucratius, des de
MÉS per Mallorca consideram que és necessari, que és urgent
i, en aquest cas, correspon a l'Estat regular la figura del lloguer
de temporada, que s'ha convertit en un frau absolutament i un
colador de moltíssims contractes que haurien de ser de llarga
durada i que, en canvi, són de temporada. 

Per altra banda, vaig centrar la meva interpel·lació a posat
de manifest que el mercat no és efectiu en assegurar l'accés a
l'habitatge, sinó que just maximitza els guanys d'uns pocs. I
crec que des de MÉS per Mallorca hem estat clars i ho hem
estat sempre. Els guanys d’uns pocs no poden passar per
damunt del dret a tenir un sostre, i crec que precisament per
això és imprescindible que Balears sigui declarada zona
tensionada. 

Sr. Conseller, segurament diu que no o dirà que no, però
ells, com ja, saben que precisament aquesta declaració
únicament imposa deures als grans tenidors, que els imposa
l’obligació de llogar a un preu de referència. 

I crec que en una situació d'emergència habitacional, com
ha esmentat avui matí el Sr. Conseller, que diu que hi som, és
urgent plantejar que les càrregues i els costos estiguin més
equilibrats. I en aquest cas és important que les càrregues les
assumeixi qui les pot assumir o, dit d'una altra manera, que el
que no pot ser és que els que tenen més de 10 habitatges es
folrin a costa del patiment de milers de famílies que no arriben
a finals de mes. 

En aquesta línia, hem plantejat la posada al mercat de
lloguer social de tots aquells habitatges buits de grans tenidors,
així com la creació d'un impost sobre els habitatges buits. Així
mateix, creim que és imprescindible incrementar el parc
d'habitatge social de totes les formes que es pugui, ja sigui per
a la compra per tempteig i retracte, com per a promoció, així
com adquirint els actius de la SAREB. 

Per últim -i acab- creim que és indispensable centrar els
esforços principalment en aquelles persones més vulnerables,
que són les que tenen més problemes d'accedir a un habitatge.
I per això proposam canvis en el programa Lloguer Segur, en
el model de subvencions i en una prestació universal per a qui
espera un lloguer social. Plantejam així que hi hagi una reserva
del 15% per a joves, com planteja la Llei de joventut; que no es
discriminin els fixos discontinus o per renda, per edat o situació
familiar o qualsevol altre tipus, perquè, encara que no hi hagi
bases, Sr. Mateo, continuen sent subvencions i és de rebut que
no hi hagi discriminació. 

A més a més d'això -ja ho vaig plantejar a la meva
interpel·lació- crec que és necessari un acompanyament a
aquelles persones que pateixen abús i, per tant, una oficina
d'assessorament jurídic a les persones que lloguen, precisament
per evitar que pateixin abusos. 

Ho vaig dir llavors, ...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

EL SR. ROSA I GASPAR:

... ho dic avui i ho torn a dir: no hi ha una solució màgica per
resoldre el problema d'accés a l'habitatge. Per això, són
necessàries, almanco, aquestes 33 mesures a les quals esper que
tenguin a bé de donar suport. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Ara iniciam la intervenció dels grups
parlamentaris que han presentat esmenes. En primer lloc, el
Grup Parlamentari VOX, que ha presentat les esmenes RGE
núm. 4755, 4756, 4757, 4758, 4759, 4760, 4761, 4762, 4763,
4764, 4765 i 4766/25. Té la paraula la diputada Idoia Ribas per
un temps de cinc minuts. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Muy buenos días. Esta es la sexta vez que subo a esta
tribuna en lo que llevamos de legislatura para hablar del
problema sobre la vivienda. No en vano se trata del mayor
problema que sufre la población de Baleares actualmente. Pero
no por mucho hablar de ello, vamos a acabar con este
problema, y a mí particularmente estos debates, que no llevan
a ninguna parte, ya me empiezan a resultar un poco cansinos. 

El diagnóstico es muy claro y estamos todos de acuerdo, la
vivienda está muy cara, y las causas también están muy claras,
las encontramos en lo que ha ocurrido en la última década en
Baleares bajo el mandato de la izquierda. Por tanto, si la
vivienda está cara ahora, y eso ocurre tras ocho años de
políticas de izquierdas, la lógica lleva a concluir que las
políticas de izquierdas de la Sra. Armengol han encarecido el
precio de la vivienda. 

La izquierda le echa la culpa al turismo, pero turismo de
masas en Baleares hay desde la dècada de los años 60. Y el
problema se ha agravado ahora, tras ocho años del Gobierno de
la Sra. Armengol, La izquierda nos dice que la culpa es del
alquiler vacacional. Llegamos a leer titulares en la prensa del
tipo “la pesadilla de los pisos turísticos en Baleares, triplican la
media nacional”, pero resulta que la media nacional es del
1,2% y en Baleares del 3,8%. Solo el 3,8% de las viviendas de
Baleares se destinan a alquiler vacacional. Pero la culpa no es
la Sra. Armengol y sus políticas de izquierdas, la culpa es del
alquiler vacacional. Se agarran a cualquier cosa, cualquier
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excusa, antes de reconocer el fracaso de las políticas
intervencionistas de la izquierda, que lo único que consiguen es
pifiarla una y otra vez allá donde se aplican, en cualquiera que
sea el ámbito en el que se aplican. 

La Sra. Armengol se pasó toda la legislatura anterior
hablando de que el Gobierno de Baleares tenía en marcha no sé
cuántos miles de viviendas de protección oficial, ¡mentira!
¿Cuántas se entregaron en ocho años?, ¿una docena?, y bien
explotadas, por, cierto, todo el día, la Sra. Armengol, en IB3,
con las imágenes de la entrega de las llaves de las mismas
cuatro viviendas, puro marketing y nada detrás.

Y no contentos con haber convertido estas islas en una
pesadilla para cualquiera que necesite lo más básico para vivir
después de la comida, que es una vivienda digna, todavía
pretenden hundir en la miseria aún más a la gente pidiendo la
continuidad de la aplicación de las mismas políticas fracasadas.
¿Hasta dónde pretenden arruinar a los ciudadanos? ¿Cuál
consideran ustedes que es el nivel óptimo de pobreza para
esclavizar a la gente y dejarlos sometidos para siempre a un
sistema político de izquierdas? Porque ustedes, como yo, saben
perfectamente que no puede haber libertad si no hay libertad
económica. Y sus políticas de ruina arruinan a la gente y
acaban sometidos al poder político para poder simplemente
subsistir o tener una vida. 

Llegados a este punto, si pretendemos de verdad solucionar
el problema del acceso a la vivienda, pero de verdad, no de
boquilla, no engañando a la gente, porque en realidad lo que
quieren algunos es agravarlo más, entonces, si queremos de
verdad solucionar el problema, estaríamos planteando en este
parlamento fórmulas reales para aumentar la oferta de
viviendas para que haya suficientes para todos. Y eso pasa por
construir más viviendas de todo tipo, vivienda libre, vivienda
a precio limitado, vivienda de protección oficial, hasta cubrir
el déficit actual de las 20.000 viviendas que faltan en el
mercado para poder cubrir la demanda; ampliar las zonas
edificables y aumentar las alturas de las construcciones para
que puedan caber más viviendas en los mismos metros
cuadrados de parcela; proporcionar seguridad jurídica de
verdad a los propietarios frente a la ocupación y la
“inquiocupación”, para que la gente se anime a ofrecer sus
viviendas vacías en alquiler, ofreciéndoles medios jurídicos y
económicos y creando una base de datos de ocupas y morosos,
que, por otro lado, no es ninguna novedad. Los listados de
morosos existen desde hace décadas y si cualquier
hipermercado puede comprobar que un ciudadano no está en un
listado de morosos para poder pagar una lavadora a plazos, no
sé yo por qué no pueden los propietarios de viviendas tener
acceso a algo parecido. 

Necesitamos también una planificación efectiva y eficaz de
las nuevas promociones de vivienda, y eso pasa por establecer
alianzas y contactos de forma permanente con todos los agentes
implicados en el mercado inmobiliario. Es también necesario
ampliar los incentivos fiscales, todo lo que haga falta hasta
solucionar el problema y priorizar a los residentes en el acceso
a las ayudas y promociones. 

Y es necesario, además, agilizar los trámites administrativos
para que la construcción de vivienda no se convierta en una

odisea burocrática que ralentiza el proceso y las encarece
todavía más, porque la realidad es que en los últimos veinte
años, la población de Baleares ha aumentado un 34% y
continuará aumentando en los próximos años y cada día que
pase sin que las instituciones públicas den respuestas reales al
problema, la dejadez de esas instituciones públicas será la
culpable del drama que viven los ciudadanos y las familias de
Baleares, y cuando esto desemboque en un estallido social,
habremos llegado tarde. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Per part del Grup Parlamentari
Socialista, que ha presentat l'esmena RGE núm. 4771/25, té la
paraula la diputada Carol Marquès, per un temps de cinc
minuts.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Bon dia, senyors i senyores
diputats. Avui debatem una vegada més un conjunt de
propostes per garantir el dret a un habitatge digne als ciutadans
i als residents d'aquestes illes. És imprescindible trobar
solucions efectives per abordar el greu problema de l'habitatge
a les Balears, el principal i més gran problema de la ciutadania
en aquests moments. Els preus estan disparats com mai, només
el 2024 el preu de compra va augmentar un 19,08% en un sol
any i va arribar a 4.931 euros el metre quadrat durant el mes de
desembre, i situant-nos com la regió amb major increment de
preus de tot l'Estat.

Si ho comparem amb l'increment acumulat del 35% entre el
2019 i el 2023, veiem com en un sol any l’augment ha estat de
més del doble de la tendència a l'alça que ja patíem. Açò és
absolutament insostenible.

Pel que fa al lloguer, la situació és igual de preocupant.
Segons el 2024 el preu mitjà va arribar a 18,41 euros el metre
quadrat, amb un augment del 15,71% respecte de l'any anterior.
Aquesta pujada desbocada triplica la tendència dels set anys
anteriors, quan s'increment va ser del 45% en els 7 anys.

Aquesta realitat col·loca les Illes Balears com la comunitat
amb els lloguers més cars d'Espanya, una situació que no
podem continuar acceptant. Queda clar que les polítiques
especulatives que aplica aquest govern des del minut zero no
fan més que amplificar un problema comú a tot l'Estat i que, en
lloc d'aconseguir estabilitzar-se o millorar, s'agreuja més i més
cada dia que passa, amb l’única expectativa certa que els preus
de l’habitatge continuaran pujant a les Balears.

En analitzar algunes de les propostes que ha posat en marxa
aquest govern, veiem clarament que les seves polítiques van
dirigides específicament a protegir i beneficiar els interessos
dels propietaris i promotors, especialment si són grans tenidors,
en incentivar l'especulació del preu del sòl i de l'habitatge, i
posar a la seva disposició els recursos públics per garantir el
seu benefici individual.
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En el cas del programa Lloguer Segur, sense bases, al qual
destinen més de 15 milions d'euros de fons públics, a
consolidar uns preus de lloguer abusius per beneficiar els
propietaris, a més de garantir-los amb altres privilegis. Així i
tot, i després de més de quatre mesos encara no tenim ni un
contracte signat, molt enfora dels 2 o 3.000 que havien
d’aconseguir a la primera fase.

Però el més greu és que aquests pisos no seran per a les
persones i famílies que realment ho necessiten, sinó per a les
que més recursos econòmics tinguin. Si, sembla impossible,
però així ho ha dissenyat aquest govern, destinarà 15 milions
d'euros a l’any per consolidar els elevats preus dels lloguers i
ho fa per llogar-los a les persones i famílies que manco ho
necessiten, tot el contrari del que promulga la Constitució
Espanyola.

Però no menys escandalós és l’acord del Consell de Govern
del passat divendres, pel qual aprovaren la pujada dels preus
dels HPO i la creació d'una nova categoria de preus de lloguer
d'habitatges públics protegits amb dret de superfície,
exactament un 30% més cars que la resta d'habitatges protegits.
No hem d'oblidar que en aquest cas, els promotors construeixen
sobre sòl públic que se'ls ha cedit gratuïtament, a més
d'ampliar-los la cessió d'ús, és a dir, seva explotació, de 50 a 75
anys.

Tenen molt clar que abans de permetre que els promotors
tinguin una rendibilitat de només un 5% és preferible pujar els
lloguers un 30% a les persones i famílies vulnerables de les
nostres illes. Així és aquest govern.

I encara ens queda veure com triaran el llogaters, no podem
oblidar que parlam d'habitatges públics protegits, construïts
sobre sòl públic. Que farà aquest govern? Prioritzaran els
interessos socials de les famílies o continuaran prioritzant els
interessos econòmics dels promotors? Són un govern que sap
molt bé el que fa i per a qui ho fa, i no és precisament ni per als
residents, ni per als joves, ni per a les famílies que més ho
necessiten. 

Per aquestes raons donarem suport a pràcticament tots els
punts d'aquesta moció, perquè pretenen donar solucions reals
a les persones residents d'aquestes illes, a les persones i
famílies que més ho necessiten, i segur que són necessàries més
mesures amb les quals s'haurà de continuar treballant per
revertir l'especulació que s'ha instaurat en el sòl i els habitatges
de les nostres illes.

Respecte de l'esmena presentada pel nostre grup per
modificar el punt 27, entenem que la competència seria dels
consells insulars. En el cas de Menorca, ja està prohibida la
construcció de nous habitatges en sòl rústic. Per aquest motiu,
la redirigim a instar els consells insulars de Mallorca, Eivissa
i Formentera perquè puguin estudiar-ho i adoptar la proposta.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Popular, Sra. Pocoví, té la paraula.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Gràcies, president, bon dia, senyores i senyors diputats.
Gràcies, Sr. Rosa, per aquesta iniciativa, una moció amb 33
punts que, sota el seu punt de vista, seria la solució per fer front
a la crisi d’habitatge que pateixen molts dels ciutadans de
Balears. Uns acords que, sota el seu punt de vista,
solucionarien el greu problema generat per la inacció i la
ineficàcia de les polítiques en matèria d'habitatge del desgovern
de l'esquerra.

Sr. Rosa, com bé vostè va reconèixer fa dues setmanes,
desgraciadament no hi ha cap fórmula màgica per posar remei
de forma immediata a un problema d'aquestes dimensions, a un
problema que no es genera en 18 mesos i, lamentablement,
tampoc no se soluciona en 18 mesos. De ser així, li puc ben
assegurar que amb el ritme de feina, dedicació i esforç d’aquest
govern ja estaria més que solucionat. Perquè aquest govern, a
diferència del seu desgovern d'esquerres, s'enfronta als
problemes amb valentia, decisió i determinació.

I així ho demostra des de l'inici de la legislatura, fa feina de
forma planificada, amb un clar full de ruta per aconseguir
l’objectiu plantejat per revertir la situació heretada, que no és
altra que incrementar l'oferta d'habitatges a preus assequibles
per a residents, incrementar l'oferta per abaratir el cost de
l'habitatge, tant de compra com de lloguer, per als ciutadans
d'aquesta comunitat. Un definit pla de feina amb diferents línies
i programes per donar resposta als diferents sectors de la
població. Un pla de xoc per treure 7.000 habitatges al mercat
a preus assequibles, que actualment es troben en diferents fases
de construcció, i són fruit de les mesures posades en marxa
aquest any i mig pel Govern del Partit Popular. Un pla de xoc
en habitatge que avança amb molt bona acollida, tant per la
iniciativa privada com pels ajuntaments a les quatre illes:
Decret d'emergència d’habitatge, programa Construir per
Llogar, programa Lloguer Segur, noves promocions d'habitatge
protegit de l’IBAVI.

I sense oblidar altres línies d'actuacions, com puguin ser
l'agilitació de sòls urbans i sòls urbanitzables per a l’obtenció
de sòl finalista per edificar. Sí, Sra. Marquès, tant el Sr. Mateo,
conseller, com la presidenta, avui de matí ho han deixat ben
clar: es posarà sòl urbanitzable per construir habitatges que
tanta falta fan.

Gràcies a la Llei de simplificació, amb mesures d'agilitació
de tràmits urbanístics, com és la creació d'entitats de control
urbanístic per a l'atorgament de llicències. Per la compra del
primer habitatge per a joves i determinats col·lectius,
l’eliminació de l'impost de transmissions patrimonials o bé la
seva reducció o l’ampliació d'hipoteca jove. Repetesc, tot en un
any i mig, comparin amb el que varen fer vostès que, a part de
falses promeses i propaganda buida, no crec que trobin gaire
cosa més.
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Retornant als punts de la moció, he d’esmentar, i no els
sorprendrà, que votarem en contra d'alguns d'aquests, de certes
modificacions plantejades al programa Lloguer Segur, un
programa no discriminatori, en cap cas, adreçat a la població,
en general, per aconseguir un habitatge, un 30% per sota del
preu del mercat, i res a veure no tenen amb els habitatges
protegits. De topar els preus de lloguer, setmana a setmana ho
explicam, aquest govern aposta per mesures incentivadores, no
intervencionistes.

Ara demanen reducció de places de lloguer turístic, quan
amb vostès varen créixer de forma desmesurada, 115.000
places, a més, li record que va ser amb vostès, la seva formació
al capdavant de la conselleria, quan es va aprovar per primera
vegada la possibilitat de llogar pisos turístics. He de dir que no
s'ha creat ni una sola plaça turística i sí s'ha activat la lluita
contra l'oferta il·legal que vostès deixaren créixer.

I sí, ara resulta que demanen canvis normatius per acabar la
construcció en sòl rústic, no s'oblidin que, com sempre, en els
seus vuit anys de govern, concediren el 50% d'autoritzacions en
rústic dels darrers vint anys. 

Per altra part, respecte de les esmenes registrades pel nostre
grup, no les comentaré una a una, perquè crec que queden
clarament definides en els seus propis termes. Es tracta de
simples aclariments i precisions que esperam que siguin
valorades i acceptades.

Finalment recalcar que aquest govern té un clar full de ruta
i per aquest camí seguirà avançant cap al canvi que triaren els
ciutadans d'aquesta terra. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Mixt, Sr. Castells, té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Estam davant una moció amb molts
de punts, 33, si no record malament, que és un autèntic
programa o un autèntic desplegament de mesures que el Govern
podria posar en marxa per pal·liar ni que fos el problema de
l'habitatge, i vostè, Sr. Rosa, aquí parla ... dedica punts al
Lloguer Segur, als ajuts de lloguer, a una prestació de garantia
per als que compleixen requisits per ser beneficiaris d'habitatge
de protecció oficial, servei d'acompanyament en matèria
d'habitatge, parla del problema de lloguer de temporada, de
limitar els preus dels lloguers, etc. No ho diré tot perquè vostès
ja ho han llegit, però volia posar aquests exemples com a
mostra que vostè el que fa és posar damunt la taula moltes
coses que el Govern podria fer per pal·liar el problema de
l'habitatge. 

Jo crec que totes aquestes propostes, a més a més, tenen un
fil conductor. D'una banda, aprofitar el parc d'habitatge que ja
hi ha, és a dir, abans de plantejar-nos liberalitzar sòl i vinga
començar a construir, aprofitem tot el parc d'habitatge que ja hi

ha; i, en segon lloc, desenvolupem tot el que ja està programat,
és a dir, prenguem les mesures perquè es desenvolupi tot el que
ja està programat. Ve a ser un programa assenyat, no menat per
un histerisme d’aprofitar la situació per destruir les nostres
illes, sinó procedint d'una manera assenyada amb el que ja està
programat, desenvolupem-ho, etc. 

Amb la finalitat, òbviament, de controlar o fer davallar els
preus de l’habitatge, del que es tracta no és de construir molt,
és que la gent pugui tenir accés a l'habitatge, cosa que,
evidentment, malauradament, amb les polítiques que segueix
aquest govern no passarà. No passarà, és a dir, aquest govern
fa unes polítiques per mantenir o incrementar el preu de
l'habitatge, fa un programa de Lloguer Segur en el qual el preu
que paga és el de mercat, posa en marxa un programa de
Construir per Llogar on els preus estan per damunt dels preus
de mercat. És a dir, tenim un govern que el que està incentivant
són polítiques d'habitatge, que el que faran serà que, es
construeixi o no, es mantinguin o  incrementin els preus de
l’habitatge, la qual cosa és absolutament demencial, a banda
que, evidentment, aquest mantra que quanta més oferta hi hagi,
més baixaran els preus, això és absurd. Això és absurd perquè
això depèn de circumstàncies demogràfiques, que són una
variable absolutament independent dels molts o pocs habitatges
que es construeixin. Per tant, ens podem trobar amb la situació
que, dut per l’histerisme, aquest govern es dediqui a permetre
que es construeixi tot arreu i que els preus no davallin, amb la
qual cosa haurem fet un negoci per donar un premi, que és que
tindrem el país més destrossat del que ja el tenim i, a més a
més, no haurem aconseguit que els preus davallin. 

La Sra. Pocoví ha tornat a repetir el mantra: augmentar
l'oferta perquè davallin els preus. És un tema que no, no té cap
..., a banda de ser un mantra de l'economia de mercat, que pot
funcionar fora de context, quan està en un context determinat,
amb les dinàmiques, diríem, migratòries -i aquí quan dic
migratòries em refereixo a migratoris de rics del nord d'Europa-
, amb les dinàmiques migratòries i les dinàmiques
demogràfiques, aquest principi pot fer aigües perfectament. 

Llavors, és molt bona moció també per constatar la poca
solidesa del relat del Govern. El relat del Govern quin és?, que,
com que tot s’ha fet malament en vuit anys, ara, ara fem el que
podem, aquest és el relat del Govern, però fixin-se, quina
absoluta contradicció, amb la intervenció que ha fet la Sra.
Pocoví, quan es referia precisament al punt 19, que votaran en
contra, és a dir, tiren en cara al Govern que s'hagin creat
115.000 places, cosa que és falsa, és falsa per dos motius:
primer, perquè ni aquestes 115.000 places són culpa de
l'anterior govern, en molts casos són culpa de les polítiques
anteriors ..., sí, sí, és clar, és que vostès són els primers que
diuen que en un any i mig no es pot construir un habitatge, clar,
sap què passa?, que quan el govern anterior va entrar encara hi
havia en marxa moltes de les polítiques que vostès van posar en
marxa. Per tant, ni aquestes 115.000 places són culpa del
govern anterior, però, a més a més, el més greu d'aquesta
mentida, que és on radica el seu cinisme, és que vostès estaven
a favor d'aquestes polítiques, com demostra el fet que ara voten
en contra del punt 19.

(Alguns aplaudiments)
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És a dir, el Sr. Rosa, ja que vostès critiquen tant aquella
política que, segons vostès, va portar a crear 115.000 places,
escoltin, el Sr. Rosa els planteja una moció perquè vostès votin
per reduir aquestes places. 

(Alguns aplaudiments)

Però vostès no, vostès voten en contra d’aquest punt, la qual
cosa demostra que vostès estaven encantats amb aquesta
política que ara tant critiquen i que simplement -i això amb una
mostra de gran cinisme- la fan servir per espolsar-se la seva
responsabilitat i donar la culpa del problema actual de
l'habitatge a l’anterior govern. 

Nosaltres, com es poden imaginar, votarem a favor de
gairebé tots els punts, en algun ens abstindrem. Però he volgut
sobretot aprofitar la intervenció per posar de relleu aquest
cinisme i aquesta contradicció en el discurs del Partit Popular. 

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Rosa, té la paraula. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Pocoví, vostè m'ha citat
la meva interpel·lació, li ho agraesc, però crec que no va acabar
d'escoltar del tot, igual que la Sra. Ribas, que tampoc no em va
escoltar. Jo, efectivament, vaig dir que les polítiques que
s'havien dut a terme havien estat insuficients i crec que també
vaig dir que les conseqüències de la situació de l'habitatge no
són exclusivament de les polítiques, sinó, més aviat, que són
generalitzades a pràcticament tot Europa i a altres territoris on
vostès duen governant 32 anys, com a la comunitat de Madrid,
on no estan massa millor. Per tant, crec que la prova, de fet, és
que les polítiques no som l'únic element i que l’element més
significatiu és que ho estam deixant tot en mans d'un mercat
que és completament ineficient a l’hora de repartir els drets i
que, en tot cas, no garanteix el dret a accedir a un habitatge. 

Perquè, Sra. Pocoví, si el mercat fos súper eficient,
expliqui’m per què tenim sòl delimitat en condició de solar a
Balears on, segons els planejaments, s’ha de desenvolupar un
HPO i no es desenvolupa. Per què?, jo li ho dic, perquè tenim
27.000 quilòmetres quadrats a Balears de sòl urbanitzable
pendent de desenvolupar, on els promotors no fan la seva feina.
I això és un punt de la moció, on dic que els hem d'instar que
facin la seva feina. Per què no es fa?, jo li ho dic: perquè estan
esperant que pugi el preu. 

(Alguns aplaudiments)

I això no, Sra. Pocoví, això és especulació. 

I vostès em parlen d'un pla de xoc amb 5.000 habitatges. Jo
els felicit. 5.000 habitatges, sona molt bé. Dels 5.000
habitatges, 1.000 són habitatges de preu limitat. D'aquests
1.000, el 72%, el 72% -escolti, Sra. Pocoví- són en sòl

d'equipaments, el 72%. 7 de cada 10 habitatges que es faran a
través del seu decret llei d'habitatge, serà en detriment de
d'equipaments. I els dic que no deuen estar tan contents els
votants del Partit Popular i no devia ser tant la paraula donada
perquè Cas Català, on vostès varen treure el 50% del vots, el
50%, els tenen incendiats precisament perquè es queden sense
equipaments per culpa de la seva política d'habitatge. 

(Alguns aplaudiments)

Per tant, qualque cosa, qualque cosa no acaba d'anar bé en
el seu plantejament d'habitatges de preu limitat. 

I sí, proposam moltíssimes coses en aquesta moció, i ho
feim perquè creim que les polítiques públiques haurien d'anar
orientades a resoldre els problemes que tenim avui i perquè
crec que moltes coses es poden resoldre avui, òbviament no
totes, però hi ha recursos? En concret, hi ha 1.740 milions
d'euros que la Sra. Prohens no vol dedicar a l'habitatge, 1.740
milions d'euros dels illencs que, en lloc de dedicar-se a
polítiques d'habitatge, aniran al Fons de Liquiditat Autonòmic
perquè la Sra. Prohens avantposa els interessos de Feijóo i del
Partit Popular a resoldre el problema de l'habitatge. Aquesta és
la realitat.

(Alguns aplaudiments)

I sap, Sra. Pocoví, què costava de mitjana construir un
habitatge de promoció pública de l’IBAVI a l'any 2023?
127.000 euros, el preu mitjà de totes les promocions, 127.796
euros. Amb 1.740 milions d’euros podrien fer 13.700
habitatges.

Però vostè em dirà, no tot serà promoció pública i,
certament, la promoció pública no resol el problema avui. Li
accept que en vulguin comprar un parell, posem per cas que
compra habitatges a 300.000 euros cadascun, quants
d'habitatges podria comprar amb 1.740 milions d'euros? 5.800,
més que el seu pla de xoc.

Però, d’acord, posem per cas que vostès no volen comprar
ni fer promoció pública, sinó que el que volen és col·laboració
publicoprivada amb un pla de Lloguer Segur, 14 milions
d'euros previstos per a l'any 2025 en un pressupost no nat,
1.740 milions d'euros que deixen perdre que podrien
incrementar aquest programa de Lloguer Segur.

Les ajudes de lloguer per a enguany són 9,2 milions d'euros,
9,2 milions d'euros d'ajudes al lloguer de les persones més
vulnerables. 1.740 milions d'euros, parlam de 189 vegades més
de pressupost que deixa perdre la Sra. Prohens per fer feliç el
Sr. Feijóo, que no resoldre els problemes del principal
problema que tenim els illencs.

I acab, Sra. Ribas, vostè diu que és la sisena vegada que
puja en aquesta tribuna a parlar d'habitatge i l'única proposta
que ha fet vostè és dir que han de tenir prioritat els que tenen
DNI als estrangers, les seves esmenes. Ara bé, del que no ha
parlat és que la immensa majoria dels habitatges que no es
destinen a ús residencial, que parlam de 105.000 habitatges,
que són segones residències a Balears, un 30%, la immensa
majoria són de nord europeus, d’aquests vostè no n'ha parlat.
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I jo li dic, jo que venc de família, que som la tercera
generació de persones que immigram, jo esper que vostè mai
no es trobi en la situació que em vaig trobar jo, ni mon pare ni
ma mare, ni els meus padrins quan varen haver d'emigrar, i
esper que si mai vostè o qualcú de la seva família ha d’emigrar
almanco no la discriminin per la seva nacionalitat. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(Pausa)

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a ver, se aceptan de las enmiendas de VOX la 4765,
al punto 31.

Del Partido Popular, la 4785, al punto 13; la 4787, al punto
16; la 4788, al punto 17; la 4785, al punto 25, tengo aquí, la
4785, sí, yo tengo al punto 13, no al 25, es el punto 13, del
Partido Popular al punto 13, la 4785.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Perdón, la 4789, al punto 25, la 4789.

EL SR. PRESIDENT:

¿Esta es la que se acepta, Sr. Rosa? ¿Y la 4785 no? La 4785
no, al punto 13, ¿esa no? O sí, porque está repetida, está
repetida, vale, vale. Se aceptan las dos, de acuerdo.

Y luego, la 4783, al punto 6, y la 4786, al punto 14, se
transaccionan. ¿De acuerdo? ¿Lo tenemos todos claro?

¿Podemos votarlo todo conjuntamente?

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No, Sr. Presidente, nosotros pediríamos votación separada
de todos los puntos.

EL SR. PRESIDENT:

Vale, muy bien. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. Presidente, pedimos un minuto, por favor, que nos falta
por aclarar un punto. Gracias. 

Ya está claro, es lo que habíamos dicho, y vamos punto por
punto.

Por tanto, el punto 1, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 27 en contra, 6 abstenciones.

El punto 2, en su redacción original. Votamos. 

25 a favor, 33 en contra.

El punto 3. Votamos. 

58 a favor.

El punto 4. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 5, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 6, con la transacción a la enmienda 4783.
Votamos.

58 a favor.

El punto 7, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 8. Votamos.

25 a favor, 27 en contra, 6 abstenciones.

El punto 9. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 10. Votamos.

53 a favor, 5 en contra.

El punto 11, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 12, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 13, con la enmienda 4785. Votamos.

53 a favor, 5 en contra.

El punto 14, con la enmienda 4786, transaccionada.
Votamos.

53 a favor, 5 en contra.

El punto 15. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 16, con la enmienda 4787. Votamos.

52 a favor, 5 en contra, 1 abstención.

El punto 17, con la enmienda 4788. Votamos.

52 a favor, 6 en contra.
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El punto 18, en su redacción original. Votamos.

58 a favor.

El punto 19. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 20, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 21. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 22, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 23. Votamos.

25 a favor, 27 en contra, 6 abstenciones.

El punto 24, en su redacción original. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 25, con la enmienda 4789. Votamos.

53 a favor, 5 en contra.

El punto 26. Votamos.

25 a favor, 33 en contra.

El punto 27, en su redacción original. Votamos.

7 a favor, 34 en contra, 17 abstenciones.

El punto 28. Votamos.

25 a favor, 27 en contra, 6 abstenciones.

El punto 29. Votamos.

58 a favor.

El punto 30. Votamos.

23 a favor, 33 en contra, 2 abstenciones.

El punto 31, con la enmienda 4765. Votamos.

58 a favor.

El punto 32. Votamos.

51 a favor, 7 en contra.

Y el punto 33, en su redacción original.

52 a favor, 6 en contra.

IV. Debat i votació de les esmenes a la totalitat, de
devolució, presentades al Projecte de llei RGE núm.
14480/24, de mesures adreçades a la conciliació de la vida
personal, familiar i laboral a les Illes Balears, RGE núm.
2207/25, del Grup Parlamentari VOX; RGE núm. 2359/25,
del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca; i RGE núm.
2555/25, del Grup Parlamentari Mixt.

Y pasamos al cuarto punto del orden del día, que
corresponde al debate y votación de las enmiendas a la
totalidad, de devolución, presentadas al Proyecto de ley RGE
núm. 14480/24, sobre conciliación de la vida personal, familiar
i laboral.

La enmienda RGE núm. 2207/25, del Grupo VOX, se ha
retirado.

Por tanto, se sustanciarán las enmiendas RGE núm.
2359/25, de MÉS per Mallorca, y la RGE núm. 2555/25, del
Grupo Mixto.

En primer lugar, tiene la palabra, por el Grupo MÉS per
Mallorca, la Sra. Carrió.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, Sr. Le Senne. Primer de tot, ara ja ho podem dir,
enhorabona, Sr. Le Senne, enhorabona, crec que li podem
donar tots l'enhorabona perquè és vostè l’únic i exclusiu
beneficiat d’aquesta llei!...

(Alguns aplaudiments)

Una llei -sí, sí, enhorabona!, enhorabona!- perquè és una
llei que l’ha salvat, a vostè l’ha salvat, òbviament a costa de
totes les famílies, però vostè n'és el primer beneficiat i únic. 

I, Sra. Durán i Grup del Partit Popular, com de buides, com
de buides queden totes les seves paraules després d’intercanviar
les necessitats de les famílies del país per salvar la cadira d'un
feixista conegut, reconegut i imputat per delictes d’odi!...

(Alguns aplaudiments)

... com de buides!

I esper, per coherència, ja que... no?, no ho sé, un poc de
coherència, presentin avui una esmena al títol d'aquesta llei i la
reanomenem, ja no de polítiques de conciliació i
corresponsabilitat, en podem dir la llei de reconciliació entre
PP i VOX, que és el que és.

(Alguns aplaudiments)

I vostès, senyors i senyores del Partit Popular, han
mercadejat amb l'extrema dreta amb els drets de les famílies, i
tot per salvar la Sra. Prohens i tot per salvar la cadira del Sr. Le
Senne, una cadira que no és digna de vostè ni és digna del seu
partit.
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I passem a la llei, al contingut, a l'exposició del per què
presentam aquesta esmena a la totalitat, i també del per què
vàrem presentar 200 esmenes parcials, perquè això també és
important, o no sé quantes, ara no me'n record...

(Remor de veus)

... des del moment en què... -idò 107, perdona’m Sra. Durán, té
vostè raó, 107-; des del moment que la dóna s'incorpora al
mercat de treball és quan, políticament, se centra la necessitat
de desenvolupar polítiques de conciliació i se centra la
necessitat que sigui un repte de totes les administracions i, en
teoria, també de tots els partits polítics demòcrates. I no
m'estendré massa en el camí recorregut, perquè el camí està fet,
i jo crec que era el correcte: la Llei d'igualtat el 2016; la Llei de
suport a les famílies, el 2018; i el 2019, s'aprova el primer Pla
de conciliació. I tot i així, queda molt de camí per recórrer. I
així ho sap, Sra. Durán, perquè jo sempre li he dit, i sempre ha
sabut, que des de MÉS per Mallorca pensam que és necessària
i oportuna, necessària i oportuna l'elaboració d'una llei de
conciliació pròpia del nostre país, però que no ens podíem
permetre el luxe -i això també li he dit moltes vegades, Sra.
Durán- que sigui una llei de principis generals o de rebaixes
fiscals, que havia de ser una llei que creï drets i que creï serveis
públics que garanteixin aquests drets. I aquesta llei ni crea drets
ni crea serveis públics. I d'això van les lleis. Les lleis no van de
poder vendre paraules donades o poder vendre eslògans, van de
crear drets i de crear serveis públics que les sustentin. Ni més
ni pus. Aquesta és la nostra feina, us ho record. 

Exposaré l'esmena a la totalitat de MÉS per Mallorca en
base a quatre grans eixos, que són els que han pivotat les
nostres reflexions i les nostres esmenes, també parcials. Primer,
no es pot fer una política de conciliació sense
corresponsabilitat. No es pot fer, perquè, davant la manca de
corresponsabilitat, els permisos, les reduccions de jornada i les
excedències, el que fan és que suposen per a les dones un
impost regressiu. Com més concilien, menys cobren, més
bretxa salarial tenen, menys oportunitats de promoció laboral.
I en aquesta llei, el que marca és el principi rector de la
llibertat. I en aquest context, en el context actual, la llibertat
només la poden exercir els rics, perquè la llibertat sense igualtat
d'oportunitats -i no em cansaré de dir-ho- no és llibertat, és
privilegi, que són dos conceptes completament diferents. 

I no banalitzen amb el concepte de llibertat amb frases
buides o fàcils, és a dir, no vull sentir “no entrarem a la casa de
ningú a dir com s'han d'organitzar”, perquè a mi no m'interessa
qui posa o deixa de posar les rentadores, és que no m'interessa,
sap què m'interessa? A mi m’interessa qui controla la roba que
falta, qui controla la sortida escolar, qui sap que el material
escolar s’ha espenyat i s’ha de reposar, qui sap que no queda
llet i, per tant, que demà de matí no es pot berenar, qui gestiona
el tetris de les extraescolars, qui sap i controla si s'han pagat o
no, les revisions anuals, les vacunes, l’oculista, el dentista, si
tenen deures, si hi ha l’examen, quin és el termini per apuntar
a l'escola d'estiu, el regal d'aniversari de l’amiga, la revisió del
metge de la mare o de la sogra, si ja no poden cuinar i
necessiten que anem a comprar, si hem de tramitar l’ajuda a la
dependència i si me’n vaig, i si hi he d'anar perquè fa tres dies
que els meus grans estan tot sols i convé anar a fer net perquè
ja no poden ... D’això va la conciliació, va de cures, de com

repartim les cures. I la paraula “cura” no apareix en aquesta
llei, no hi apareix, no existeix. I és que no ho heu entès, perquè
rentadores, rentaplats i rumbas, ja n’hi ha, ja n’hi ha, les pitges
i van soles.

La conciliació va de qui i com es reparteixen les cures. I
pactau una llei amb qui defensa que la corresponsabilitat és
adoctrinament i que la conciliació s'arregla amb ajudes perquè
les dones decideixin lliurement tornar a casa seva a cuidar i
callar. I això està escrit, eh?, no ho dic jo, ho he llegit de
l'esmena a la totalitat de VOX.

Segon pilar: la política de conciliació ha de pivotar a tenir
temps, tenir temps, tenir temps per tenir cura, però també tenir
temps per descansar i també tenir temps per a l’oci i per a un
mateix. I la conciliació va de posar la vida al centre, per no
haver de fer malabars tot el dia, sempre les mateixes per arribar
a totes i cadascuna de les cures. Per això, quan parlam de
conciliació, parlam sobretot de drets laborals. I parlam de la
reducció de la jornada laboral. I parlam de la flexibilització. I
parlam de serveis públics. I sempre basats en una idea que la
travessa, i és que és la jornada laboral la que s’ha d'adoptar a
l'horari escolar, no a la inversa, mai a la inversa, i sense
trampes. 

Perquè les propostes del Partit Popular vénen dues grans
mesures en aquesta llei, però són bones de desmuntar i ara ho
faré. La primera ven una iniciativa que és una borsa d'arbres a
les empreses per a conciliació. Però jo li deman, Sr. Conseller,
de quin tipus són aquestes hores?, perquè la llei no ho posa i les
esmenes que he presentat tampoc no se m’han acceptat, són
remunerades o són sense remunerar aquestes hores?, són a
recuperar o computen amb la jornada laboral total?, perquè, és
clar, no és el mateix. No hem de fer trampes aquí, perquè si
perds doblers per conciliar, ja no és un dret, és una renúncia; i
si has de tornar a les hores, tampoc no és conciliació, se li diu
flexibilització horària, que està molt bé, eh?, res a dir ...

(Alguns aplaudiments)

... però em pareix aspirar a molt poc quan presentam una llei de
conciliació, perquè, és clar, si avui te’n vas a les 12 perquè has
d'arribar a la tutoria, però demà has de quedar fins a les 9 del
vespre i no pots donar sopar als seus fills, ... 

Segona gran mesura estrella: els patis oberts en horaris no
lectius. A mi em costa molt creure que ningú de la Conselleria
d'Educació no us hagués dit que això fa anys que es fa. Em
costa de creure, però això ja passa. Per tant, està bé
promocionar que les escoles obrin en el moment no lectiu? Sí,
clar, és competència dels ajuntaments. Però aquí hi ha
preguntes que no tenen respostes. La llei no dóna respostes ni
preveu cap desplegament normatiu que els pugui donar. Quines
figures adultes hi haurà en aquest patis?, que s’hi farà en
aquests patis?, quin projecte educatiu o assistencial s’hi
treballarà?, quins professionals hi seran?, perquè a l'estiu poden
fer lleure, però i els infants 0-3 que no en poden fer?, i de
dilluns a divendres, que tampoc? I qui paga els professionals? 

Senyors del Partit Popular, moltes gràcies per donar la idea
que els patis de les escoles es poden convertir en
infraestructures públiques on les famílies podem anar, com a un
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parc més dels nostres municipis, a jugar els horabaixes. Seria
meravellós si tenguéssim temps per fer-ho. Meravellós. A cap
ni una de les preguntes que jo he formulat ara respon la llei.
Perdonau, n’hi ha una. Sí, qui la paga?, el Govern no, això sí
que ho diu la llei, perquè diu que no tendrà impacte econòmic. 

(Alguns aplaudiments)

Tercer motiu: la política de conciliació passa per la creació
de serveis, no passa per fer exempcions fiscals. Aquesta és una
idea que defensa MÉS per Mallorca. Perquè no va de poder
pagar la persona que té cura dels nostres, sense contracte ni
cotització, per un sou indigne, perquè els progenitors o els
cuidadors feim feina o fan feina de sol a sol, va de crear
serveis, i això sempre ho hem defensat. I en aquesta llei li falta
concreció en la creació d'aquests serveis. Perquè per això es va
començar a subvencionar l'escoleta matinera i per això es va
engegar la línia d'ajudes per a les escoles d'estiu, que aquest
govern, és a dir que nosaltres celebram que aquest govern
mantingui, però, senyors del Partit Popular, si presenten una
llei, Sr. Conseller, que sigui per anar més enllà, que sigui per
encapçalar i blindar-ho com a servei públic, perquè el Partit
Popular ens presenta una llei, el Govern de Marga Prohens ens
presenta una llei que manté que els serveis de matinera, de
menjador i d’extraescolars no els abanderi educació com un
servei públic, sinó que segueixin en mans de l'organització de
les famílies. Per tant, tenim una llei de conciliació que perpetua
que sí, efectivament, era una situació incorrecta, però ara tenim
l’oportunitat de canviar-ho, eh?, estam , tramitant una llei de
conciliació, o se suposa. Tenim una llei de conciliació que
perpetua que les mesures de conciliació familiar les muntin i les
sustentin les mateixes famílies. És que sembla un acudit, si no
fos ver. De veritat mantendrem que això no se sustentarà com
un servei públic i que les famílies s’autogestionin els serveis de
conciliació havent tramitat una llei de conciliació?

Ens falten més de 2.000 places de residències i centres de
dia, i la llei només diu que mantendrem una xarxa de
dependència. No, no la mantendrem, l’hem d’incrementar. 

Ni universalització de l'etapa 0-3, ni més places de
finançament i campaments i escoles d'estiu, ni transport escolar
garantit. I heu triat pactar amb qui defensa que aquesta llei no
té serveis, perquè ho diu també la seva esmena a la totalitat,
que en falten de serveis, el que passa és que hi ha una
diferència molt substancial, perquè concreta i diu VOX: que
troben a faltar mesures de deducció dels costs laborals, de la
contractació, de la asistencia del hogar.

Vaja! Saps qui afecta això? Qui la pot pagar. I saps qui la
pot pagar? O us ho diré més clar, sabeu qui no la pot pagar? Us
deixaré que ho penseu, és bo de contestar. Jo no sé si el Partit
Popular es pensa que vivim dins la pel·lícula de Mary Poppins,
que tenim la asistencia en el hogar màgica.

Quart pilar, el reconeixement i la dignificació de les
treballadores de cures, fonamental, i aquesta llei no en parla, no
ho esmenta. El treball de les cures és exercit de forma
generalitzada per dones i és especialment precari. I ara hi
posaré l’afegitó: per dones migrades. La present llei de
conciliació no esmenta ni fa cap passa cap a la
professionalització ni a la dignificació del treball de cures, i és

absolutament imprescindible. No té pressupost. Obvia i oblida
les famílies monoparentals: ni drets, ni serveis, ni doblers,
absolutament paper banyat!

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. El Grupo Mixto se va a repartir el tiempo,
Sra. Gomila tiene la palabra por diez minutos.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sr. Le Senne, bon dia, senyors diputats i senyores
diputades. Deixi’m que primerament els expliqui per què MÉS
per Menorca ha presentat aquesta esmena a la totalitat, i
deixaré per a una segona intervenció el denigrant paper que
juga el PP en aquest parlament de sotmetiment a VOX.

Vagi per endavant que, des de MÉS per Menorca, en cap
cas no estam en contra d'una llei de conciliació i
corresponsabilitat, sinó del text que es va aprovar per aquest
Consell de Govern el passat 4 d’octubre, i és per açò que
presentam aquesta esmena a la totalitat, perquè sigui retornat i
es redacti una nova llei consensuada, que tengui una visió
diferent de la conciliació i de la corresponsabilitat, que inclogui
el principi de perspectiva de gènere, que no sigui una llei amb
simples intencions i que es doti amb els recursos humans i
econòmics per dur a terme les mesures que es volen
desenvolupar.

Des de MÉS per Menorca tenim molt clar que hem de
continuar avançant en matèria d'igualtat, de corresponsabilitat,
de conciliació i en millorar les condicions de feina dignes,
també a l'àmbit de les cures, així com en augmentar i millorar
els recursos educatius i socials. 

Aquesta llei de conciliació i corresponsabilitat no aporta res
nou, pràcticament totes les mesures ja figuren a altres normes
de caràcter sectorial i que estan vigents a dia d'avui. Per tant,
em podria dir, Sr. Sáenz de San Pedro, quines novetats de calat
hi ha en aquesta nova llei respecte de les normatives ja
existents, perquè si és un compendi de totes les normes ja
establertes no és possible que diguin que no es necessitarà
pressupost per posar-la en marxa, perquè tots sabem que les
mesures que ja es duen a terme tenen un cost econòmic, amb la
qual cosa, Sr. Sáenz, els serà molt fàcil fer una estimació del
que suposaria posar en marxa aquesta nova llei.

I si pretenen que sigui una nova llei de conciliació i
corresponsabilitat han de ser valents i apostar per una nova
visió que tengui en compte el temps de les cures dins el treball.
Per a MÉS per Menorca no hi haurà igualtat, ni conciliació, ni
corresponsabilitat real entre homes i dones si no valoram el
temps dedicat a les cures, la conciliació ha de permetre a les
famílies passar més temps juntes, els pares i les mares hem de
tenir l’oportunitat de passar temps de qualitat amb els nostres
fills i les nostres filles, poder participar dels moments que
marquen la seva infància i la seva adolescència. I també volem
tenir cura dels nostres majors, de les persones amb discapacitat,
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i s'ha de permetre poder passar més temps amb elles per tenir-
ne cura, per protegir-los i per gaudir de temps amb ells.

A una llei de conciliació i corresponsabilitat les cures han
d'estar incloses en el concepte de treball, i no només es pot
tenir una visió de producció econòmica o d’augmentar la taxa
de natalitat, com és la visió que ha presentat aquesta llei del
Partit Popular.

I per açò és important aquesta nova visió que planteja MÉS
per Menorca, volem passar més temps amb els infants i amb els
nostres majors, no els volem tenir aparcats més hores a les
escoles i a les residències. Els centres educatius no són
institucions creades perquè les famílies puguin fer feina, són
institucions al servei de l'educació, que vetllen pel dret a
l'educació, l'equitat i la igualtat d'oportunitats. Està clar que
l'escola actualment és essencial davant la conciliació i que s'han
de contemplar serveis com l'escola matinera, els menjadors o
les activitats extraescolars.

Ara bé, en aquesta llei s'enfoquen aquests serveis perquè els
fillets i filletes puguin fer més temps a l'escola i no es vetlla
perquè els pares, mares, tutors i familiars puguin romandre més
temps amb els seus infants. Aquesta llei enfoca la conciliació
cap a millorar el rendiment de treball i no cap a millorar el
temps que dedicam a la cura dels nostres infants i majors. I, a
més, amb aquesta llei fem una passa endarrera quan pretenem
ampliar places per als infants de 0 a 3 anys com una mesura de
caire social i no educativa, l’educació de 0 a 3 anys és una
etapa educativa, no és un servei de l'àmbit social, i des de MÉS
per Menorca sempre ho defensarem així. I, de fet, Menorca
crec que és un bon exemple en aquest sentit, on tots i totes hem
fet feina per tenir escoletes i no guarderies i que tenim més del
80% dels infants de 0 a 3 anys escolaritzats.

A una llei de conciliació i corresponsabilitat no només hi
pot haver bones intencions, hi ha de fer mesures concretes per
conciliar la vida personal, familiar, laboral i social. I
precisament, aquesta és una de les qüestions que subratlla
l'informe del Consell Econòmic i Social, que diu literalment:
“Un important nombre de preceptes que incorpora la pròpia
normativa tenen un eminent caràcter programàtic, no
estableixen sinó compromisos de futur amb fórmules com
impulsar, vetllar, promoure, fomentar. Es tracta, així, de
preceptes en què s'estableixen principis i no regles.” I no ho dic
jo, ho diu el CES.

I també diu: “Un gran nombre de preceptes manquen de
força normativa, ja que consisteixen en una declaració
d'intencions, creiem que seria necessària una major concreció
de les mesures que garanteixin la seva efectivitat.” I no ho dic
jo, ho diu el CES.

Esper que facin algun cas a aquests informes els quals per
a açò m'imagín que els devien demanar, però, de moment, crec
que no faran cas al que ha dit el CES.

Perquè, mirin, MÉS per Menorca, a més a més, ha presentat
una esmena a l'article 18, de mesures de caire social, en el
sentit que s'inclogui la creació i millora dels serveis per tenir
cura de les persones dependents. I sap què va dir el Govern, o
sap què va dir el PP quan vam parlar amb ells? Que si

acceptàvem una transacció on, en lloc de posar “creació”,
posàssim “promoure”, o sigui, un d’aquests preceptes que els
CES demanava que concretassin, l'acceptarien, que, si no, no.

Idò, em sap greu, senyors del Partit Popular, per a nosaltres
és important crear i millorar serveis per tenir cura de les
persones dependents, no n’hi ha prou a promoure, que
promoure no vol dir pràcticament res.

Per tant, veiem com el PP i el Govern han fet una llei de
cara a la galeria i no per respondre de manera efectiva als
reptes que hem d'afrontar les famílies de Menorca i de les Illes
Balears. Una llei de conciliació, a més, ha d'anar acompanyada
d'una memòria econòmica que justifiqui i suporti totes les
mesures que s'hi presenten, per què un gran nombre de
propostes i mesures es troben supeditades, sense cap dubte, a
una disponibilitat pressupostària, i no ho dic jo, també ho diu
l'informe del CES, que a la llei en qüestió es disposi que
l'aplicació directa de la normativa no tindrà cap cost aparent;
m'imagín que, després de l'aparença sí que trobaran un cost que
valdran aquestes mesures.

Idò podríem dir-me, senyors del PP, Sr. Sáenz de San
Pedro, com preveuen fomentar l'adopció de mesures a la
negociació col·lectiva sense pressupost? Com preveuen accions
en matèria de formació i informació sense pressupost? Com
preveuen que es redactin i s'implementin els plans de
conciliació i corresponsabilitat familiar per als consells i els
ajuntaments sense pressupost? Com preveuen que s'obrin els
patis de les escoles sense pressupost? Com preveuen que es
duguin a terme les mesures de caire educatiu que s'hi proposen
sense pressupost? Com preveuen impulsar la creació de noves
residències i nous serveis assistencials sense pressupost?

Bé, també hauríem de posar damunt la taula que no podem
entendre una llei de conciliació i corresponsabilitat sense
incloure un principi de perspectiva de gènere, per garantir que
s'eliminin totes les formes de discriminació contra les dones,
que es garanteix la participació plena i efectiva de les dones i
la igualtat d'oportunitat a tots els àmbits. 

I veuran que MÉS per Menorca va presentar una esmena a
l'article 4 en què demanava que s'inclogués aquest principi de
perspectiva. I què va dir el PP? Que no la podien acceptar,
segurament, quan ens vam reunir, ja devien saber que havien de
pactar amb VOX, i pactar amb VOX de cap manera la paraula
“perspectiva i gènere” no poden ser dins d’una llei.

Per tant, presentam aquesta esmena a la totalitat perquè
volem que es retorni, perquè volem que sigui consensuada,
perquè volem que hi hagi una visió diferent de conciliació i de
corresponsabilitat, perquè volem que es tengui en compte la
perspectiva de gènere, perquè volem que no sigui una llei plena
d'intencions i sense mesures concretes, perquè volem que es
doti de recursos humans i econòmics, perquè volem realment
que sigui una vertadera llei de conciliació.

I si el Govern també ho vol, dotin anualment els seus
pressuposts, que ara han estat redactats segurament, de partides
suficients per dur a terme totes aquestes mesures. I açò s'ha de
reflectir, sense finançament difícilment es podrà garantir un
impacte real de la llei a les famílies, quedarà en paper banyat i
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es demostrarà que el PP l'únic que pretén és posar-se una
medalla, complaure els de VOX i no treballar de ver per a una
vertadera conciliació laboral, familiar, social i personal. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gómez, té la paraula per cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, volia recordar a la Sra. Durán,
que la vaig escoltar a la roda de premsa que va fer l’altre dia,
i va explicar que s’havia reunit amb tots els partits, fins i tot va
anomenar Podemos. I jo, de ver, vaig flipar, vaig flipar perquè
el que va fer la Sra. Durán va ser esperar-me a la sortida d’una
comissió, per dir-me: “Cristina, he de parlar amb tu per dir-te
que no et puc agafar res del que m’has proposat”. I va tenir la
barra de dir públicament, a una roda de premsa, que havia
parlat amb tots els partits...

(Alguns aplaudiments)

... i el que havia fet amb mi era esperar-me a la porta d’una
comissió per dir-me que no m’agafaria res. Llavors, bé, te
invito a cenar, pero pagas tú, li diria jo a la Sra. Durán,
francament.

(Remor de veus)

Per què Unides Podem ha presentat aquesta esmena a la
totalitat? Bé, és un projecte de llei que només suposa una
rentada de cara, no trobam una vertadera aposta en la defensa
per la conciliació laboral la qual cosa és un dret fonamental per
a la millora de la qualitat de vida de les ciutadanes i ciutadans,
així com per promoure la igualtat de gènere, en especial a
l'àmbit domèstic i al món de les cures. 

Entre les mesures destacables i necessàries, des d'Unides
Podem destaquem, des d'un punt de vista més laboral, la
reducció de la jornada laboral. Uep!, la reducció de la jornada
laboral!, que encara pensen si hi donaran suport o no. Seria una
bona manera de començar a tenir credibilitat, senyors i
senyores del Partit Popular, que donessin suport a la reducció
de la jornada laboral, que encara esperam que estiguin a favor
d'aquesta reducció. Per què? Perquè permetria -fixi’ns si és
senzill-, permetria una millor distribució del temps entre feina
i vida personal, a més d'altres impactes positius en el mercat de
feina, Sr. Conseller. El seu partit encara no s'ha pronunciat
sobre si donarà suport a aquesta reducció.

Ho dic perquè, al final, aquesta llei és fum de formatjades
si a una proposta tan important, com la reducció de jornada,
vostès no li acaben donant suport. No tindrà credibilitat avui
aquest text. 

La veritat, aquestes mesures que vostès proposen aquí no
serviran realment per a un vertader dret de conciliació, tot i que
serien imprescindibles per poder avançar cap a una vertadera

igualtat. Tenim una escletxa salarial que, curiosament, no és
que es tracti a les dones i als homes amb una diferent
remuneració dins les empreses, l’escletxa salarial que
arrossegam les dones, i després les vídues, és per tot un tema
estructural que impedeix que dediquin el mateix temps de feina
que els homes. I amb aquest projecte que vostès han presentat,
a part de no tenir realment cap tipus de credibilitat econòmica,
no es pot fer res, no ajudarà per a res a millorar aquesta
situació. 

Tenim més motius per haver presentat aquesta esmena a la
totalitat: és un text que, normativament, tampoc no dóna cap
tipus de novetat, només recull desideràtums i no avança en el
suport institucional, administratiu i econòmic a les famílies.
Exemples: no trobam deduccions per a la reincorporació al
mercat de feina, després de la cura d'infants menors de 3 anys;
no consta l'ampliació ni de supòsits ni de temps per al permís
de naixement i cura de menor; obvia la possibilitat
d'acumulació de permisos; no incorpora mesures de flexibilitat
laboral addicional, com ara la d'oferir incentius perquè les
empreses permetin a famílies monoparentals gaudir de jornades
reduïdes o de teletreball, sense pèrdua significativa d'ingressos;
i no preveu prestacions econòmiques addicionals, com ara
proporcionar una llei que compensi la manca d'ingressos d’un
segon progenitor durant el període de cura, especialment en
casos de famílies amb manco recursos.

També oblida totalment -bé, jo crec que l’obvia- tota
l’estratègia de cures des del punt de vista comunitari. Hi ha un
Pla estratègic 2024-2030, un pla estratègic estatal de cures, que
pretén un camí d'avançar cap a la desinstitucionalització que
vostès haurien d'haver ja començat a incorporar, i no hi ha ni un
sol esment. I tampoc no hi ha ni tan sols un suport, és a dir, no
opten per cap model, ni per reforçar els serveis que tenim ni per
caminar cap a un model més de tipus comunitari. 

Per tant, bé, és allò que diuen que els marcs ho aguanten tot,
vostès penjaran aquesta llei a una paret, no servirà, no avançarà
en res.

I parlen, hi ha una cosa molt curiosa, parlen de fórmules
innovadores, que avançarem amb fórmules innovadores, i no en
posen cap exemple, per tant, s'han dedicat a omplir fulls sense
cap tipus de concreció.

No hi ha cap esment al suport mutu, cap esment a
comunitats convivials, i, francament, la participació i el suport
social i comunitari doncs brillen per la seva absència.

Sr. Conseller, crec que...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... era una gran oportunitat que han desaprofitat.

I Sra. Carrió, és més fàcil, serà la llei Le Senne, ja està, no
fa falta que tengui un títol tan llarg. Gràcies. 
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(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. ¿El Govern desea abrir cuestión
incidental? Sí, pues tiene la palabra el Sr. Sáenz de San Pedro,
por diez minutos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Buenos días a todos, muchas gracias, presidente, y buenos
días a todos, diputados y diputadas. La verdad es que me
complace mucho, y hoy estoy muy contento dirigiéndome aquí
a todos ustedes, por un motivo para mí muy importante, para
este gobierno muy importante, tan trascendental como es la Ley
de medidas dirigidas a la conciliación y la vida personal,
familiar y laboral de Baleares, la Ley de conciliación.

Conciliación, una sola palabra que recoge un sinfín de
preocupaciones y de malabarismos de padres, de madres, de
hijas, de hijos para sacar adelante su familia, al mismo tiempo
que se desempeña esa actividad profesional, se construye un
futuro y se intenta disfrutar de todo esto sin morir en el intento. 

Por eso mismo decía que es una ley trascendental, porque
estamos hablando de una realidad que afecta a todos y a cada
uno de los ciudadanos de esta comunidad, por un lado, como
padres, como madres, como una buena parte de la sociedad que
tenemos hijos a nuestro cargo y tenemos que dedicarles un
tiempo de calidad, que esa es la mejor herencia que podemos
dar a nuestros hijos. Y, por otro lado, como hijos,
prácticamente todos, por no decir todos, tenemos madres,
tenemos padres, tenemos estos familiares que en algún
momento de nuestra vida hemos tenido que atender, cuidar,
acompañar. Y, por otro lado, también las familias, no me
olvido de ellas, familias que tienen en su seno algún integrante
con alguna discapacidad, familias valientes, familias
trabajadoras, grandes familias que tienen en nosotros el gran
poder, desde el ejecutivo y desde el legislativo, poderles ayudar
y poderles acoger con todos los medios posibles. A todos ellos,
padres, madres, hijos e hijas debemos ayudar y proteger con
todos nuestros medios. 

Así, pues, estoy convencido de que todos ustedes, sean de
izquierdas, sean de derechas, entienden la importancia y la
relevancia de esta norma y aquí seguro que todos sabremos
encontrar el equilibrio, apartando seguramente aquellos matices
que nos separan. No creo que ahí fuera, en la calle, ningún
ciudadano pudiese entender lo contrario, esta ley está pensada,
está hecha precisamente para ellos.

Porque, además, esta ley parte de un concepto innegociable,
que es el principio de libertad, sí, el principio de libertad, un
estandarte del Gobierno de Marga Prohens, y se ve en todos los
textos que presentamos y también en este: aquí no se obliga, no
se limita, no se prohíbe a nadie, a nadie se le señala el camino,
no se le dice qué modelo de familia o qué apuesta por el trabajo
ha de asumir, esta ley, precisamente, funciona al revés, la
persona escoge su vida y la administración, nosotros, se lo

ponemos fácil. Se lo ponemos fácil con medidas en el ámbito
público y en el ámbito privado, y son normas, tanto en el
ámbito público como en el privado, que se han negociado y se
han hablado todas en el seno del diálogo social. 

Nosotros vamos de la mano de patronales y sindicatos
siempre, y mucho más en una cuestión tan trascendental como
esta. Precisamente por eso no queremos que sea una ley papel
mojado. Me refiero, por ejemplo, a la medida de las bolsas de
horas, ustedes, señores diputados, estoy seguro que verán con
buenos ojos que los trabajadores y los empresarios pacten esa
flexibilidad laboral, con tal de que ambas partes queden
satisfechas. Está demostrado que un buen clima laboral, donde
se enmarcan estas medidas de conciliación, reduce el estrés de
los trabajadores y mejora también la competitividad de las
empresas. 

Y también esto va de autónomos, también están los
autónomos, estos emprendedores valientes e incansables que
requieren también de un respaldo por parte de nuestras políticas
para lanzar sus negocios, a la vez que también concilian, una
misión a veces casi imposible. Con esta ley se persigue que
todas las administraciones, cada una en su nivel, implementen
medidas a favor de ellos, a favor de la conciliación. Entre ellas,
también medidas fiscales, tan importantes para aliviar el
bolsillo. 

Aunque en realidad las medidas del ámbito fiscal, se
extienden a todos los estratos, como no puede ser de otra
forma, me refiero a exenciones y bonificaciones en las tasas y
en los precios públicos que gravan servicios y actividades
relacionadas con la conciliación.

Asimismo, se promueven también en esta ley deducciones
fiscales en tributos propios y tributos cedidos, especialmente en
el tramo autonómico, en el importe de la renta de las personas
físicas, en el impuesto, y también vinculados a la conciliación
laboral y familiar de las personas. Entre ellas también gastos
para compensar todos los gastos derivados de la atención de
menores de 0 a 3 años, ya sea en escuelas, en centros infantiles
o en el propio hogar, en la propia casa. 

También estamos hablando de compensación de gastos
derivados del cuidado de nuestros mayores, concretamente los
gastos efectuados en servicios de atención, en centros
asistenciales y también en el propio hogar. Por no hablar de
esta gran medida estrella, como es, sí, la apertura de los centros
educativos en verano, en vacaciones, en Pascua y en Navidad,
y también la flexibilidad de los horarios por las tardes.

Mención especial...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible) 

..., mención especial también para las medidas en el ámbito
social, como el fomento de una red de centros de día y
residenciales, programas de estancia diurna, unidad de
convalecencia sociosanitaria, programas de relevo familiar,
teleasistencia avanzada y servicios de ayuda a domicilio, entre
otros; todos dentro, también, de una red pública para ayudar a
algo tan importante como es el alivio de todos los ciudadanos.
Y repito la palabra “alivio”, clave, descanso, desahogo, un
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bálsamo en forma de ley para las empresas y también para las
personas, para nuestros ciudadanos, porque las Illes Balears ya
hemos demostrado que queremos poner en vanguardia la
conciliación en toda España, una ley, una propuesta que ya
aprobamos el pasado 4 de octubre en el Consell de Govern y
que ahora les toca el momento a ustedes, a los grupos
parlamentarios.

Entiendo que en estos momentos de ruido ensordecedor y
cruce constante de reproches, seguramente encontrarán un
momento para dejar fuera esos tacticismos políticos y centrarse
también en los que nos unen. Por eso, yo les pido a todos altura
de miras, un enfoque largo, un pensamiento global y
generosidad para todos los ciudadanos y ciudadanas de
Baleares. 

Voy acabando, pero antes sí que me gustaría poner en
valor...

(Remor de veus)

... realmente a la persona que ha impulsado esta ley, a la
presidenta Marga Prohens, una política infatigable, madre, hija
y precisamente la persona que desde el primer momento ha
impulsado todas estas políticas por y para las personas.
Gracias, presidenta.

Y también quiero dar las gracias a mi equipo, a todo el
equipo que ha estado trabajando en esta ley, a Catalina Cabrer,
como secretaria autonómica, y también a Marga Durán, por su
trabajo en el desarrollo de todo este redactado. Y, sobre todo,
gracias a todos ustedes. 

Y, por encima de todo, esta ley está hecha por y para las
personas. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Tienen el turno de réplica los grupos que
han presentado enmiendas. Por el grupo MÉS per Mallorca,
Sra. Carrió, té la paraula. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, Sr. Le Senne. Sr. Conseller, tenir una llei de
conciliació és absolutament transcendental per a aquest país,
absolutament, tenir aquesta, no. 

(Alguns aplaudiments)

Tenir-ne una sí, sí...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

...i no importa bravejar de les piruetes de conciliació que fem
en aquesta sala moltes dones, no importa.

(Remor de veus)

Tenc els meus dubtes.

(Remor de veus) 

L'endemà de la publicació d'aquesta llei, així com està, en
el BOIB, els ciutadans d'aquest país no notaran res -res-,
absolutament res. Aquí parla de procurar, impulsar, mantenir...,
aquesta xarxa de la qual vostè bravejava o exposava, -no sé si
bravejava, bravejar no-, exposava en relació amb tota
l'estructura de cures, parla de mantenir. Vostè ha parlat amb la
Sra. Cirer, de quina necessitat té la seva conselleria? Perquè no
és mantenir, eh!, no és mantenir...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

..., no, ho dic perquè, la veritat, Sra. Cirer, n’hem parlat moltes
vegades, si quelcom hem de fer és... mantenir no, i reduir ja,
òbviament, ni se’ns ha passat pel cap, i a la Sra. Catalina Cirer
tampoc.

Li diria, Sr. Conseller, s'ha oblidat de les famílies
monoparentals quan anomenava aquesta tirallonga de tipologies
de famílies, de mares i pares, i molts i pocs, “monoparentals”,
quedi’s amb la paraula, són aquelles que tenen un sol
progenitor. Vostè s’imagina l’impacte que té la conciliació en
les famílies monoparentals? Crec que no ho han pensat això.

És una llei basada en rebaixes fiscals, així com ho vaig
llegir ho vaig entendre, i així com l'he escoltat, m'ho ha
reafirmat, no hi ha res més, absolutament res més. I jo li deman:
i les famílies que no han de fer la declaració de la renda perquè
no arriben al mínim, què les passa a aquestes? Aquestes no
tenen rebaixes fiscals, i tampoc no tenen serveis públics perquè
la llei no els crea, no concilien? Perquè, òbviament, les famílies
que cobren 22.000 euros anuals no estan obligades a fer la
declaració de la renda, n’estan exemptes. I el sou mitjà d’aquest
país és de 23, 25.000 euros? Com fem els comptes aquí? A
quin tant per cent de població arriba aquesta llei? A la població
rica, a aquella que pot pagar un servei privat i llavors es veu
compensada pel Govern de Marga Prohens.

(Alguns aplaudiments)

A aquesta gent va dirigida, però és que la conciliació és de
tots -la conciliació és de tots-, de totes i cadascuna de les
famílies...

(Remor de veus)

... I conciliació i corresponsabilitat no tenen res a veure amb el
concepte de llibertat, Sr. Conseller, i jo crec que vostè va
confós, perquè les mesclam, les mesclam; és a dir són
conceptes que utilitzen com per justificar que nosaltres diem el
que han de fer. I vostè m’ha sentit a mi dir el que ha de fer la
gent de ca seva? No. El que MÉS per Mallorca defensa és que
les persones tenguem igualtat d'oportunitats perquè tenguem els
mateixos drets per poder ser lliures i decidir. I sense igualtat
d'oportunitats no hi ha llibertat, hi ha exercici dels privilegis
dels de sempre, dels de sempre, dels poderosos, dels que
poden, i tota la resta fem malabars.
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I tota aquesta explicació que vostè anunciava d’aquesta llei
permetrà el descans i l’alleujament de les famílies, de les
famílies riques, perquè de tota la resta absolutament res, Sr.
Conseller, absolutament res.

I no m'ha contestat què pensa fer amb els patis. Jo no sé
com... li ho puc tornar demanar, ho puc tornar demanar, de
debò, és a dir, parli amb el Sr. Vera, que els patis de les escoles
fa anys que s'obrin! Però és que no ens prengui el pèl!

(Alguns aplaudiments)

I com seran les hores, seran retribuïdes o no? S’hauran de
tornar o no? Són preguntes claus, són preguntes claus que els
ciutadans necessiten saber, perquè si no només és un engany.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Mixt, Sra. Gómez, sí, té la
paraula.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, Sr. Conseller, la veritat és que entenc que si festejaven
el suport de VOX, conceptes des de la visió de gènere, de la
interseccionalitat, era impossible que vostè s'atrevís, a no ser
que ho posés de llast per a després dir que s'havien posat
alineats. Però, miri, és que les cures familiars continuen sent la
columna vertebral de les cures de llarga durada en el nostre
país i quasi el 70% de les persones en situació de dependència
estan ateses únicament per algun integral de família, i les
principals cuidadores familiars sempre són les dones, les filles,
les mares, les parelles. I el mateix succeeix amb les persones
amb discapacitat.

I el model de cures tradicional ha generat durant dècades,
i continua essent així actualment, desigualtats de gènere, la qual
cosa limita l’autonomia de les dones, Sr. Conseller, no de
tothom en general, limita el seu desenvolupament professional
i la seva qualitat de vida, en general, tant per a les dones que
cuiden com les que són cuidades, és a dir, és un tema de
gènere, Sr. Conseller, i no hem escoltat cap visió que apunti al
que vertaderament existeix.

El sistema de cures, Sr. Conseller, se sosté, no només a
Balears, sinó a tot el país, fonamentalment per dones, hi ha
720.014 persones afiliades a la Seguretat Social, als serveis
socials, en el quart trimestre del 2023, les dades que li don, de
les quals un 82,2% són dones. Com és possible que no destil·li
res que apunti cap a aquesta realitat, Sr. Conseller? És a dir, no
pot ser que vostè tregui una proposta de llei que no tengui en
compte el tema de gènere. 

Només un 17,8% són homes, només, Sr. Conseller, els que
tenen cura no són els homes, són les dones. Del total de
persones treballadores en serveis socials, més de 600.000 ho
fan en el sistema d'atenció a l’autonomia i dependència, on les
taxes d’ocupació a temps parcial són altíssimes, els salaris molt

més baixos i els riscos físics, però també mentals, molt majors
que a altres sectors, Sr. Conseller.

I, per altra banda, malgrat tot açò que li acab de dir, el
règim laboral de les treballadores de la llar, directament
contractades per famílies, les exclou moltes vegades de
provisió de cures a persones en situació de dependència.

I és ver que hi ha normativa que és estatal i que no depèn de
vostè, però que vostè hagués pogut incorporar. Miri, tenint en
compte que és una proposta de llei de desideràtums i que li surt
gratis, perquè no hi ha res que la suporti econòmicament, tenint
en compte açò, que són desideràtums i que no hi ha una aposta
econòmica, l’hagués poguda fer molt guapa, de debò. Perquè
quan un s'ha de banyar és quan la pensa pagar i la pensa
aplicar, però, com que vostès ja han anunciat que ara és
quelcom que es passa perquè d'aquí a un any, com a màxim,
redactaran... -no sé com ho va dir, Sra. Durán, sí, sí..., bé- que
realment s’hi posaran seriosament d’aquí a un any. És a dir,
açò, en realitat...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -sí, sí, sí, sí, sí, que passi, passi-, perquè es donen un termini
d’un any per començar a traslladar aquests desideràtums a la
lletra petita, que sí, que sí.

(Remor de veus)

Llavors, Sr. Conseller, si açò era un passa, passa, per
quedar bé, doncs hagués estat bé lletra i música, i no hi ha lletra
ni hi ha música, Sr. Conseller. I, a més, quan no hi ha una
aposta econòmica, no és creïble, i tenim els pressuposts
prorrogats de l'any passat, i vostè ve aquí, amb un tema que
costa molts doblers i no n'ha fet cap esment, no n'ha fet cap
d’esment al tema econòmic. De fet, ha vingut amb un discurs
preparat, em sap greu, perquè jo li he demanat sobre
l'Estratègia Estatal de Cures, Sr. Conseller, que m'hauria
agradat que, com a mínim, m'hagués dit que no hi està d'acord,
però m'hauria demostrat que m'ha escoltat o, com a mínim,
havia llegit de què anaven les esmenes a la totalitat.

Miri, com que tindrà una altra oportunitat,, em pot dir què
n’opina de l'Estratègia Estatal per a un nou model de cures a la
comunitat? M'agradaria sentir la seva opinió.

Moltes gràcies, Sr. Conseller. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, presidente, diputados. Miren, respeto absoluto,
como no puede ser de otra forma, a todas sus intervenciones,
pero lo diré una vez más y lo diré alto y claro: ésta es una muy

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 63 / 25 de febrer de 2025 3491

buena ley para Baleares, para los ciudadanos, para las familias,
para nuestras empresas, nuestros autónomos y todos los
trabajadores. 

Miren, la gente en la calle quiere soluciones por nuestra
parte, y esto es lo que supone la Ley de medidas de
conciliación de la vida laboral y familiar de las Islas Baleares.
Esto ofrece ayuda y ayudas para todos, vuelvo al inicio de mi
reflexión, Ley de conciliación, conciliación, nuestra labor,
nuestra misión, la misión de esta cámara es alumbrar leyes,
normas que solucionen, que ayuden, que arreglen la vida de la
gente, y esto es lo que hace, cumple la misión de manera
estructural desde todos los ámbitos y con una perfecta
planificación de objetivos y recursos mediante también los
planes, cada cinco años, a través de un comité, con revisiones
anualmente de todos y cada uno de los objetivos, y un espacio,
una comisión, donde están representados todos, la
administración, las patronales, los sindicatos, precisamente para
implementar esas medidas y velar por el cumplimiento de las
mismas.

Repito, esto no es un brindis al sol, son medidas concretas
para hacer la vida mucho más fácil de nuestros ciudadanos. Lo
digo convencido, porque nadie tiene que renunciar a su familia
por el trabajo y nadie tiene que renunciar a su trabajo por su
familia, nadie tiene que renunciar a la libertad de escoger la
vida que quiere llevar. 

Repito, hagámoslo precisamente por nuestros ciudadanos,
por estos padres y madres que se esfuerzan cada día por lo
mejor para sus hijos, lo mejor para todos nuestros hijos, por
estos hijos que, en algún momento de sus vidas, han de cuidar
a sus mayores con el mismo cariño que han sido criados por sus
familias y también por aquellos que tienen miembros con
discapacidad y que se enfrentan precisamente a unos desafíos
adicionales. 

Por lo tanto, convencido de lo que estamos haciendo, es una
norma trascendental para Baleares. Es un reto que nos
concierne a todos, mucho más allá de las ideologías, y no me
cansaré de repetirlo, la conciliación no es una bandera que
pertenece a un partido o a una ideología, es un deber de todos,
si partimos de esta base y nos lo creemos, y creemos que la
política es un medio útil, estoy seguro de que hoy iniciaremos
un buen camino para trabajar por el bien común. Seguramente
será mejorable y aquí, en el Parlamento, es el momento para
poder hacer esas aportaciones y para poder llegar a un alto
grado de consenso para trabajar desde el primer momento.

Miren, lo he dicho antes y lo he dicho..., y lo diré ahora,
solo así, con el consenso, se puede llegar a sacar adelante una
medida tan importante como la bolsa de horas. Vuelvo a
decirlo, estamos hablando de flexibilización laboral, estamos
hablando, lógicamente, de negociación colectiva, esa es una
herramienta imprescindible para las familias, para todos los
trabajadores. Y antes he hablado, insisto, también insisto en los
autónomos, estamos hablando de una tierra de autónomos,
también por ellos y para ellos tenemos que sacar adelante esta
ley de conciliación.

Y sí, los centros escolares y su apertura en vacaciones, es
básico para ayudar a las familias, para ayudar a la conciliación,

y, ¿quién se va a negar a esto que es tan importante para la
tranquilidad de las familias? 

Y recordamos algo tan importante como nuestros abuelos,
los abuelos están para disfrutarlos, no están para exprimirlos,
para que nos ayuden en esto. Recordemos que no todas las
familias pueden pagar a una persona para que esté tampoco...,
también al cuidado de nuestros hijos. Recordemos que estos
son los verdaderos problemas que tienen las familias: conciliar
y coordinar todas estas actuaciones. 

Vuelvo a decir lo de antes, hay una premisa innegociable
que es la libertad individual de todos y cada uno de nosotros.
Yo soy consciente que a más de uno esto no le gusta, soy
consciente del rechazo que este concepto puede suscitar entre
algunos de los presentes aquí, pero no nos escondemos, esta es
una ley que parte de este principio ineludible de libertad
individual para que sean los propios individuos, no los
colectivos, los que decidan desde su propia vida. No se trata de
decirle a nadie lo que tiene que hacer y cómo lo tiene que
hacer, hemos de facilitarle las herramientas necesarias para
tomar las propias decisiones, ahí es donde tiene que estar la
administración. 

Por lo tanto, esta es una buena ley para Baleares, como
siempre, se podría mejorar, se puede mejorar, y aquí es el foro
donde se tiene que hacer. Y vuelvo a decir, somos pioneros en
Baleares en esta ley, y tengo un orgullo de poder liderar un
equipo que ha trabajado desde un principio por todo esto.
Señores, estamos en una tribuna en la que tenemos que estar
orgullosos y, sobre todo, altura de miras para poder sacar esta
ley adelante precisamente por todos y cada uno de nuestros
ciudadanos. 

Gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para ordenar el debate, pido a los
portavoces que no han presentado enmiendas o que no han
intervenido si quieren intervenir a favor, en contra o en fijación
de posiciones. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente, en contra. 

EL SR. PRESIDENT:

En contra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Presidente, en contra.

EL SR. PRESIDENT:

En contra.
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LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

A favor.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Pues tiene la palabra, por el Grupo Socialista,
la Sra. Fernández. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, president, bon dia diputats, diputades. Conseller,
solucions, mesures concretes, quines? No n’ha dita cap,
l’escola d’estiu és la gran mesura que avui ens presenta i que
canviarà la vida dels balears d'aquí a demà, de veritat?...

(Alguns aplaudiments)

... Ens pren el pèl, l'escola d'estiu?

Si és que justament avui venim aquí a tenir un debat molt
poc comú quan parlam d'una llei, el contrari del que és costum,
avui ens trobam parlant de tot allò que, ens agradi o no, no diu
la llei, sinó que parlam de tot el que no diu: de la importància
dels silencis i de les absències calculades; parlam de l'absència
del diàleg social, perquè vostè menteix quan diu que hi ha aquí
negociació col·lectiva, menteix quan diu que ha parlat amb els
sindicats, és que no és ver.

(Alguns aplaudiments)

Parlam dels agents socials amb els quals no s’ha pactat per
redactar aquesta llei, de tots els serveis imprescindibles per a la
conciliació familiar que ja es donen, com l’escola d’estiu, com
obrir les escoles les tardes, però que aquesta llei no contempla
i que, per tant, no assegura a les famílies, de tots els col·lectius
totalment oblidats, ni tan sols anomenats ni a la llei, ni aquí
avui vostè, com el de les famílies monoparentals, les
al·legacions de les quals no han estat ni escoltades ni
reflectides al text. 

(Alguns aplaudiments)

No es tracta només d’una llei molt poc ambiciosa que no
atorga cap nou dret a les famílies, es tracta d'una llei que ignora
les seves múltiples i diferents necessitats, una llei sense consens
que no agrada a ningú, a banda del Sr. Le Senne, que guanya un
parell de setmanes gràcies a aquesta llei.

Ni a vostès mateixos els agrada, al Grup Popular, que ha
presentat un bon grapat d'esmenes per intentar millorar aquest
despropòsit, que també és un despropòsit legislatiu; ni als
consells on vostès governen, que han presentat al·legacions de
calat, com les que ha presentat el Sr. Marí -que ara mateix no
és aquí- i que els demana com és que ell ha de fer tot això que
diuen si no en té competències: “Com i amb quins mitjans es
duran a terme per part dels consells insulars mesures de suport
en matèries en què no tenen competències o no ens correspon
encara el seu exercici?”, els va demanar el Sr. Marí, el 16 de

gener. No sé si ell ha tengut sort i li han contestat ja, però el
que queda clar és que la llei del consens no parteix.

Ni agrada al PP, ni agrada als consells, ni agrada als agents
socials, ni tampoc agrada als seus socis intermitents de VOX,
que avui potser passen per alt els seus principis perquè París
bien vale una misa i la cadira del president, acusat de delictes
d’odi o no, bé val un parell d'al·lusions a la igualtat entre sexes
en una llei que, en realitat, tampoc no fa res per a la igualtat
d'homes i dones. Així que, tant se val.

I és que la presidenta Prohens -que ara no hi és perquè
només entra en la sala per sentir les lloes que li fan- va fer
coincidir l’anunci l'any passat d'aquesta llei el 8 de març. I ens
trobam debatent-la a una setmana de commemorar el mateix
dia. Suposam, senyors diputats i diputades, que aquesta errada,
anunciar-la el Dia de la Dona, va ocórrer perquè ningú no va
explicar a la presidenta que aquesta no és una llei d'igualtat, ni
cerca fomentar-la, és una llei perquè els homes i, sobretot les
dones, siguem més productius i deixem els infants a la tarda al
pati de l'escola, i punt, no hi ha res més en aquesta llei,...

(Alguns aplaudiments)

... un pati obert un parell d'hores a la tarda a l'escola.

Aquesta llei no té perspectiva de gènere, no és ni tan sols un
dels seus principis rectors. Una llei que es presenta un 8 de
març, Dia Internacional de la Dona, dia que, any rere any, les
dones des de fa ja 114, de tot el món alçam la veu demanant
una única cosa: la igualtat real i efectiva entre els homes i
dones, és a dir, no ser discriminades per raó de sexe, aquesta
llei, l’anunci de la qual va quedar tan polit, no vol reconèixer
que existeixen desigualtats estructurals entre homes i dones,
com a poc, és curiós. 

I és que, perquè quedi clar, això no va del benestar de les
dones o de les famílies, sinó de la productivitat. A la norma, li
ha caigut fins i tot la paraula “corresponsabilitat” del títol,
teníem un Pla de conciliació i corresponsabilitat de les Illes
Balears que va acabar l'any passat i que era molt més concret
i ambiciós que el text de què parlam avui; teníem un acord de
plenari a través d'una moció que vaig presentar jo mateixa, que
el març de l'any passat els encomanava a fer una llei de
conciliació i corresponsabilitat; però, vaja, els ha caigut la
corresponsabilitat del títol...

(Alguns aplaudiments)

..., perquè aquí, Sr. Conseller d'Empresa, hi som pel que hi
som, arribar puntuals al lloc de feina i ja cadascú a ca seva que
se cerqui la vida. Problemes domèstics? No, l'esfera privada,
no?

No és la primera vegada que des de la dreta ens diuen que
les discriminacions contra la dona són problemes domèstics, no
sé si amb els seus pactes que fan ara tornarà parlar també de
violència domèstica. 

Per cert, la corresponsabilitat és tan irrellevant per a vostès
que n’ha caigut fins i tot una de les seves erres a tot el text, la
llei no està pactada ni amb agents socials, ni amb famílies i, pel
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que sembla, tampoc amb el servei de normalització
lingüística...

(Alguns aplaudiments)

..., perquè quina importància té la corresponsabilitat si les lleis
ja diuen que som iguals, no?, que cadascú s’organitzi con pugui
o com vulgui, no?

Per a vostès la sobrecàrrega de les dones és un problema
personal, per a nosaltres, polític i social. I és que hi ha punts
d’inflexió que a les dones ens fan obrir els ulls sobre si tenim
o no igualtat d’oportunitats, i segurament el més important és
la maternitat. Quan de sobte l’article 68 del Codi Civil:
“Deberán compartir las responsabilidades domésticas y el
cuidado y atención de ascendientes y descendientes y otras
personas dependientes a su cargo”, sembla que queda derogat.

Els tornaré repetir algunes dades del 2023 que posen en
context la situació de desigualtat en matèria de cures que vostès
no volen reconèixer en aquesta llei: la taxa general d’activitat
és 8 punts menor en dones que en homes; l’edat mitjana en què
les dones tenim el primer fill és de 31 anys; la major escletxa
en la taxa d'ocupació entre dones i homes es produeix en el
grup d'edat d'entre 35 i 44 anys, arribam fins als 10 punts de
diferència. Facin comptes, però tampoc és molt difícil
d’esbrinar, perquè les dones tenen fills als 31 anys, deixam de
fer feina de sobte als 35 i hi tornen als 44. Les dones doblen els
homes en percentatge de jornades parcials, un 23% de dones
tenen aquest contracte, però només un 12% d'homes. També
són les dones les que tenim més contractes temporals: el 32,7%
de les dones front al 24,5% dels homes. 

I arribam al punt àlgid: les dones demanen 82 de cada 100
excedències per a cura de fills o familiars, 82 de cada 100;
però, escolti que això no és un problema estructural que hagi de
quedar reflectit de cap de les maneres a una llei de conciliació
i corresponsabilitat, que això no és una llei d'igualtat.

Que si només les dones fan servir els recursos de
conciliació, si només les dones demanen reduccions de
jornades, permisos i excedències és perquè totes i cada una de
les famílies de la nostra comunitat autònoma han decidit
organitzar-se així, lliure i individualment. Problema
estructural? Cap ni un. Coincidència curiosa? Potser sí.
Llibertat per escollir ser discriminades, dirien vostès. 

La conciliació la pagam les dones, les úniques disposades
a renunciar a una part o a la totalitat del nostre sou per la
maternitat, i la pagam en el present quan renunciam al sou i la
pagàrem en el futur quan es vegi reflectit en les nostres
cotitzacions de cara a la jubilació, una diferència tan important,
82 de cada 100, només es pot explicar des del reconeixement
de la fallida estructural del nostre sistema. I aquesta llei no
aporta cap mesura per pal·liar-ho, ni tan sols ho vol posar negre
sobre blanc.

(Alguns aplaudiments)

La majoria de les nostres güeles quedaven a casa i es feien
càrrec dels infants i dels majors, de la llar; les nostres mares es
van incorporar, no sense resistència des de sempre al mercat

laboral a canvi de no abandonar les cures i la casa; la nostra
generació ha heretat aquest sistema de doblar les exigències cap
a les dones mares. 

I quan a un edifici falla l'estructura, o a una societat, no
serveix fer nyaps o lleis que ho dissimulin de forma més o
menys estètica, hem de fer feina en els ciments. I aquesta llei és
una oportunitat fallida per fer això. No volen reconèixer que hi
ha desigualtats estructurals i no volen en la seva definició o en
el principi de corresponsabilitat dir clarament que les tasques
s'han de repartir equitativament entre homes i dones. 

Cal promoure la implicació d’homes, diuen, sense
immutar-se. Aquí han posat la línia: “Ah, a mi és que el meu
home m’ajuda el rentaplats” i ja tan contents. Molt més enrere
que organismes com l’ONU, l'Organització Internacional del
Treball, la Unió Europea o el mateix Pla de conciliació i
corresponsabilitat d'aquesta mateixa comunitat autònoma, que
ja fa quatre anys deia que no pot haver-hi corresponsabilitat
sense equitat en el repartiment de les tasques i usos del temps.
No pot haver-hi conciliació real sense corresponsabilitat. La
corresponsabilitat no existeix si no parlam de repartiment
equitatiu de les tasques i càrregues. I no hi haurà
corresponsabilitat si no hi ha coeducació. 

Coeducació, una altra paraula que s'ha perdut pel camí, que
ha quedat dins un calaix de la Conselleria d'Empresa, una altra
paraula que en aquest mateix plenari havíem votat per incloure
en aquesta llei: coeducació perquè els boixos i boixes entenguin
que no hi ha cap raó biològica alguna perquè son pare no
sàpiga quina roba els ha de posar els matins; coeducació perquè
els grups de WhatsApp no siguin només xats de mares;
coeducació perquè les boixes no quedin arraconades als patis
escoles; coeducació perquè les futures generacions facin un
repartiment just de les tasques de cures i de la llar, sense que la
càrrega mental del com i quan recaigui sempre sobre la dona. 

I tot això, com quan parlam de la resta dels drets, s'ha
d'ensenyar a les escoles, si no estarem deixant abandonades just
les boixes que més ho necessiten, les que a ca seva pateixen
més desigualtats. Però és que, és clar, una llei que no té
perspectiva de gènere tampoc no té perspectiva d'infància.
L'any passat tots els grups de la cambra vàrem acordar posar al
centre de la normativa l'interès superior del menor, vam votar
sí dins la moció que ja he esmentat abans. On són els drets de
la infància en aquesta llei?...

(Alguns aplaudiments) 

... Els han caigut també? Aquí hem vingut a parlar de treball i
només de treball. Hi ha un espai per a un principi de llibertat
que s'han inventat, sigui el que sigui això de llibertat, perquè no
hi ha un principi dels drets de la infància. 

Conciliar, Sr. Sáenz de San Pedro, conseller d'Empresa i
Ocupació, no és cercar un lloc on aparcar els fills, és
aconseguir l'equilibri entre la vida laboral i familiar, l'equilibri
entre els usos del temps. Conciliar també és el dret al descans
i el dret a la criança, i no em digui que no, perquè això és
conciliar i són les definicions internacionals. 

 



3494 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 63 / 25 de febrer de 2025 

Conciliar també és el dret de les mares a la criança, a tenir
els fills que vulguin tenir. Conciliar és l'equilibri que no
s'aconseguirà mai si no es posa al centre de la balança l'interès
superior del menor i el dret a passar temps amb els seus
progenitors, és a dir, l'establiment d'un horari màxim que poden
passar als centres, ja siguin educatius o no. 

I és que sobre això, els recursos educatius, o no, també hi
ha molt a dir sobre la llei, per suposat, més col·lectius amb els
quals no han treballat la llei: els dels professionals de
l'educació, els de les famílies dels alumnes. 

Aquesta llei ha suposat tantes passes enrere que s'oblida que
hi ha una Llei de lleure educatiu de l'any 2022 que estableix els
requisits mínims que s'han d'exigir als serveis de cura de
menors en períodes de vacances... 

(Alguns aplaudiments)

... De lleure educatiu, no en parlen, no en parlen de lleure
educatiu; de ludoteca, sí.

Una llei de conciliació que no esmenta ni assegura, ni parla
de la importància dels menjadors escolars, ni de l'escola
matinera, ni de la tardana, una llei de conciliació que no dona
resposta als pares i mares quan es troben davant ponts com el
que comença demà passat.

Quina solució dona aquesta llei a les famílies que no tenen
escola dijous, divendres i dilluns? Jo dijous he de venir a fer
feina, quina solució em dona aquesta llei? Que vagin a una
ludoteca privada, supòs, no? Perquè no hi ha cap servei públic
en aquesta llei que quedi reflectit. 

I és que vostès no creuen en la transversalitat d'aquesta llei
ni en l'educació, quan parlen de places 0-3, els cau la paraula
“educatives” i només parlen de promoure la creació de places,
així, en general, volen tornar a les places assistencials. I perquè
no en quedi cap dubte, ho fiquen dins l'apartat de serveis
socials. Li manquen moltes coses a aquesta llei.

(Alguns aplaudiments)

Vostè està molt satisfet, diu que aquesta llei serà molt bona
per a la gent de les Illes Balears, però no hi ha res, demà, demà
passat, quan s'aprovi finalment, no hi haurà res bo, perquè, a
més, vostès han parlat amb un grup parlamentari que si aquesta
llei diu poc, menys dirà quan s'aprovi finalment.

(Alguns aplaudiments)

No donarem suport a una llei que no dóna suport a les
famílies, no donarem suport a una llei que no dóna cap suport
a la criança respectuosa, no donarem suport a una llei que no
dóna suport als treballadors, no donarem suport a una llei que
no dóna suport a la infància. 

Vostè, li ho torn dir, està molt orgullós, ens ha parlat de les
escoles d’estiu, si això és tot el que pot aportar en fer una llei
de conciliació, jo li recoman que vostè mateix la retiri, no
facem el ridícul que fem aquí i comencen de nou, podem

treballar junts i facem una llei de conciliació que realment ajudi
les famílies.

Gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pasamos a las intervenciones en contra de
las enmiendas. Por el Grupo VOX, Sra. Cañadas, tiene la
palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Puedo empezar esta intervención con
un “And the Oscar goes to Marta Carrió”, porque se sube a la
tribuna viendo fantasmas, como en la película En ocasiones veo
muertos, pues ya le digo yo que aquí no hay ningún muerto y
que tampoco estamos sordos, que no hace falta que griten tanto
usted y la Sra. Gómez, por favor, que escuchamos
perfectamente.

Bueno, hoy debatimos las enmiendas a la totalidad...

(Remor de veus)

... presentadas...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... -a ver si pueden guardar silencio-, gracias presidente.

Hoy debatimos las enmiendas a la totalidad presentadas por
MÉS por Mallorca y el Grupo Mixto a un proyecto de ley que
busca fomentar la conciliación familiar en Baleares. La verdad
es que no voy a perder quince minutos en explicar por qué
votamos no a las enmiendas de MÉS y al Grupo Mixto, con
menos de diez minutos entenderán nuestra postura, sobre todo
después de ver cómo ambos partidos han increpado a una
mujer, madre de dos hijos, que consigue llegar a ser presidente
de una comunidad autónoma, se ausenta para acompañar a su
hijo al médico y la reciben como la han recibido esta mañana...

(Alguns aplaudiments)

... Esto es el feminismo de boquilla y de pacotilla.

Estas formaciones políticas no vienen a proponer soluciones
reales ni a mejorar la vida de las familias, lo que traen hoy aquí
es un intento descarado de ideologizar aún más lo que debería
centrarse en dar libertad y apoyo a las familias y empresas, no
en imponer una visión sectaria y adoctrinadora a las mismas. La
conciliación no se consigue diciéndoles a los ciudadanos quién
ni cuántas lavadoras tienen que poner en su casa, si el hombre
o la mujer, ni tampoco incidiendo en la vida privada de las
familias, ni imponiendo cuotas, ni inventando nuevos
organismos burocráticos, la conciliación se consigue
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permitiendo que las familias elijan libremente cómo
organizarse, cómo repartir sus responsabilidades y cómo educar
a sus hijos sin la intervención constante del Estado.

Pero, claro, esto no encaja en la agenda ideológica de MÉS
per Mallorca y el Grupo Mixto, que quieren imponer su visión
de la sociedad a toda costa. La enmienda a la totalidad de MÉS
per Mallorca no sorprende, se oponen al texto porque, según
ellos, no promueve suficientemente corresponsabilidad ni tiene
el enfoque de igualdad de género que les gustaría. En otras
palabras, no promueve su visión distorsionada de la sociedad.
No pueden soportar que una ley de conciliación no sirva para
seguir imponiendo el adoctrinamiento ideológico que pretenden
colar en todos los ámbitos. Quieren una ley que continúe con
el discurso de que la maternidad es una carga, de que los roles
familiares son opresivos y de que todo tiene que pasar por el
filtro de su ideología de género.

Nosotros en VOX decimos alto y claro: ¡basta ya de
imponer una visión distorsionada de la familia! La conciliación
no se consigue criminalizando al hombre, ni menospreciando
el rol de la madre, ni adoctrinando a los niños; la conciliación
se consigue con libertad para elegir cómo quieren vivir las
familias, con apoyo real a las madres que deciden cuidar a sus
hijos, con medidas fiscales que hagan posible que cada hogar
tome sus decisiones sin depender de las migajas de las
subvenciones; se consigue no solo ayudando a las familias a
conciliar para no renunciar a la maternidad, sino también a las
empresas para que puedan ofrecer flexibilización de horarios,
teletrabajo, permisos retribuidos por especialización de un hijo;
se consigue abriendo las escuelas o fomentando campus para
que los niños disfruten del tiempo que sus padres no tienen
libre por festivos escolares.

Pero, claro, esto a la izquierda no le interesa, prefieren
seguir con su agenda ideológica, dividiendo a la sociedad en
víctimas y opresores, en lugar de fomentar la unidad y el
respeto a la diversidad de modelos familiares. Hablan de
igualdad, pero lo que realmente buscan es uniformidad, no
entienden que la igualdad de oportunidades no significa
imponer un modelo único de vida. Se olvidan de que existe la
libertad de elección, cada familia debe tener el derecho de
decidir cómo organizarse, cómo educar a sus hijos y cómo
gestionar su tiempo sin que el Estado les diga qué es lo
correcto. Pero eso no encaja en la visión colectivista de MÉS
per Mallorca, que cree saber mejor que nadie y que las propias
familias lo que estas necesitamos.

Pretenden imponer un modelo de corresponsabilidad que no
busca el reparto libre y voluntario de las tareas, sino una
imposición ideológica que criminaliza al hombre y victimiza a
la mujer. ¿De verdad creen que así se logra la igualdad? ¿De
verdad piensan que forzando una visión rígida de la familia van
a conseguir algo más que enfrentamiento y división? Se
equivocan y lo saben, la verdadera igualdad jurídica es aquella
que garantiza los mismos derechos y oportunidades sin imponer
resultados ni discriminar por razones de sexo.

No creemos en la guerra de sexos que promueve la
izquierda, creemos en la cooperación, en el respeto mutuo y en
la libertad de elección. Creemos en el derecho de las madres a
cuidar a sus hijos, si así lo desean, o al derecho de los padres a

hacer lo mismo si la mujer prefiere volcarse en su profesión o
empresa. Creemos en el derecho de los padres a implicarse en
la crianza de sus hijos sin ser considerados sospechosos por su
condición de hombres.

Por otro lado, el Grupo Mixto también ha presentado una
enmienda a la totalidad con el argumento de que este proyecto
de ley no aborda suficientemente la igualdad de género y no
impone suficientes obligaciones a las empresas. Es decir,
critican que no se intervenga más en la vida privada de las
familias y critican que haya libertad empresarial; critican
fomentar el crecimiento económico, como si eso fuera un
problema; critican no imponer más restricciones a las empresas,
como si la solución a los problemas de conciliación fuera a
asfixiar aún más el tejido productivo.

Le repito, el modelo de conciliación debe basarse en la
libertad, en la prosperidad económica y en el respeto a la
familia, y no en una igualdad impuesta ni en una
corresponsabilidad que niega la libertad de elección. Creemos
en una sociedad donde hombres y mujeres cooperen desde el
respeto mutuo y donde las familias puedan decidir sin
intromisión del Estado.

Por todo ello, desde VOX votaremos en contra de las
enmiendas a la totalidad presentadas por los grupos MÉS per
Mallorca y Grupo Mixto, porque no podemos permitir que
utilicen la conciliación como excusa para imponer su agenda
ideológica. Su discurso woke aburre y no soluciona la vida de
las familias, ni el buen funcionamiento de las empresas, porque
no vamos a permitir que sigan dividiendo a hombres y mujeres
en una guerra absurda de sexos, porque no vamos a permitir
que el Parlamento se convierta en una fábrica de leyes
ideológicas que atacan a la libertad y a la familia, y porque
seguiremos desmontando los discursos de la izquierda que solo
buscan imponer su visión ideológica por encima de la realidad
de las familias.

Muchas gracias. 

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Popular, Sra. Durán, tiene la
palabra. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Bé, com començ sempre -gracias, presidente-, molt bon dia
diputades i diputats. Una pena que hagi de començar dient que
lament profundament el xou que ha començat la meva
companya, la Sra. Marta Carrió. Sra. Carrió, i resta de
portaveus que m'han precedit, aquesta llei, la Llei de
conciliació de les Illes Balears, aquesta llei just beneficia a uns,
però és que tots som aquí, aquesta llei beneficia els ciutadans
de les Illes Balears.

(Alguns aplaudiments)
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Primer de tot, vull agrair al Govern, al conseller, vull agrair
a la directora general de Treball la feinada que han fet perquè
aquesta llei arribi a ser una realitat. 

La conciliació de la vida personal i familiar i laboral s'ha
convertit en un desafiament clau de tots els treballadors, com
per a les empreses i també per a les administracions. En un món
cada vegada més dinàmic i exigent, la necessitat d'equilibrar la
feina amb la vida familiar i personal és fonamental per garantir
el benestar dels treballadors i la sostenibilitat del mercat
laboral.

La conciliació també és essencial per aconseguir la igualtat,
ja que les responsabilitats familiars recauen en molts casos
sobre les dones i en dificulten el seu desenvolupament
professional. Sense polítiques adequades, moltes d'elles es
veuen obligades a reduir la seva jornada, a renunciar a un lloc
de responsabilitat o fins i tot a abandonar el mercat laboral per
atendre les responsabilitats familiars, i aquestes poden ser la
cura dels seus fills o la cura dels seus majors. 

Davant aquesta situació, les administracions públiques
tenen un paper fonamental en la promoció de polítiques que
garanteixin l'equilibri entre la vida personal, laboral i sense
comprometre el desenvolupament professional dels
treballadors. 

Des del primer dia del seu mandat, la presidenta Marga
Prohens ha situat la família en el centre de les seves polítiques
i de les seves accions en acomplir els compromisos establerts
al seu programa de govern, ho ha fet amb la posada en marxa
de mesures efectives i concretes dins totes les àrees del Govern,
amb una visió integral per millorar la qualitat de vida dels
ciutadans de les Illes Balears. 

Una de les iniciatives en aquest àmbit és l'aprovació
d'aquesta llei, de la primera llei de mesures adreçades a la
conciliació de la vida personal, familiar i laboral de les Illes
Balears, i que es va aprovar dia 4 d'octubre amb el propòsit de
facilitar l'equilibri entre la vida personal, laboral i familiar dels
ciutadans de les Illes Balears, i convertir de manera pionera, ara
sí, la conciliació en un dret.

Com diu la llei, té com a objecte promoure l'adopció a
l'àmbit públic i privat de mesures adreçades a la conciliació de
la vida personal, familiar i laboral que permetin
fonamentalment compatibilitzar la vida privada de les persones
treballadores amb el seu temps de treball remunerat, per
facilitar el desenvolupament del seu projecte vital i garantir les
mateixes oportunitats per a les dones i els homes en atenció a
les seves responsabilitats personals i familiars i el seu temps
d'oci, així com la seva vida laboral. 

Aquesta llei es guia, entre d'altres, pels principis rectors de
llibertat, igualtat de tracte, responsabilitat pública, cooperació,
transversalitat, conscienciació, sensibilització social, la igualtat
de relacions laborals i participació per afavorir la igualtat
d'oportunitats entre homes i dones.

La llei té 12 objectius, que, com els principi rectors, vostès
saben que es podran augmentar durant la tramitació de la llei.
I d’aquests 12 objectius volem destacar-ne 3: el primer, crear

les condicions necessàries per garantir el lliure
desenvolupament de la vida personal i familiar, així com
l'accés, la permanència i la promoció laboral de les persones,
incloent-hi les que tenguin responsabilitats familiars. 

El segon, atendre les característiques especials que es donin
a les diferents modalitats de família, sense cap tipus de
discriminació i amb especial atenció a les famílies amb
necessitats de major protecció. Aquestes famílies, com vostès
saben, són les famílies nombroses, les famílies monoparentals,
les famílies amb risc social, les víctimes de violència masclista,
així com les famílies amb persones en situació de dependència
o amb persones amb discapacitat i famílies amb especial
vulnerabilitat econòmica. I a totes elles aquesta llei els dóna un
accés prioritari a mesures de conciliació. No és cert que no hi
siguin les famílies monoparentals representades, s’hi troben
expressament a l'article 4 i a l’article 10, saben que no tenim
cap problema a aprovar més esmenes en aquest sentit. I tenim
pendent reunir-nos amb les associacions de famílies
monoparentals, que encara no ens han donat ni dia ni hora.
Però també hi són les famílies monoparentals, de la mateixa
manera que hi són les famílies nombroses, faltaria més. 

Un altre dels objectius és promoure mesures per a la
permanència i la promoció laboral, especialment davant
situacions de discriminacions. Deia aquí que no hi havia totes
les discriminacions, precisament, el Partit Popular ha presentat
una de les esmenes, i creiem que és important, perquè volem
que hi hagi reflectits tots els tractaments discriminatoris entre
dones i homes, i aquests són: la diferència mitjana salarial entre
els ingressos bruts anuals; la parcialitat, amb una incidència
més alta en les dones; i les dificultats per arribar a llocs de
responsabilitat.

He de dir-los que avui hem tengut una bona notícia que ens
ha donat avui el SOIB, que l’escletxa salarial aquí, a les Illes
Balears, és la segona més baixa d'Espanya, l’escletxa laboral
aquí, a les Illes Balears, l’escletxa salarial és només d'un 7,5%.
I precisament ho faig davant d’alguns dels arguments de les
esmenes a la totalitat d’avui defensades amb les quals,
evidentment, no estam d'acord. Són que just hi ha queixes que
diuen que just hi ha un model de família, quan tots els models
de famílies estan representats; que just hi ha una escletxa, que
és l’escletxa salarial, quan totes les escletxes hi estaran
representades. 

La llei vol comptar amb la participació i assessorament dels
sectors implicats en la implantació d'aquestes mesures i per
això crea, dins la Direcció General de Treball, el Comitè de
conciliació de la vida personal, familiar i laboral, i que tendrà
unes funcions, la primera de les quals és l'elaboració d'un pla
autonòmic de suport a la conciliació de la vida personal i
familiar; l’anàlisi i diagnòstic de la situació; el seguiment de les
mesures; l'avaluació dels resultats, així com la proposta
d'actuacions de millora en aquesta matèria. Aquest comitè
estarà format per representació, evidentment, de les
administracions públiques amb competències en aquesta llei i
per les organitzacions sindicals i empresarials més
representatives, i es reuniran una vegada a l’any.

Al títol II hi ha detallades mesures de conciliació per a la
vida personal i laboral i corresponsabilitat a l'àmbit públic i
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també al sector privat, i he de dir-los que nosaltres hem fet una
esmena perquè també hi hagi els autònoms. I especialment per
als autònoms hem inclòs dins una disposició addicional una
deducció específica de fins a 900 euros per a temes de
conciliació, que serà una equiparació a la resta de famílies amb
una especial protecció.

Els grups que han presentat esmenes a la totalitat han
argumentat que faltava concreció en les mesures, quan estan
desenvolupades des de l'article 13 fins a l'article 26, són 13
articles de mesures com, per exemple, la flexibilitat horària
laboral o l'obertura dels patis els horabaixes en períodes no
lectius. 

Escoltin, l’obertura dels patis evidentment tendrà recursos,
evidentment serà gratuïta, està contemplada, seran gratuïts, la
Conselleria d'Educació passarà la gratuïtat per als monitors i
totes les activitats que s'hagin de fer de lleure o que s'hagin de
fer als patis, ja siguin els horabaixes. I sí, aquesta vegada serà
un dret, i vostès mai en la vida no ho varen posar.

També he de dir-los que vostès tenen crítiques que no es
creen serveis nous, que no es creen drets i també fan moltes
crítiques que fa falta pressupost. Idò, beníssim, ara parlarem
d'impacte econòmic d'aquesta llei i de les diferències que tenen
vostès amb els seus plans de conciliació i el Govern de Marga
Prohens, parlarem d'aquest tema. Són diferents maneres de fer
i molt substancials amb vostès. 

El Govern de Marga Prohens ha demostrat amb fets el
compromís del seu govern amb les famílies, perquè les dades
dels recursos i l'abast de les mesures parlen per si mateixes.
Parlarem de la gratuïtat de l'etapa educativa 0-3. L'etapa
educativa 0-3 ara és una realitat, amb vostès just una etapa
educativa, 2-3, i quan faltaven sis mesos per a les eleccions.
Vostès varen oferir 4.500 places, bé, idò ara, en el curs 2024-
2025 amb la presidenta Marga Prohens tenim 2.469 places
d'educació infantil i, a més, aquestes places han augmentat en
329 respecte de l’any anterior.

Hi ha una partida de 8,5 milions per a la creació de més
places de 0-3, perquè el que volem és que s’arribi a 1.300
places més d'educació infantil a l'any 2027, i segur que amb el
Govern de Marga Prohens serà una realitat. Evidentment,
places que s’adheriran a la gratuïtat.

Ja que a l’esquerra li agrada molt parlar de diferències de
models, parlem de diferències de models, li agrada parlar de
pressuposts, parlem de pressuposts. Vostès varen destinar a
aquesta mesura 18 milions d'euros i nosaltres hem destinat a
aquesta mesura -el Govern de Marga Prohens-, 50 milions
d’euros anuals.

(Alguns aplaudiments)

Per cert, un tema important, a l'any 2023, a principis del
2023, vaig presentar una PNL -escolti, Sr. Pou-, vaig presentar
una PNL per la qual demanava que per al curs 2023-2024 hi
hagués la gratuïtat a totes les etapes educatives. Sap què varen
votar vostès, també vostès MÉS per Menorca? En contra. 

Ara sí, amb Marga Prohens, l’educació 0-3, l’etapa
educativa 0-3, és educació, i ara aquesta etapa també és
conciliació. 

Si parlam de transport públic, i de transport públic podem
parlar, per exemple, també dels instituts públics, en parlarem.
L’any 2022-2023 el govern de l'esquerra va arribar només a
503 usuaris, en el curs 2024-2025 el Govern de Marga Prohens
ha arribat a 1.485, s’ha triplicat el nombre d'usuaris. Per què?
Perquè s'ha posat la gratuïtat al batxiller en el transport escolar,
això ara és un dret i també és conciliació. 

(Alguns aplaudiments)

Volen que parlem de mesures, volen que parlam de doblers,
continuem, als usuaris de menjador, hi ha una mesura
importantíssima que aquí cap de vostès no n'ha parlat, del topall
del preu del menjador, parlem del topall del menjador. mirin,
per al curs 2022-2023, vostès varen arribar a 11.000 usuaris, al
curs 2024-2025 hem arribat a 12.000, un miler d’usuaris més.
I he de dir-los que amb les beques menjador, vostès varen
arribar amb la beca menjador a 8,3 milions, i ara el Govern de
Marga Prohens ha arribat a 8,7 milions d'euros. Això és una
ajuda per a les famílies vulnerables, les beques menjador, però
també és conciliació.

Podem parlar d'oci adaptat, podem parlar d'oci adaptat. Bé,
idò, en períodes no lectius adreçats a infants i a adolescents de
3 a 18 amb una dependència de grau 2 o 3, el Govern de Marga
Prohens ha beneficiat ja aquest estiu 1.262 infants, quan vostès
els deixaven fora. I les famílies han dit que, per primera vegada
aquest estiu, les famílies amb un nins amb discapacitat 2 o 3,
per primera vegada no han hagut de demanar un mes sense sou
o no han hagut de demanar un mes d'excedència, no han hagut
de demanar les seves vacances per tenir cura dels seus fills
aquest estiu...

(Alguns aplaudiments)

Això, consellera, ara és un dret i també és conciliació.

Però parlem, per exemple, de residències, vostès han parlat
de residències, parlem de residències, estic convençuda que a
la consellera Cirer li hagués encantat que vostès haguessin fet
aquestes 766 places de residència de centres de dia, li hagués
encantat. Però, saben què? Varen fer un pla fantàstic, 2017-
2021, saben quantes en varen fer? 110, les de Marratxí.

Bé, en serveis socials hi hauria molt per parlar, podríem
parlar que 1.361 persones han pogut accedir als centres de dia,
2.462 a l’ajuda a domicili, etc. Perquè promoure, impulsar i
fomentar, com diuen vostès, que vostès diuen que la llei està
plegada d’impulsar, fomentar i promoure, això era al seu pla de
conciliació, n’estava ple d’això, no tenia mesures concretes.
Vostès són els que deien que no farien la gratuïtat a l’educació
0 a 3; vostès són els que deien que finançarien parcialment
l'escola matinera -sí, ho pot llegir al Pla de conciliació al quals
vostès donaren suport.

Miri, aquest text legislatiu potser que no sigui perfecte,
potser que no sigui perfecte, però com totes les lleis, senyors de
l'esquerra, com totes les lleis, durant la tramitació
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parlamentària, mitjançant les esmenes, podem contribuir a
millorar-la, i vostès ho saben, perquè nosaltres hi estam oberts.
No tenguin dubte que no quedarà per la nostra part.

Amb el Govern de Marga Prohens s’han implantat noves
mesures de conciliació i això és un fet quantificat, s’han
consolidat d’altres mesures, i ara, amb aquesta llei, la
conciliació serà un dret que ajudi a acabar les escletxes
discriminatòries i una passa important per a la igualtat. Creiem,
amb tot el respecte, que no hi havia cap motiu ni un per a una
esmena a la totalitat.

Mirin, nota de premsa conjunta d’UGT i Comissions
Obreres, 21 de gener: “L'avantprojecte de llei de conciliació
que ha presentat el Govern de les Illes Balears al Parlament
suposa un avanç respecte de la millora de la qualitat de vida de
la classe treballadora de les Illes Balears.” Escoltin: “Des
d’UGT i Comissions Obreres, pensam que, dins els marges que
suposa avançar en drets, sempre és millor tenir una llei que
reguli la conciliació a les empreses que la seva absència, i com
més prest es pugui fer la seva implantació serà millor. Ja hi ha
una tasca feta, i tornar a la casella de sortida suposa ajornar les
millores, per això, al nostre parer, són rebutjables les
pretensions, mitjançant una esmena a la totalitat, d’allargar la
seva posada en marxa.”

Nota de premsa de CAEB, 21 de gener: “La patronal que
preside Carmen Planas, respalda esta iniciativa porque
defiende la igualdad de oportunidades entre hombres y
mujeres y la corresponsabilitat de ambos. Además, CAEB se
muestra firmemente convencida de que el impulso a medidas
de conciliación en las empresas contribuye a atraer y fidelizar
talento, a reducir el absentismo laboral, a mejorar las
condiciones psicosociales dentro de las organizaciones y a
aumentar el bienestar de las personas trabajadoras, y, por
tanto, la mejora de la productividad y la competitividad de
nuestras empresas.”

En definitiva, CAEB considera necessari disposar d'una llei
de conciliació com més aviat millor.

Consideram que l'aprovació definitiva d'aquesta llei de
conciliació, després de la tramitació parlamentària, resulta
necessària i convenient perquè proporcionaria un marc
normatiu uniforme en garantir drets efectius per a tota la
població, front als plans de conciliació els quals tenen un
caràcter temporal i no estructural. I vostès posaven molta
quantitat, però, al final, no hi dedicaven ni un 20% del que
deien.

Per altra banda, tal i com reclamen sindicats i patronals, la
Llei de conciliació permetrà transformar el model laboral i
social en el seu conjunt,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... tendrem una flexibilitat de treball real, tendrem igualtat
d'oportunitats i major estabilitat econòmica i social.

La conciliació, com he dit tantes vegades, no té ideologia,
per favor, no vulguin fer passes enrere.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pasamos al turno de réplica, por el Grupo
Socialista, Sra. Fernández, tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, president. Bé, avui la Sra. Prohens ens ha dit que
ella arriba tard cada dimarts, si no segueix el plenari, perquè ha
de conciliar la seva vida laboral i familiar, i que nosaltres, com
a diputats, no tenim cap dret a demanar-li per què arriba tard...

(Remor de veus)

Quina sort ella, que pot adaptar els horaris de feina sense
haver de donar explicacions a ningú i, a més, es creu amb la
superioritat moral -adéu, Sra. Prohens-,...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

... es creu amb la superioritat moral de dir-nos que no li podem
exigir explicacions...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

... per no venir a les sessions de control, per no complir el
Reglament de la Cambra?

Quina sort, ella, que no necessita una llei de conciliació!
Quina sort, ella, que potser dilluns, dijous, es buida l’agenda
perquè hi ha pont. La resta de famílies sí la necessitàvem una
llei de conciliació, però no aquesta, necessitàvem una llei que
ens doni solucions de veritat, una llei que doni drets a pares,
mares...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

... i familiars -jo no he estat qui ha tret la família, ha estat la
Sra. Prohens, quan li han demanat per què no ve al plenari-, una
llei que donàs drets a pares, mares i familiars que tenen cura de
dependents, una llei que avanci en drets i serveis sense passes
enrere, una llei, per exemple, amb finançament.
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I sap el Sr. Sáenz de San Pedro qui la necessita
especialment? Les famílies monoparentals, que no ha esmentat
a cap moment, aquelles que tenen més problemes de
conciliació, les que no tenen un segon progenitor amb qui
corresponsabilitzar les cures i, per tant, necessiten, més que
ningú, unes administracions públiques que els donin suport.

El model de família que més creix a la nostra societat i que
no és esmentat ni una sola vegada en aquesta llei, ni tan sols
esmenten a l'exposició de motius el Decret 20/2010 que les
reconeixen. Cap esment, cap mesura concreta per reflectir les
seves especials necessitats, curiós, tenint en compte que els
vam presentar al·legacions. Diu la Sra. Durán que esperen una
reunió amb elles, mentida, ho acab de demanar, sap vostè que
en som sòcia, ho he demanat a la presidenta i m’ha dit que no
és veritat que esperen la seva resposta, perquè ja li varen
demanar fa dies, el dijous, una cita a vostè, sí que és ver, sí que
és ver...

(Alguns aplaudiments)

..., i ja li mostraran.

Però ja ho hem dit abans, aquesta llei s’ha fet d’esquenes a
la societat i a les seves necessitats. El contrari del que va passar
amb el pla vigent fins l'any passat, aquesta llei s'ha fet sense
diàleg social, sense participació de les associacions, sense
participació de les famílies, sense participació dels sindicats,
sense participació dels professionals...

(Alguns aplaudiments)

... Una llei que no agrada ni als seus i que només se salvarà
avui perquè han canviat drets per cadires. Una llei buida,
perquè d'això es tracta: de complir l’expedient sense crear cap
nou dret per als treballadors, cap nou dret per a les famílies; tan
buida que la Sra. Durán ens ha hagut de parlar de les seves
esmenes, en lloc de defensar la llei! Ens ha parlat del que vol
incloure, però que ara no hi és, aquesta llei no diu res de les
dones autònomes, no diu absolutament res de les dones
autònomes...

(Alguns aplaudiments)

Vostès han començat a parlar del que volen que a un futur
sigui la llei, però aquesta llei, tot això no ho diu, aquesta llei no
parla de res específic de les famílies monoparentals, no ho diu,
no parla del dret al respir, no ho diu. Aquesta llei no parla ni
tan sols de les competències dels consells, perquè és un nyap,
perquè no dóna resposta a ningú, ni tan sols a les mateixes
administracions públiques, perquè no posen finançament per als
ajuntaments als quals volen obligar a fer més coses, que són els
únics que s’ocupen ara de la conciliació, que són els que obren
les escoles per les tardes, perquè, per molt que ho diguin moltes
vegades, obrir els patis de les escoles no és cap cosa nova, ja es
fa, es fa a molts ajuntaments, (...) a quasi tots els municipis. No
és una novetat...

(Alguns aplaudiments)

... això no pot ser el motiu d’una llei. 

La retirada de l'esmena a la totalitat ens costarà molt cara a
les dones d'aquesta comunitat autònoma, Sra. Cañadas, ho
sabem, no només es venen a canvi de mantenir un president
amb un judici oral obert per delictes d'odi, per poder dir que
han tret una llei de conciliació estan disposats a cedir a tot el
que demani VOX, a esborrar qualsevol esment de la igualtat, a
esborrar qualsevol esment de diversitat d'aquesta llei. 

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup MÉS per Mallorca, Sra. Carrió, té
la paraula. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, perdonau, és que he pensat que havia d'anar al
bany, em convenia beure aigua. Gràcies.

Gràcies, Sra. Cañadas, ja tenim tres guanyadors d'aquesta
llei, el Sr. Le Senne, la Sra. Prohens i jo, que he guanyat un
Oscar...

(Alguns aplaudiments)

... I estic contenta de veure que no soc l'única diputada que tenc
temperament, tanta sort, Sra. Durán, que vostè també en té, és
una similitud, no sé si la Sra. Cañadas deu ser el to de veu,
perquè quan crida Durán no diu res, però quan crido jo sí.

(Alguns aplaudiments)

Però, bé, en qualsevol cas, m’agrada compartir
temperament, sempre m’ha agradat. 

Sra. Cañadas, em sap greu, però jo no..., MÉS per Mallorca
no necessitava que ens explicàs per què votaria en contra de la
nostra esmena a la totalitat, és a dir, ja ho sabíem, el que sí
necessitàvem que ens explicàs és per què vostè retira la seva.

(Alguns aplaudiments)

És clar, això és el que necessitàvem saber, perquè, Sra.
Cañadas, aquesta llei diu que “es un claro adoctrinamiento que
discrimina al hombre, es una normativa que instaura una
discriminación en base a la ideología de género”. La mateixa,
eh!, és això el que necessitàvem saber, però no nosaltres, sinó
tots els ciutadans.

I com ho farà vostè per modificar aquesta llei que instaura
la discriminación en base a la ideología de género si no ha fet
cap esmena parcial?

(Alguns aplaudiments)

Sra. Durán, vostè ha fet un repàs exhaustiu de les mesures
fetes, però sense aquesta llei. És a dir...

(Alguns aplaudiments)
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... de la llei cap endarrera. Em pot dir quines mesures farà a
partir d'aquesta llei?...

(Se sent una veu de fons que diu: “no”)

... Cap ni una. 

De 0-3, efectivament, però només subvencionam quatre
hores i no ho blinda aquesta llei. I vostè diu que hi ha una
partida pressupostària? Digui’m on! Perquè a la memòria de la
llei no i als pressuposts del 2025 tampoc, perquè no n’hi ha!

(Alguns aplaudiments)

Els patis. Els patis que vostè garanteix que tendran personal
i projecte educatiu? I on ho diu, on ho diu aquesta llei? I li
presentam una esmena que hi hagi un desplegament
reglamentari posterior, i diu que no. On ho diu? Ho intuïm?

Flexibilitat horària al servei públic, a la funció pública, per
sort dels funcionaris, ja n’hi ha.

I la borsa d’hores, seguesc insistint, seran hores
remunerades? Farà el Govern, farà el Sr. Conseller una aposta
clara i decidida perquè les hores de la borsa de treball siguin
hores remunerades i que computin amb l’horari i la jornada de
feina? Perquè jo he fet una esmena d’això i la resposta és no,
per ara. S’ho repensarà?

El topall del punt del menjador, increïble, gràcies, gràcies
per bravejar del topall del preu del menjador i...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -sí-, i continuo perquè va ser una esmena de MÉS per
Mallorca i va ser mèrit de MÉS per Mallorca, senyors...

(Algunes rialles i alguns aplaudiments)

... i executada pel conseller, i li diré més, hi ha una esmena que
diu que aquesta llei el topi. I vostè m’ha dit que no.

I dependència. No em faci parlar de xarxa dependència -em
sap greu, Sra. Cirer, perquè jo no en volia parlar, eh-, però, Sra.
Durán, primera, augment de llista d’espera del SAD; primera
llista de teleassistència; augment de la llista de la tramitació de
la discapacitat i de la tramitació de la dependència; no em faci
parlar, perquè no en volia parlar!

(Alguns aplaudiments)

I no heu tramitat ni un conveni per a la construcció de cap
centre de dia i residència nova, cap ni un, cap ni un!

(Alguns aplaudiments)

I no en volia parlar, perquè no era el tema. I no m’heu
contestat, què passa amb tots aquests ciutadans que no arriben
a fer la declaració de la renda, si tenim una llei basada en
rebaixes fiscals? Ningú no m’ha respost això, ni el Partit
Popular ni el Govern.

I sí, efectivament, Sra. Prohens, necessitam estructura,
necessitam drets a la llei i necessitam serveis públics que
sustentin aquesta llei. I no s'equivoqui, perquè qui ha triat la
ideologia no som nosaltres, és vostè. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Mixt, Sra. Gomila té la paraula. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Des de MÉS per Menorca sempre hem dit que sí que hi ha
d'haver una llei de conciliació i corresponsabilitat, però no
aquesta llei, una llei que no té pressupost per desenvolupar-la,
que no aporta res nou, perquè totes les mesures que ens ha
redactat la Sra. Marga Prohens figuren a altres normes de
caràcter sectorial, que no inclou mesures concretes, ni precises,
ni mesurables, que no contempla el temps de cura com a temps
de treball perquè mares, pares, tutors i famílies puguem dedicar
el nostre temps als infants o a les persones majors o a persones
amb discapacitats, per protegir-los, per tenir-ne cura, per gaudir
amb tots ells, que no contempla la perspectiva de gènere, o que
considera que les places per als infants de 0 a 3 anys, Sra.
Durán, vostès consideren que són de caire social, no educatiu.
Li record que és el que posa aquesta llei.

El PP realment vol una llei de conciliació i
corresponsabilitat o només un titular? Volen que aquesta llei
sigui consensuada i realment tengui impacte a les famílies o
només volen posar-se medalles? Perquè MÉS per Menorca ho
té clar, la conciliació i la  corresponsabilitat per a vostè no és
una responsabilitat, una prioritat. I el consens encara menys,
perquè aquesta paraula no hi és dins el vocabulari del PP, i li
diré per què: hem presentat 34 esmenes parcials i m’ha dit que
màxim, màxim, me’n podrien acceptar 5, segons em va dir. 

I deixi’m que ho posi en dubte, que volen una llei
consensuada, quan a la reunió, Sra. Durán, vostè mateixa em va
dir que no s’havia llegit el motiu pel qual nosaltres presentàvem
una esmena a la totalitat. Per tant, si no s'ho ha llegit, com sap
què reclamam? Açò és consens? I VOX, es veu que tampoc no
s’ho ha llegit, perquè diu que les nostres esmenes parlen de qui
ha de posar, a quina hora i com la rentadora. No, senyora de
VOX, llegeixi l'esmena a la totalitat i totes les esmenes de MÉS
per Menorca i veurà que no n'hi ha cap que digui a quina hora
hem de posar la rentadora ni el rentaplats ni el microones...

(Alguns aplaudiments)

... no, Sra. Cañadas. 

I ahir, al final, es va confirmar, senyors i senyores del PP,
per què, per què passarà endavant aquesta llei de conciliació
buida de contingut. Idò, precisament, perquè VOX va retirar
l'esmena a la totalitat, que avui no ens ha explicat per què, i
nosaltres sí que voldríem  saber quin és el preu que haurà pagat
el PP per aquesta retirada, en què han cedit a VOX quan, com
molt bé deia la Sra. Carrió, diu que aquest text de llei adoctrina.
O sigui, vostès comparteixen amb VOX que aquesta llei que
vostès volen aprovar adoctrina? Comparteixen que no s'ha de
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fer feina en la corresponsabilitat? Comparteixen que no hi
havia manera de poder-la rectificar i, per tant, per açò no varen
proposar esmenes parcials a VOX? Supòs que tot açò no ho
comparteixen.

I diu la Sra. Durán que no és una llei perfecte i que durant
el procés de tramitació es podrà millorar, evidentment sempre
que incloguin qualque esmena, perquè 5 de 34 és poqueta cosa,
i si, a més a més, aquestes són per baratar una frase buida de
contingut, que no afegirà res més, la veritat és que no serà gaire
millorada.

I deia el conseller: “No s'obliga, no es limita, no es
prohibeix a ningú, se li ensenya el camí”. Certament, Sr. Sáenz
de San Pedro, aquesta llei està tan buida de contingut i de
doblers que no marca cap camí ni aporta res nou per millorar
la conciliació i la corresponsabilitat de les famílies.

(Alguns aplaudiments)

I diu que la mesura estrella és l’obertura del pati a les
escoles en horari no escolar. Sr. Conseller, aquesta estrella fa
molta estona que brilla, perquè fa molta estona que els
ajuntaments l'apliquen. Idò, senyors i senyores del PP, si
aquesta és la mesura estrella, sí que estam ben arreglats!

El PP ens haurà d'explicar quina concessió ha fet a VOX
perquè 24 hores abans del debat de totalitat l'hagi retirada. Serà
que han assegurat a VOX que el Sr. Le Senne seguirà ocupant
la presidència d'aquest parlament i que, gràcies a la Sra.
Prohens i al PP, mantindrà el seu càrrec, augmentant així el
descrèdit d'aquesta institució?

(Remor de veus)

 Serà que avui veurem el primer pas cap a un nou pacte de
PP-VOX? Els ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears
estan expectants i cansats d’aquests sainets, d'aquests sainets
que munten la dreta i la ultradreta on el PP sempre fa de
personatge secundari perquè se sotmet a les dèries de VOX. 

Senyors i senyores del PP, aquesta llei de conciliació no
aporta res nou, tota la tirallonga que ha dit la Sra. Durán ja està
en marxa, per tant, no és aquí dins...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... i totes -ha dit- amb pressupost. En aquesta llei hi ha zero
euros de pressupost, per tant, no podran aplicar res del que es
posa en aquesta llei...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

El que dèiem: VOX hi ha guanyat perquè aconsegueix
mantenir el seu diputat com a president, i de moment nosaltres
hi hem perdut, els ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears.
Una llei de conciliació que ha de ser de reconciliació, mai no
serà bona per als ciutadans. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pasamos a les contrarréplicas, por el Grupo
VOX, tiene la palabra la Sra. Cañadas.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Bueno, no pensaba salir, pero su hipocresía y lo sucios que
son...

(Algunes rialles i remor de veus)

... me obligan.

Sra. Carrió, nosotros podemos quitar enmiendas a la
totalidad y transaccionar lo que a nosotros nos parezca, ¡sólo
faltaba que también viniera usted a decir lo que tenemos que
hacer aquí en este parlamento!, sobre todo para bloquear que
ustedes hagan una apología woke por escrito de todos sus
delirios en una ley de conciliación, porque los empresarios y
porque los ciudadanos nos lo piden. 

Y, Sra. Fernández, este es su feminismo de pacotilla, el que
usted defiende, salir a atacar aquí a la familia porque no tiene
argumentos, mientras nosotros salimos y en vez de atacar con
argumentos de familia, tenemos argumentos sólidos para
poderles dar en toda la boca, que es lo que se merecen a veces
con estos comentarios que hacen,...

(Remor de veus)

... que es lo que se merecen a veces con los comentarios que
hace refiriéndose a la familia...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Por favor,...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Y miren, ya mis abuelos conciliaban...

EL SR. PRESIDENT:

Por favor, guarden silencio.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... mis padres conciliaban, yo misma, con mi marido,
conciliaba, lo hace mi hija con su marido, no somos víctimas,
no nos hagan víctimas, somos mujeres que elegimos a hombres
para tener hijos, compañeros de viaje respetuosos,
responsables, tenemos compañeros maravillosos que saben lo
que es amar a sus mujeres y a sus hijos, que viendo los hombres
que a ustedes les rodean y cómo van cayendo en sus partidos
ahora entendemos por qué les odian tanto.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)
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EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Popular, Sra. Durán, tiene la
palabra. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Avui per primera vegada hem hagut de presenciar, en una
pregunta parlamentària, que un grup parlamentari dedicàs el
seu temps, en lloc de a demanar per la seva terra, en les seves
responsabilitats, a ficar-se en la vida personal d'una dona i la
presidenta del Govern, és així,...

(Alguns aplaudiments)

... és així.

Però és que... és que el que ho ha acabat de rematar és la
vergonya que hem hagut d'escoltar, en boca de la Sra. Irantzu
Fernández, que ha parlat que la presidenta del Parlament, que
la presidenta del Congrés, ai, perdó, que la presidenta del
Govern era...

(Remor de veus)

..., la del Congrés sí que ho és una privilegiada també, la
presidenta del Govern era una persona privilegiada, i de com
parlaríem amb les altres. Com s'atreveix, Sra. Fernández, com
s’atreveix! Gràcies a Déu, o el que sigui, si vostè hi creu,
perquè jo hi crec, totes les diputades que som aquí som unes
dones privilegiades, ho som per la nostra feina, i nosaltres
tenim més facilitat de conciliar que qualsevol dona que es troba
al carrer. Si ens ha de veure...

(Alguns aplaudiments)

... -sí, Sra. Fernández-, vostè i jo som dones privilegiades, molt
més que qualsevol dona que és una bona taxista, que és una
dona que atén una botiga de queviures, que és una dona que fa
feina a una empresa privada... 

(Alguns aplaudiments)

... -sí, Sra. Fernández. I precisament aquesta llei va per a totes
aquestes dones,...

(Remor de veus)

... precisament aquesta llei va per a totes aquelles dones que ara
poden dur el seu fill a una educació infantil, 12.800 places...

(Alguns aplaudiments)

..., i abans no podien perquè no tenien els doblers. Aquesta llei
és per a totes aquelles dones que tal vegada el seu fill a
primària podia anar amb un autobús... -alç molt la veu, perdó-
,...

... poden anar amb un transport escolar..., -té raó, perdó-,
podien anar amb un transport escolar, però que després havien

d’acompanyar un fill que havia d'anar a un institut i havia de fer
batxiller i tal vegada havia d'arribar tard a la feina i després ho
havia de compensar. Idò per a aquestes dones, gràcies al
Govern de Marga Prohens, avui en dia tenen tot aquest
transport gratuït, i tantes i tantes mesures de conciliació que qui
les ha posades en marxa, qui les finança i qui les posa als
pressuposts és el Govern de Marga Prohens.

(Alguns aplaudiments)

Em vaig passar els darrers quatre anys de pressuposts, Sra.
Carrió, demanant programes de RESPIR a la consellera Fina
Santiago, per a les persones amb discapacitat i per a les
persones que tenien famílies amb dependents. Em va aprovar
una esmena el darrer any, mai no les va arribar a posar en
marxa. Les famílies d'aquesta terra ara tenen programes de
discapacitat i tenen programes de RESPIR gràcies a la
consellera Catalina Cirer.

(Alguns aplaudiments)

Vostès saben..., no ens enganen, i el que és millor, no
enganen els ciutadans, que no hi ha cap raó per posar una
esmena a la totalitat, no n’hi ha, perquè si els seus arguments
són que no hi ha pressupost, quan s'ha invertit més que mai en
les famílies d'aquesta comunitat autònoma; si els seus
arguments són que no hi ha concreció de les mesures, perquè
vostès saben que hi haurà un pla autonòmic on sindicats,
agents, administració pactaran tota una sèrie de mesures i
després ja vendran amb calendari, pressupostades i definides,
vostès volen enganar els ciutadans, però no ho fan. Els
ciutadans, qualsevol sigui la seva condició, ja sigui una dona,
un home que tengui un fill, una filla en edat escolar o ja sigui
qualsevol persona que tengui un familiar amb discapacitat, amb
dependència, saben que quan aprovem aquesta llei...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... tendran un dret de conciliació que abans no tenien...

(Remor de veus)

..., saben que tendran un dret de conciliació que abans no
tenien.

Sr. Lamin, no sé què ha dit, però em sembla d’una mala
educació tot el temps parlar, no sé ni què ha dit.

(Remor de veus i alguns aplaudiments) 

Les excuses que no hi ha cures, que no parlam de les
persones treballadores a la part de cures, que no hi ha el dret de
la infància..., vostès saben que vostès han presentat esmenes,
aquestes esmenes nosaltres no tenim cap problema ni un,
aquestes esmenes parcials que parlen de cures, que parlen dels
treballadors de cures i que parlen del drets de la infància, no
tenim cap problema ni un a aprovar-les, i ho saben. Per tant, no
posin excuses de mal pagador perquè -repetesc- no enganen
ningú. 

Mirin, avui..., nosaltres som un partit responsable i ho som
a l'oposició i ho som quan governam, nosaltres no vàrem
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presentar esmena a la totalitat a la Llei d'educació i no ens
agradava la Llei d'educació, hi vàrem presentar 180 esmenes,
però vàrem considerar que era millorable i no la varen fer. No
la vàrem presentar a la Llei d'arxius, a la Llei de lleure
educatiu, a la Llei de prestacions socials, a la Llei de
cooperatives i a la Llei de cooperació que, per cert, la Llei de
cooperació no just no du pressuposts, sinó que tampoc no hi
havia mesures concretes.

(Alguns aplaudiments)

Però MÉS per Menorca, quan governa l'esquerra, no té
problemes si no hi ha pressupost, MÉS per Menorca, quan
governa l'esquerra, no passa res si no concreten les mesures,
només li afecten les mesures de pressuposts quan governa el
Partit Popular. No, Sra. Joana Gomila, vostè tampoc no és
creïble.

(Alguns aplaudiments)

Mirin, vostès han tengut, no ho sé..., l’atreviment, perquè
em sortia una paraula que era un poc més forta i no la vull dir,
de parlar del 8M...

(Se sent una veu de fons inintel·legible)

..., d’aquí a no res serà el 8M...

(Se sent una veu de fons que diu: “Sí”)

... i les dones del Partit Popular des de fa molts d'anys hi anam
a la manifestació del 8M, hi anam, hi anam...

(Se sent una veu de fons inintel·legible)

..., hi hem anat sempre, i la presidenta del Govern ho sap,
perquè fa molts d'anys que hi anam, no els hem de menester a
vostès. Ara bé, jo els deman: com aniran vostès a la
manifestació del 8 de març, els de l'esquerra, PSOE, MÉS per
Mallorca, Podem, Sra. Gómez,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... aniran a la manifestació del dia 8 de març quan no han
demanat el cap ni del Sr. Monedero, ni del Sr. Errejón, ni del
Sr. Ábalos...

(Alguns aplaudiments)

..., i vostès..., i vostès, qualcú de vostès ha dit que hem vengut
a fer aquí un ridícul; el ridícul el fan vostès, amb “Yo sí te creo,
hermana”, vostès sí que fan el ridícul.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

 EL SR. PRESIDENT:

Ha d’acabar, Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sí, acab..., sí, acab, Sr. President, sí, acab, sí, acab. Que
avui no s'aprovin aquestes esmenes a la totalitat és una bona
notícia i avui els ciutadans de les Illes Balears hi guanyen. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Concluido el debate, dado que todas las
enmiendas solicitan la devolución del proyecto de ley, podemos
proceder a su votación conjunta. Votamos. 

25 a favor, 33 en contra, más 1 voto telemático en contra.

V. Votació del punt 2 de la Proposició no de llei RGE
núm. 10677/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca,
relativa a permisos parentals retribuïts, atès l’empat
produït en comissió.

Y pasamos al quinto punto del orden del día, que consiste
en la votación del punto 2 de la PNL RGE núm. 10677/24, del
Grupo MÉS per Mallorca, sobre permisos parentals retribuïts,
dado el empate producido en comisión.

Sometemos a votación el punto 2 de la PNL. Punto 2.
Votamos.

53 a favor, 5 abstenciones y 1 voto telemático de
abstención.

Y no habiendo más asuntos que tratar, se levanta la sesión.
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